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 प्रदेश सभा 
 गण्डकी प्रदेश  

चौंथो अधिवेशन  

(पाचौं बैठक) 

कार्यवाहीको सम्पूर्य वववरर्  

मित िः २०७६/०२/२०, ददनको २.०० बजे   
 

प्रदेश सभा, गण्डकी प्रदेशको चौंथो अधिवेशनको आजको बैठकको कार्यवाही माननीर् 

सभामुख श्री नेत्रनाथ अधिकारीको अध्र्क्षतामा २ बजेर १९ ममनेटमा प्रारम्भ भर्ो।  

िाननीर् सभािुखिः- 

माननीर् सदस्र्हरु आजको बैठकको कारवाही प्रारम्भ हुन्छ।माननीर् सदस्र्हरु अब म 

माननीर् मुख्र्मन्त्री श्री पथृ्वी सुब्बा गुरुङलाई सभालाई सम्बोिन गनय आग्रह गदयछु।  

िाननीर् िुख्र्िन्त्री श्री पथृ्वी सुब्बा गुरुङिः- माननीर् सभामुख महोदर्, गण्डकी 
प्रदेश सभाको र्ो चौंथो अधिवेशन प्रदेश सरकारको मुख्र्मन्त्रीको हैमसर्तले म आज र्ो 
सम्माननत सदन समक्ष आफ्नो भनाईहरु राख्न े जुन अवसर ममल्र्ा छ, जुन अवसर 

ददनुभाछ सभामुख महोदर्लाई म िेरै िेरै िन्र्वाद ददन चाहन्छु ।जुनसुकै बेला र्ा जुनसुकै 

कारणले ककन नहोस ्प्रदेश सभाको बैठकमा मुख्र्मन्त्रीको हैमसर्तले बोल्न पाउँदा गौरव 

महसुस गछुय  मैले । ककनभन े हामी संघीर् शासन प्रणालीको एउटा र्स्तो महत्वपूणय 
संरचनाका सहर्ात्रीहरु छौं । संघीर् सरकार र स्थानीर् सरकारको स्स्थनत भन्दा प्रदेश 

सरकार प्रदेश सभाको संरचना हाम्रो अदहलेको संघीर् शासन प्रणालीको सार रुप हो । प्रदेश 

सरकार नचादहने भए ववकेस्न्िकरण दहजै धथर्ो स्थानीर् सरकार दहजोपनन धथए । सरकारै 

नभएपनन ववकासका अड्डाहरु दहजोपनन धथए त्र्सकारणले हामीले स्थापना गरेको सर्ौं 
शदहदहरुले रगत बगाएर स्थापना गरेको जुन गणतन्त्र छ र्ो गणतन्त्रमा आईपने 

समस्र्ाहरु र्ा गणतन्त्रलाई कसरी सुदृढ गन ेभन्न ेबबषर्हरुमा छलफल गनय पाउँदाखेरर म 

अमल गवय महसुस गछुय  र्सकारणले भनेको हो । हामीले जुन समावशेी सहभाधगतामुलक 
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लोकतन्त्रको स्थापना गरेका छौं र्ो लोकतन्त्रको ममय अनुसार हामी चल्न सक्र्ौं कक सकेनौ, 
प्रदेशको सरकारले त्र्स ढंगले काम गनय सक्र्ो कक सकेन भनेर माननीर् सांसदज्रु्हरुले 

प्रश्न उठाउन ेकुरा स्जज्ञासा राख्न ेकुरा आलोचना गन ेकुरा सिैं मैले स्वागत गरररहेकै छु 

साथै प्रमुख प्रनतपक्षी दलको हैमसर्तले त्र्स दलका माननीर् सांसदज्रु्हरुले र्ो संसदमा 
उठाउन ेकुरा पनन जदहले पनन हामीले सम्मान गरेकै छौं, फेरर पनन गछौं र गरररहनछेौं हामी 
। लोकतन्त्रमा सत्तापक्ष र प्रनतपक्षको आफ्नो आफ्नो भूममका रहन े भएतापनन नतनीहरु 

बबचको राजनननतक अन्तरसंघषय भन्नुपछय  होला हैन राजनीनतक अन्तरसंघषयका कारणले 

प्रदेश सभाले आफ्नो गनत हामसल गन ेकुरामा ववश्वास लाग्छ। उनीहरुबबचमा समन्वर् पनन 

हुन्छ समन्वर्को कारणले प्रदेश सभाको अस्स्मता कार्म हुन्छ र त्र्ो गौरवपूणय पनन हुन्छ 

।त्र्सकारणले कुनै पूवायग्रह ववना जस्तासुकै सुझाव आलोचना  दटप्पणी आएको सन्दभयमा 
पनन त्र्स्लाई ग्रहण गन े आलोचना गनेलाई मनन गन,े सुझावहरुलाई ग्रहण गन,े 

दटप्पणीहरुलाई पनन मनन गरेर हामीलाई सुिार सुझाव आफ्नो काममा सुिार गन ेर्ा अझ 

पररष्कृत हुने जुन मौका माननीर् सांसदज्रु्हरुले ददनुभाछ र खास गरेर प्रमुख प्रनतपक्षले 

आज हामीलाई ददएको छ त्र्सप्रनत गण्डकी प्रदेश सरकार िन्र्वाद ज्ञापन गनय चाहन्छ। 
केदह प्रश्नहरु र्ो संसद चमलरहेको बेलामा पदहलो ददनमा संसद मभत्रका राजनीनतक दलका 
नेताले बोल्न े क्रममा प्रमुख प्रनतपक्षी दल जो आँफु एउटा वेइदटङ इन गभनयमेन्ट हो 
पमलयर्ामेन्री मसस्टममा त्र्सका प्रमुख नेताले केदह सरोकारहरु राख्नु भाछ, र केदह ववचार 

राख्नुभाछ, केदह स्जज्ञासाहरु राख्नुभाछ, केदह आलोचना गनुयभाछ त्र्स्को मुख्र्मन्त्रीको 
हैमसर्तले गण्डकी प्रदेश सरकारको तफय बाट म आफ्नो हाम्रो प्रदेश सरकारको जे नीनत छ 

कार्यक्रम छ जसरी हामी काम गररराछौं त्र्सको ससन्दभयमा केदह कुराहरु राख्न ेअनुमनत 

चाहन्छु। माननीर्ज्रु्ले भन्नुभाछ, खासगररकन केदह कुराहरु उठेका छन ् एउटा नामै 

हामीले बबगाररसक्र्ौं र्ो बास्केट फण्ड भनेको हामीले र्ो बास्केट मनी भनेको तर हँुदा हँुदा 
हामीले पोके बजेट पोके बजेट भनेर त्र्ल्लाई चादह ंतपाईंको शब्द चर्न चादह ंहाम्रो संसदीर् 

भएन कक भन्न े लाग्छ मलाई मैले पनन भन्र्ा धथए ं पदहलापनन अदहले चादह ं हामी 
पदहलोपटक सरकार गठन गरररहेको सन्दभयमा पदहलो नीनत र कार्यक्रम ल्र्ाइरहेको र बजेट 

बनाईरहने सन्दभयमा हामी र्नत िेरै हतारोमा छौं हामीले पर्ायप्त गहृकार्य गनय पाएनौ । 
पर्ायप्त र्ोजनाको छनौट गनय पनन पाएनौ । हाम्रो समस्र्ाहरु िेरै धथए िेरै के्षत्रमा हामीले 

सम्बोिन गनय पने धथर्ो, हाम्रो बजेटले त्र्सलाई समेट्नुपने धथर्ो, हाम्रो नीनत र कार्यक्रमले 
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त्र्सलाई  समावेश गनुयपने धथर्ो त्र्सकारणले हामीले भन्र्ाथ्र्ौं मोटो मोटो कुरा राखरे 

हामीले बजेट चादह ं र्सपटक ववननर्ोजन गर्र्ाछौं त्र्सलाई ववधि पुर्र्ाएर, प्रकक्रर्ा 
पुर्र्ाएर, पद्दनत सम्मत ढंगले हामी ववतरण गनछेौं त्र्सबेलामा हामीले सबैसँग रार् 

सुझाव मलनेछौं भनेर मैले भनेकै धथए ं। एकदम ैगुड फेथका साथ काम गरेका छौं हामीले र्ो 
गुड फेथका साथ काम गदायखेरर गस्ल्त, कमी कमजोरी भएको कुरा तपाईंहरुले कोट्र्ाउनु 

हँुदाखरेर र्ा ददनुहँुदाखरेर हामीले धचत्त दखुाउनुपने कुनै कारणै छैन हामी त्र्ल्लाई सम्मान 

गनय चाहन्छौं ककनभने गस्ल्त काम गन ेमान्छेबाटै हुन्छ । घोडा चढ्ने घोडाबाट लड्ने हो 
घोडा नचढ्ने मान्छे कहाँबाट घोडाबाट लड्छ । दौडडने मान्छे नै ठेस लाग्ने हो बबछ्र्ौनामा 
सुनतरहने मान्छेलाई कहाँ ठेस लाग्छ भनेझैं प्रदेश सरकार िेरै काम गरररहेको छ 

गनतमशलका साथ काम गररराको छ त्र्सकारणले र्ो काम गरररहने सन्दभयमा हामीले 

गस्ल्त गरररहेका हुनसक्छौं र त्र्ो गस्ल्त हाम्रो लोकतन्त्रको ववरुद्िमा, हामीले स्थावपत 

गरेको गणतन्त्रको ववरुद्िमा, हामीले स्थावपत गरेको नीनत तामलकाहरु, नीनत र कार्यक्रम 

छ त्र्स्को ववरुद्िमा र्ा हामीले अगाडड बढाएको समावेशी बजेट धथर्ो त्र्स्को ववरुद्िमा 
देखखन्छ भन ेत्र्स्मा तपाईंहरुले राख्नुभएको बबषर् र्ा चादह ंआलोचना गनुय पर्र्ो त्र्स्तो 
लाग्र्ो भन ेहामीलाई पनन त्र्स्तो अनुभुनत भर्ो भन ेत्र्स्लाई चादह ंसच्र्ाउने कुरामा म 

र्हाँहरु समक्ष प्रनतबद्िता जाहेर गछुय  । मैले भन्न ेगर्र्ाछु बेला बेलामा जस्ले आलोचना 
सुझाव ग्रहण गदैन र्ा सुन्न चाहँदैन र्ा सुन्न सक्दैन त्र्सको बाटो भनेको 
अधिनार्कवादको बाटो हो । गण्डकी प्रदेश सरकार कदहल्रै्पनन अधिनार्कवादको बाटोमा 
दहडं्ने पक्षमा छैन। लोकतास्न्त्रक बाटोबाट, लोकतास्न्त्रक ववधिबाट, गणतास्न्त्रक तररकाले 

र्ो अगाडड बढ्न चाहन्छ र त्र्ो अगाडड बढ्न चादहरहँदाखेरर अगाडड बदढरहदाखरेर त्र्स्ता 
समस्र्ाहरु भाछ र्ा हाम्रो जे आदशय छ,जे मसद्िान्त छ, जे ववचार छ, जे नीनत छ त्र्ो भन्दा 
ववपररत हाम्रो व्र्वहारमा कदहले कदहले हाम्रो शैलीमा त्र्स्तो देखखर्ो भन े तपाईंहरुले 

जदहलेपनन आलोचना गनुयहोला, सुझाव ददनुहोला त्र्सलाई ग्रहण गनय हामी तर्ारै छौं 
त्र्ल्लाई सुिार गरेर लगेर मात्रै हामी सबैको भलो हुन्छ गण्डकी प्रदेशको दहत हुन्छ भन्न े

कुरामा ववश्वास राख्छौं हामी। मैले भन्र्ाथें अधगल्लो पटक र्सपटक चादह ंर्स्तै भर्ो। 
हामीले बबद्र्ालर्हरुलाई चादह ं अनुदान ददनुपने भर्ो र्नतले आज बबद्र्ालर्को कुरा 
उदठराछैन। अनुदान ददनुपने भर्ो अनुदान ददनुपदायखरेर कुन कुन बबद्र्ालर्लाई अनुदान 

ददने छुट्र्ाउनै नसककने भर्ो । र्हाँ त सर्ौं बबद्र्ालर् छन माध्र्ाममक बबद्र्ालर्हरु छन,् 
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प्राथममक बबद्र्ालर्हरु छन,् सर्ौं क्र्ाम्पसहरु छन ्ती मध्रे् कस्लाई हामी छान्न ेएउटै 

नवलपुरमा मात्रै सत्रवटा क्र्ाम्पसहरु छन ्। नतन्को नाम दटपेर नतन्को सारा दहसाब ककताब 

गन े हामीलाई फुसयद भएन त्र्सकारणले हामीले भन्र्ाथ्र्ौं कहाँ कहाँ आवश्र्कता हुन्छ 

एउटा ववधि बनाएर, कार्यववधि बनाएर, तररका बनाएर त्र्स्को आिारमा बाँड्छौं ककनभन े

त्र्ो पारदशी हुन्छ, त्र्ो चादह ं ननर्म संगत हुन्छ। त्र्ो चादह ं तपाईंको एउटा आधथयक 

ननर्मावली संगत हुन्छ भन्न ेआिारमा चादह ंमैले त्र्नतखेर पनन कबुल गरेको हो तपाईंहरु 

सँग कार्यववधि बनाएर र्सलाई पनछ हामी ववतरण गनछेौं । मुख्र्मन्त्री स्माटय कृवष 

मभलेजको कुरा पनन हामीले त्र्दह भन्र्ाथ्र्ौं। त्र्ल्लाई पनन हामीले त्र्दह ढंगले समािान 

गरेकाछौं कार्यववधि बनाएर त्र्स्तै प्रकारले होमस्टेहरुको स्थापना गने कुरा मा पनन कुन 

कुन ठाउँ कुन कुन गाउँ होमस्टे हुन्छ भनेर ननिायरण गन ेबेलै धथएन हामीलाई त्र्स्तो फुसयदै 

धथएन त्र्सकारणले हामीले भन्र्ौं एकमुष्ट हामीले ३० करोड रकम छुट्र्ार्ौं । हाम्रो नीनत 

चादह ंके धथर्ो भन ेतीन बषय पाँच बषय मभत्र पाँच बषय अवधिमभत्र ३ सर् होमस्टेहरु स्थापना 
गरेर ग्राममण टुररज्मको डभेलपमेन्टबाट गाउँमा रोजगारीको मसजयना गन,े स्वरोजगारको 
मसजयना गन,े गाउँको गररबब ननवारण गन,े गाउँमा उत्पादन र उत्पादकत्व बढाउने र हाम्रो 
पर्यटन के्षत्रलाई कृवष उत्पादन सँग जोड्ने अरु उद्र्म सँग जोड्ने कुरा गन ेभनेर हामीले 

भनेका धथर्ौं र त्र्दह अनुसार हामीले कार्यववधि बनाएर त्र्सलाई पनन हामीले ववतरण गछौं 
अदहले २ सर् ७३ वटा होमस्टेहरु हामीले ननणयर् गररसकेका छौं र त्र्स्लाई केदह न केदह 

सहर्ोग गर्र्ाछौं हामीले । त्र्स्तै प्रकारले िेरै मोडले फामयको कुराहरु उठाएका छौं हामीले 

हाम्रो ववश्वास के धथर्ो भन ेर्सपटक हामीले कमसेकम वैदेमशक पलार्न रोक्नका लाधग 

रु्वा समुदार्मा वैदेमशक पलार्न रोक्नका लाधग हामीले १८ बषय देखख ४५ बषय मभत्रका 
रु्वाहरुलाई बदढ भन्दा बदढ जोड ददनुपछय  । हाम्रो बजेटले त्र्समा केस्न्ित हुनुपछय  र 

उनीहरुले सञ्चालन गन े व्र्वसार् होला, उद्र्म होला त्र्समा हामीले र्ोगदान ददनुपछय  
भनेर हामीले के भन्र्ाथ्र्ौं मोडल फामयहरुको व्र्वस्थापन गन ेत्र्स्मा अझ हाम्रो नीनतगत 

रुपले हामीले भन्र्ा कुरा के धथर्ो भनेदेखख ५० प्रनतशत सम्म अनुदान ददने भन्र्ाथ्र्ौं र त्र्ो 
अनुदान चादह ंतपाईंको नगद अनुदान होइन त्र्ो वस्तुगत अनुदान ददने भन्र्ाथ्र्ौं हामीले। 
तर र्सपटक हाम्रो हतारोले गदायखेरर समर् नहँुदाखरेर हामीले र्ो सब ैकुराहरु ममसनो ढंगले 

काम गनय सक्र्ा छैनौ । त्र्समा तपाईंहरुले जुन खालको कुराहरु सुझावहरु राख्नुभाछ 

आकषयण गनुयभाछ म हृदर्देखख त्र्सलाई स्वीकार गछुय। कमम कमजोरी हामीबाट भएकै छन ्
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र त्र्स्को चादह ंहाम्रो ननर्तले होइन, हाम्रो असक्षमता र अर्ोग्र्ताको कारणले पनन होइन 

समर्को र्नत िेरै हामीलाई चापो पर्र्ो ३ मदहना बाकँी छ बजेटको प्रारम्भ भाछैन । 
सावयजननक खररद ऐन जहाकँोतदह ं छ । ६५ ददन लाग्छ एउटा काम र्ोजना ठेक्कामा 
सम्झौता गरेर पदहलो पैसा ररमलज गनयको लाधग अनन हामी फागुनबाट बल्ल शुरु गर्र्ाछौं 
त्र्ो बेला बल्ल अमल अमल कमयचारी आइसक्न ेर्ोजनाहरु हस्तान्तरण हुने नर्ाँ र्ोजना 
लाग ुगन ेअनन हाम्रो कार्यववधि बनाएर कार्यववधि अनुसार त्र्ो प्रकक्रर्ामा जाँदाखेरर जुन 

ढंगको काम भर्ो हामी र्नत िेरै आवत्तर्ौं म र्हाँ माननीर् सभामुख माफय त माननीर् 

सदस्र्ज्रु्हरुलाई म अनुरोि गनय चाहन्छु, स्मरण गनय चाहन्छु चैत्र ८ गते चैत्र ८ गते 
मुख्र्मन्त्री कार्ायलर्ले हाम्रो सममक्षा बैठक बोलार्ो । दोस्रो चौमामसक सममक्षा बैठक, 

पदहलो चौमामसक सममक्षा पदहलो चादह ं चौमामसक सममक्षा गन े स्स्थनत नै रहेन कामै 

भैराछैन के सममक्षा गन।े पदहलो र दोस्रो चौमामसकको चादह ंसममक्षा बठैक हामीले चैत्र ८ गत े

राख्दाखरेर हामी सबै मन्त्रालर्को ररपोटय बुझ्दाखेरर हामीलाई के अनुभुनत भर्ो भन ेजम्मा 
चालु र पँुजीगत खचय ११ परसेन्ट मात्रै भर्ो भन्न ेकुराबाट म असाध्र्ै नै िेरै वपडडत भए।ं 
हामीले भन्र्ाथ्र्ौं संनघर् सरकारलाई हामीले २४ अरबको बजेट हामीलाई सारै थोरै भर्ो, 
अपर्ायप्त भर्ो जनतका समस्र्ाहरु िेरै छन ्हामीले सम्पन्न गनुयपने र्ोजनाहरु िेरै छन ्

तर चादह ंकदहले कदहले आफ्न ैबोलीले आँफूलाई नतर बनेर छानतमा हान्ने स्स्थनत बन्र्ो 
जाबो २४ अबय खचय गनय नसक्ने स्स्थनतमा हामी पुग्र्ौं ।र्सका पछाडड िेरै कारणहरु छन ्त्र्ो 
कारणलाई कोट्र्ाउन चाहन्न र्हाँ तपाईंहरु सबैलाई थाहा छ त्र्सकारणले हामीले िेरै 

कुराहरु चादह ंछोडरे हामीले कार्यववधि चाँड ैबनाइसक्ने सार्द म फेरर र्ो सम्माननत सदन 

समक्ष एउटा ननवेदन गनय चाहन्छु व्र्वस्स्थत रुपले र्नत िेरै कार्यववधि बनाएर त्र्सलाई 

ननर्ममत ढंगले, व्र्वस्स्थत ढंगले, पारदशी ढंगले खचय गन ेप्रदेश गण्डकी प्रदेश मात्रै हो ।र्ो 
सम्माननत सदन समक्ष मैले र्ो गौरवको कुरा सुनाउन पाउँदा म आफैं  गौरवास्न्वत हुन्छु 

ककनभन ेगण्डकी प्रदेश सरकारले मात्रै एउटै मात्रै मन्त्रालर् ककनभन ेतपाईंहरुले भन्नुहोला 
र्सको बारेमा िेरै दटप्पणी गनुयहोला र्त्रो संगालो म छक्क पछुय  नतन चार मदहना मभत्र 

अनुभवदहन कमयचारीहरु, थोरै कमयचारीहरु, स्रोत र सािन नभएको कमयचारीहरुले कसरी 
सम्पन्न गरेको होला र्ो । र्ो िेरै कदठन कुरा धथर्ो र लोकतन्त्रको जरो जनताको बबचमा 
गाउँ गाउँमा, घर घरमा पुर्र्ाउनको लाधग र्ो ववधि आफैं मा महत्वपूणय धथर्ो त्र्सकारणले 

र्द्र्वप र्समा पनन िेरै दटप्पणीका कुराहरु उठेका छन ् त्र्सकारणले गदायखेरी मैले र्ो 
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ककताब ैककन ल्र्ाको भन ेतपाईंहरुलाई देखाउनको लाधग। र्सरी र्ो ५८ वटा कार्यववधिहरुको 
संगालो हो। त्र्स्तै प्रकारले पचासको हाराहारीमा हाम्रो पर्यटन मन्त्रालर् उता वन 

व्र्वस्थापनको उद्र्ोग वन पर्यटन, उद्र्ोग, पर्यटन, वन, वातावरण मन्त्रालर्को 
छ।त्र्स्तै प्रकारले उता भौनतक पूवायिार मन्त्रालर्को छ जसले उजाय हेछय , खानेपानी हेछय , 
मसचंाई हेछय  तपाईंहरु सबैलाई थाहा छ जसले भवन हेछय , शहरी ववकास हेछय  िेरै चादह ंकुराहरु 

छन।्त्र्सकारणले अको चादह ं तपाईंको सामास्जक ववकास मन्त्रालर् जसको पनन िेरै 

कार्यववधिहरु ननमायण गनुयपने धथर्ो ककनभन ेहामीले िेरै ठाउँमा बजेट अमलकनत हाम्रो बजेट 

अमलकनत  डडस्परमसभ खालको धथर्ो डक्क डक्क ठूलो प्रोजेक्टको छररएको धथएन ककनभन े

पदहलो पटक सरकार बनाउँदै धथर्ौं। हामीलाई तपाईंहरुको र्नत िेरै प्रेसर पर्र्ो हामीलाई 

जनताको र्नत िेरै प्रेसर पर्र्ो त्र्सलाई थेग्न नसकेर हामीले बजेट चादह ं नचाहँदा नचाहँदै 

पनन अमलकनत बजेट ववतरणमुखी बजेट बनाएका थ्र्ौं हामीले त्र्ो ववतरणमुखी बजेटलाई 

चादह ं ववधिसम्मत ढंगले खचय गन ेकुरा आफैं मा िेरै कदठन कुरा रहेछ ।अनुभवको अभाव, 

कानूनको अभाव, ववधि बबिानको र्ा चादह ं कुनै कानुनको मलगेसी हामीसँग धथएन हामी 
तपाईंहरु सबैलाई थाहा छ हामीले सुन्र्बाट शुरु गदै धथर्ौं त्र्स्ले गदाय र्सपटक चादह ंिेरै 

ममस्टेकहरु भएको छ नचाहँदा नचाहँदै गडु फेथका साथ गुड ववलका साथ काम गदाय गदै िेरै 

कमजोरीहरु भका छन ् हाम्रा नत कमजोरीहरुलाई हामीले  लुकाइराख्नुपछय  भन्न े लाग्दैन 

मलाई र्ो सम्माननत सदन समक्ष त्र्सकारणले प्रमुख प्रनतपक्षी दलका नेताज्रू्ले जुनकुरा 
उठाउनुभाछ त्र्समा केदह कस्म्पह्र्न्सहरु भएकै छन ्तर म एउटा ननवेदन के गनय चाहन्छु 

भन े माननीर् सभामुखज्रू् र माननीर् सदस्र्ज्रू्हरु प्रदेश सभाको चौंथो अधिवेशनको 
पदहलो बैठकमा ववपक्षी दलका नेता माननीर् कृष्ण चन्ि नेपालीज्रू्ले उठाउनु भएका 
ववमभन्न बबषर्मा सरकारको ध्र्ानाकषयण भएको छ ।सेवा प्रवाह तथा ववकास ननमायणका 
कार्य ववधिसम्मत, ननष्पक्ष, भ्रष्टाचारमुक्त, जनतामैत्री तथा लोकतास्न्त्रक मूल्र् र 

मान्र्ता अनुरुप हुनुपछय  भनन ववपक्षी दलका माननीर् नेताले राख्नुभएको चासोलाई प्रदेश 

सरकारले अत्र्न्तै सकारात्मक रुपले मलएको छ। सरोकारवालाहरु सँग छलफल, परामशय र 

रार् सुझाव मलई तजुयमा गररएको कार्यववधिको आिारमा सम्बस्न्ित सबैलाई समान अवसर 

ददई आवेदन आव्हान गरर कृवष मोडल फामयको कार्यक्रम सञ्चालन गररएकोले आफुखुशी र 

दलगत आस्थाको आिारमा बाँडकेो भन्न नममल्ने व्र्होरा ननवेदन गनय चाहन्छु ।ककनभन े

कृवष मोडल फमय कार्यक्रमलाई ननष्पक्ष र पारदशी ढंगले सञ्चालन गनय कार्यववधि बनाई 
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लाग ुगररएको छ। र्स कार्यक्रमबाट िेरै भन्दा िेरै कृवष फामयहरु कृषकहरु लाभास्न्वत होउन 

र समग्र कृवष तथा पशुपंक्षी उत्पादन अनघ बढोस ्भनन िेरै आर्ोजनालाई समेट्न न्रु्नत्तम 

५ लाख रुपैर्ाँ देखख बदढमा १५ लाख रुपैर्ाँ सम्म अनुदान सहर्ोग उपलब्ि गराइएको छ 

।सबैका लाधग खुला रुपमा ननवेदन आव्हान गररएको हो । भैंशीपालन, गाईपालन, तरकारी 
बाली, कृवष व्र्वसार्, बाख्रापालन, फलफूल खेती, फूल, कुखरुा तथा पंक्षीपालन, 

मसलाबाली, बंगुरपालन, माहुरीपालन र च्र्ाउ खेती उपसमूहमा ववभाजन गरर छनौट 

गररएको धथर्ो। अलग अलग समूह ववभाजन गरर छनौट गररएको हो। कार्यववधि बमोस्जम 

पदहलो चरणमा एक सर् पचहत्तर वटा प्रस्ताव मात्र छनौट भएको हो।अनुदान रकम कम 

गरेर भएपनन दोस्रो चरणमा र्ोग्र् र सब ैउपरु्क्त प्रस्तावलाई समेट्ने प्रर्ास गररएको हो। 
स्थलगत ननररक्षण प्रनतवेदन प्राप्त भइ सो को आिारमा मात्र फामय छनौट भएकोले 

अनुदानको दरुुपर्ोग आफुखुशी वा दलगत आस्थाका आिारमा बाडँकेो भन्न चादह ंअमल 

ममल्दैन कक भन्न ेमेरो अनुरोि छ र हामीले र्सप्रकार चादह ंत्र्स्को समूहहरु ववभाजन गरेर 

कृवष ज्ञान केन्ि हाम्रो ३ वटा ठाउँबाट संरचनाबाट हामीले र्ो मोडले फामयहरुलाई अनुदान 

ददने प्रबन्ि गरेका धथर्ौं। एउटा ठूलो फामयहरु मन्त्रालर्बाटै गन,े अमल बबचका मध्र्म 

खालका फामयहरुको ननदेशनालर्बाट गन े र र्ो बाँकी िेरै चादह ं जो फामयहरुको आवेदन 

आएको धथर्ो त्र्ो त्र्स्को वधगयकरण गरेर ज्ञान केन्ि र पशु ववज्ञ केन्ि माफय त नत कार्ायलर् 

माफय त गन ेककनभने हामीले ज्ञान केन्ि र पशु ववज्ञ केन्िमा मात्र ककन मसममत नराखखएको 
भन ेत्र्हाँ कमयचारीको संख्र्ा असाध्रै् थोरै धथर्ो।कमयचारीको अभाव छँदै धथर्ो पदहलो कुरा 
दोस्रो कुरा चादह ंकनतपर् कुराहरु चादह ंउनीहरुको स्तरभन्दा िेरे माधथको स्तरबाट ननणयर् 

गनुयपने बबषर् पनन धथर्ो त्र्सैले तीन तहमा चादह ंवधगयकरण गरेर कृवष ज्ञान केन्िबाट कृवष 

ज्ञान केन्ि छ वटा छन ्हाम्रो अञ्चलमा छ वटा स्जल्ला  एघारवटा स्जल्ला छन ्तर हाम्रा 
स्जल्ला कार्ायलर्हरु छ वटा छन ् त्र्सकारणले छ वटा स्जल्लाले स्जल्ला कार्ायलर्हरुले 

चादह ं एघारवटा स्जल्लालाई चादह ं हेनुयपने हुन्छ छ वटा स्जल्ला कार्ायलर्बाट ११ वटा 
स्जल्लाबाट आएका आवेदनहरु १६२ वटा आवदेन परेको १५९ वटा आवेदन हामीले छनौट 

गरेका धथर्ौं छ करोड ९० लाख रुपैर्ाँ चादह ंछनौट भएर सम्झौता भइसक्र्ा छ र्स्तै भेटनरी 
अस्पताल तथा पशु सेवा ववज्ञ केन्ि ७ वटा छन ्हाम्रो ७ वटा स्जल्ला माफय त चादह ं११ वटा 
स्जल्लाका चादह ं२३६ वटा आवेदनहरु मध्रे् १६५ वटा मात्रै छनौट भएर ५ करोड ११ लाख 

रुपैर्ाँ चादह ंहामीले अनुदान ददएका छौं त्र्सबाट छनौट भइ सम्झौता सम्पन्न भइसक्र्ा छ 
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।कृवष ववकास ननदेशनालर्बाट १६० वटा आवेदन मध्रे् १२८ वटा आवदेनको आवेदन छनौट 

भएर ४ करोड ७७ लाख चादह ंछनौट भै सम्झौता सम्पन्न भाछ त्र्नत चादह ंहामीले ववतरण 

गर्र्ा छौं। पशुपंक्षी तथा मत्स्र् ववकास ननदेशनालर्बाट ५६७ वटा बदढ चादह ंत्र्हाँ धथर्ो, 
त्र्समध्रे् हामीले १५२ वटा मात्रै छनौट गरेर ५ करोड १९ लाख अनुदान रकम हामीले 

सम्झौता माफय त ववतरण गरेका छौं ।र्ो सब ै१५२ मात्रै ककन भनेको भनेदेखख हामीले एउटा 
मसमलङ राख्र्ौं पछाडड ५ लाख देखख १५ लाख सम्म बदढमा १५ लाख सम्म र घटीमा ५ लाख 

सम्म भन्र्ाहुनाले त्र्ो रकम मभत्र रहँदाखेरी हाम्रो त्र्ो रकम हामीले जनु रकम ववननर्ोजन 

गरेका धथर्ौं ववगतको बजेटमा त्र्ो रकमले भेट्ने गरेर १५२ करोड ननणयर् गरेको हो त्र्ो 
रकमले नम्बररङका आिारमा, मेररटका आिारमा १५२ वटा गरेको हो ।भूमी व्र्वस्था कृवष 

तथा सहकारी मन्त्रालर्बाट १ हजार ११ वटा आवेदन परेकोमा २ सर् १५ वटा मात्रै छनौट 

गनय सक्र्ौं हामीले । त्र्समा १७ करोड ५ लाख हामीले ववतरण गरेका छौं। त्र्सकारणले र्ो 
५ वटा केन्िहरुबाट कृवष ज्ञान केन्िहरुबाट, पशु ववज्ञ केन्िहरुबाट, कृवष ववकास 

ननदेशनालर्बाट, पशु ववकास, मत्स्र् ववकास ननदेशनालर् र मन्त्रालर्बाट चादह ंर्वत्तको 
रकम चादह ंहामीले ववननर्ोजन गरेका छौं । मुल्र्ाङ्कनका मुख्र् आिारहरुलाई र्थावत ै

राखी कार्यक्रमलाई थप प्रभावकारी र पारदशी बनाउन कार्यववधि संशोिन गररएको, 
मुल्र्ाङ्कनको जुन हामीले सूधच बनाएका धथर्ौं नम्बररङको प्रबन्ि त्र्ो चादह ं हामीले 

नम्बररङको प्रबन्ि तलमाधथ गररएन खामल तपाईंको जुन आिार हो जस्लाई चादह ंहामीले 

५० लाखको छ भन े२५ लाख रुपैर्ाँ ददने भनेर हामीले नीनतमा बोलेका धथर्ौं, एक करोडको 
आर्ोजना छ भन े५० लाख सम्म अनुदान ददन सक्छौं औधचत्र्को आिारमा भनेका धथर्ौं 
हामीले। ५० लाख ददन नसककन ेभर्ो, २५ लाख ददन नसककन ेभर्ो ४० लाख ददन नसककन े

भर्ो, २० लाख ददन नसककने भर्ो, त्र्सकारणले हामीले के भन्र्ौं मसमलङ चादह ंसबैभन्दा 
िेरै पाउनेले १५ लाख ददने गरेर अमल िेरैलाई ददनुपछय  भनेर त्र्स्मा चादह ंसंशोिन गरेको हो 
थप र्दह हो संशोिन गरेको हामीले ककनभन ेहामीले ४ सर् जनत मोडल फामयहरुलाई ववतरण 

गनुयपछय  होला भन्न ेहाम्रो अनुमान धथर्ो ५ वटा कार्ायलर्हरुबाट तर आवेदन चादह ं२२ सर् 

वटा आवेदन परेको हुनाले एउटा कुरामा हामी िेरै खुशी छौं कक प्रदेश सरकारको र्ो 
आव्हानमा िेरै भन्दा िेरै तपाईहरुको कृषकहरु चादह ं सहभागी हुने कुरा जनताको 
सहभाधगता ववना, जनताको समथयन ववना, जनताको प्रनतननधित्व ववना र्स्तो कार्यक्रमहरु 

सफल नहुने िेरै ठाउँमा दखखएको छ सरकारले मात्रै गरेर केदहपनन हुन्न त्र्सकारणले 
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सरकारले गरेको र्ो आव्हानमा जनताको र्नत िेरै सहभाधगता भएको कारणले गदायखरेी 
हामीले ४ सर् भनेपनन कमसेकम र्सको डबल पारेर चादह ं ववतरण गनुयपर्र्ो भनेर 

अमलकनत हाम्रो त्र्ो रकमा तलमाधथ भएको हो। त्र्स्मा मात्रै हामीले संशोिन गरेर गरेको 
हो मैले ककन र्ो कुरा उठाएको छु भन ेनम्बररङमा हाम्रो छनौट गन ेजुन ववधि छ त्र्ो 
ववधिमा हामीले पररवतयन गरेका छैनौं। आगामी कार्यक्रममा र्स कार्यववधिलाई थप 

संशोिन गनय सककने भएकोले मैले भनेको छु माननीर्ज्रू्रुलाई सुझाव समेत समावेश गरर 

कार्यववधिलाई थप चुस्त, दरुुस्त र व्र्वहाररक बनाउन सककन े अवस्था रहेको । म के 

ननवेदन गनय चाहन्छु भन ेहाम्रो ४ वटा संसदीर् सममनतहरु छ। ४ वटा संसदीर् सममनत सँग 

सम्बस्न्ित बबषर्हरुमा मेरो र्ो प्रनतबद्िता हो तपाईंहरुले नोट डाउन गरेर राखे हुन्छ 

आगामी ददनमा हामीले कार्यववधिहरु संशोिन गदायखरेर तपाईंहरुलाई समावेश गरेर 

तपाईंहरुसँग छलफल गरेर फेरर चादह ं हाम्रो चादह ं अरु कार्ायलर्हरु सँग पनन छलफल 

गनुयपने छ। तल चादह ंव्र्वसार्ीहरु त्र्ो तहसम्म काम गरररहेका व्र्वसार्ीहरु सँग पनन 

छलफल गनुयपने हुन्छ। नतनीहरु सँगको छलफलबाट हामीले कार्यववधिलाई संशोिन गनय 
पर्र्ो भन ेहामीले संशोिन गछौं ।कार्यववधि संशोिन गनुयपने के मा छ हामीले एउटा कुरा 
चादह ंमा िेरै समस्र्ा परेको माननीर् प्रनतपक्षी दलका नेता कृष्णचन्ि नेपाली भन्दा म, म 

र्ो मोडले फामयमा चादह ंरकम ववतरण गरेकोमा म छक्क परेको मैले कृवष मन्त्रीलाई िेरै 

आलोचना गर्र्ाछु।के कुरामा र्स्तो ममस्टेक भर्ो भनेर गाउँमा कस्तो भर्ो भन ेमैले आफ्न ै

ननवायचन के्षत्रको कुराकानी गरेको। एउटा साथी २० वटा भैंशी पाल्दै हुनुहुन्छ, अनन अको रु्वा 
२० वटा गाई पाल्दै छन ् रु्वाले पार्ो अको चादह ंसाथीले पाउनुभएन। वहाँले कडा चादह ं

प्रोटेस्ट गनुयभर्ो उहाँलाई र्स्तो चादह ं हुन्छ गनेलाई नददने र्स्तोलाई ददने भनेर हेदै 

जाँदाखेरर चादह ंकार्यववधिमा के रैछ भनेदेखख मैले पनन हाम्रो प्रदेश सरकारले पनन के भनेको 
धथर्ो भनेदेखख र्ो रु्वा पलार्नलाई रोक्नुपर्र्ो भन्न े कुरा धथर्ो हाम्रो बेसी जोड त्र्स्मा 
धथर्ो र्ो रु्वा पलार्नलाई रोक्नुपर्र्ो भन्दाखेरर १८ बषय देखख ४५ बषयका मैले आँफैले भनेको 
त्र्ो कुरा फेरर १८ बषय देखख ४५ बषयका रु्वाहरुले सञ्चालन गरेको मोडले फामयलाई बदढ 

प्रार्ोररटी ददनुपछय  भन्र्ा धथएँ। मानन मलउँ न २० वटा चादह ं  के रे भैंशी पाल्न ेचादह ं५० बषे 

भन्दा २० वटा भैंशी पालेको ३० बषेलाई बदढ प्रार्ोररटी ददनुपर्र्ो बराबरी नम्बर आर्ो भन े

भन्र्ा थें मैले तर त्र्ल्लाई हाम्रो कार्यववधिमा कसरर चादह ंपुदटङ गररएछ भनेदेखख त्र्स्लाई 

पनन एउटा अकं मानेर १८ बषय देखख ४५ बषय सम्मका मभत्रका चादह ंरु्वा उमेका मान्छेहरुले 
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फामय सञ्चालन गर्र्ा छ भन ेत्र्सलाई अंक चादह ंदददंाखरेर १० नम्बर ददने प्रबन्ि हँुदाखरेर 

त त्र्ो १० नम्बरले चादह ंस्जनतहाल्ने रैछ नन। त्र्स्ले गदायखेरर त्र्स्मा चादह ंकेदह न केदह के 

रे िाँिली गर्र्ो कक, र्ा आस्थाको आिारमा बाँड्र्ो कक, र्ा चादह ंतपाईंको के रे नेताहरको, 
मन्त्रीहरुको नस्जकको आिारमा बाँड्र्ो कक भन्ने कुरा जुन आशंका भाछ र्ो कारणले 

समस्र्ा भएको हो भन्न े कुरा मन्त्रीज्रू्ले मलाई भनेपनछ आगामी बषयदेखख र्समा चादह ं

अमलकनत संशोिन गनुयपछयहोला भनेर हामीले भन्र्ा छौं त्र्समा तपाईंहरुको सुझाव चादह ं

हामी मलन्छौं।अको र्सैमा समस्र्ा परेको के देखखन्छ भन ेअको एउटा नम्बररङको नम्बर 

पनन रहेछ त्र्ो भन्र्ा भुकम्प वपडडत र द्वन्द वपडडतहरुलाई पनन हामीले नम्बररङमा १० 

नम्बर राखेका रैछौं त्र्सले गदायखरेरमा के हुन्छ भन ेद्वन्दवपडडतहरुले अमलकनत बमेसले 

पाएको छ। मलाई नन तपाईंको म तपाईंलाई भन्न चाहन्छु खुलासा गनय चाहन्छु मलाई िेरै 

चादह ं रु्वाले फोन गरेर मेसेज पठाएर भन्नुभर्ो सप्पै वाइमसएलले पार्ो अनन तपाईं 

मुख्र्मन्त्री हुने के हो र्ो त कृष्ण चन्ि नेपालीको मात्रै प्रश्न छैन नन मुख्र्मन्त्रीकै प्रश्न छ 

त्र्हाँनेरर। मैले र्ो मन्त्रीलाई दोष ददईराछैन हामीले र्ो कार्यववधि बनाउँदाखेरर कहाँ ध्र्ान 

ददएनछौं भनेदेखख त्र्ो हाम्रो थुपै्र ठाउँमा छलफल भएर पनन कार्यववधि पास भाहो। 
त्र्सकारणले मैले मन्त्रीज्रू्लाई भन्र्ा छु अब र्ो तुरुन्त संशोिन गनुयपछय। द्वन्द 

वपडडतहरुलाई हामीले संबोिन गन ेचादह ंअलग्गै बजेट बनाउनुपर्र्ो त्र्सकारणले र्ो चादह ं

सप्प ैसमावेश गरेर त्र्समा चादह ंद्वन्द वपडडतहरुलाई स्पेशल १० नंम्बर ददनेहो भनेदेखख 

त्र्ो १० नम्बरले उ अगाडड भैहाल्छ।१८- ४५, २० उमेर भएको अगाडड भएजस्तै त्र्ो चादह ं२० 

को र र्ो २० को पदायखेरर िेरैलाई के भर्ो भनेदेखख आस्थाको आिारमा बाँड्र्ो चादह ं

भन्नेकुरा व्र्वहारमा हेदायखरेर त्र्स्तो देखखन गएको हो। त्र्समा माननीर्ज्रू्हरुलाई के 

भन्न चाहन्छु भन ेखासगरर प्रमुख प्रनतपक्षी दलका नेतालाई के भन्न चाहन्छु भनेदेखख र्ो 
मुल्र्ाङ्कन प्रणालीमा र्ो चादह ंप्राविानले गदायखरेर त्र्स्तो चादह ंगाछ।मैले भननसक्र्ा छु 

उहाँलाई ननदेशन ददइसक्र्ाछु आगामी बषय र्ो द्वन्द वपडडत, भुकम्प वपडडत अब हामी 
राख्दैनौ। ककन भुकम्प वपडडतको उतानतर काम भइराखकैे छ त्र्सलाई राख्नुपर्र्ो भन ेअको 
शीषयक राखरे बजेट अकै चादह ं शीषयकमा द्वन्दवपडडतहरुको अलग्गै बजेट राखेर 

व्र्वस्थापन गनुयपछय  र्सलाई आम चादह ंव्र्वसार्ी नतर राख्र्ो भन ेउस्ले स्पेशल वप्रमभलेज 

पाउँछ त्र्समा हामीलाई आलोचना हुन्छ दटप्पणी हुन्छ हाम्रो बबरोि हुन्छ भन्र्ाछु। त्र्सैले 

र्ो पनन हाम्रो संशोिनको कुरा हो त्र्सकारण र्स्तो औल्र्ाइददनु भएकोमा मैले अधग नै 
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भन्र्ाछु हामी िेरै खुशी छौं। माननीर्ज्रू् कृष्णचन्ि नेपालीज्रू्लाई म िेरै िेरै िन्र्वाद 

ददन चाहन्छु। र्स्ता कुराहरु लोकतन्त्रमा हुनुपछय  हामीले कदह ं न कदह ं चादह ं हामीले 

भन्र्ाछौं गडु फेथका साथ भन्र्ाछौं राम्रो काम गदाय गदाय कदहले कदहले हामी हतारो र्ा 
कदहले कदहले राम्रो गछुय  भन्दापनन ढंग पुग्दैन त्र्स्ले गदाय र्ो समस्र्ा पैदा भको कुरा चादह ं

म र्हाँहरु समक्ष जानकारी राखे त्र्सकारणले कुनै एउटा आस्था राखरे र्ो चादह ंकाँगे्रस 

समथयक छ भन ेनददने र्ो रा.प्र.पा. समथयक छ भन ेनददने र्ो कम्रु्ननष्ट पाटीको समथयक छ 

भन ेत्र्स्लाई ददइहाल्ने र्स्तो चादह ंहामीले र्स्तो बनाएको भएत कार्यववधि बनाउनै पने 

धथएन। हाम्रो बजेटमा हामीले चादह ं त्र्ो मन्त्रीले चादह ंतपाईंको फलाना फलाना फलाना 
भनेर चादह ंएउटा ननणयर् गरेर क्र्ाववनेट स्तरको ननणयर् गरेर गररददन पनन सक्थ्र्ो। र्ो 
चादह ं अलोकतान्त्रीक हुन्छ, अव्र्वहाररक हुन्छ, र्ो चादह ं तपाईंको हाम्रो चादह ं

जनसहभाधगतामुलक मसद्िान्तको ववपररत हुन्छ, गणतन्त्रको आदशय ववपररत हुन्छ भनेर 

हामीले र्दह चादह ंके रे र्त्रो लामो चादह ंतपाईंको दुुःख गरेर र्स्तो कार्यववधिहरु बनाएका छौं 
त्र्सकारणले गदायखेरर चादह ं मैले र्हाँहरुसँग के ननवेदन गनय चाहेको भनेदेखख र्ो सप्पै 
कामहरु हामीले राम्रो काम गछौं भन्दाभन्दै पनन केदह कमम कमजोरी भएकै कुरा चादह ंमैले 

र्हाँ र्हाँहरु समक्ष ननवेदन गररसक्र्ा छु। फेरर कक हामी कसैलाई चादह ंभनेनौ र्ल्ले ददन 

पाउन ेर्ल्ले ददन नपाउन ेसम्पूणय आव्हान गररर्ो सप्पै स्जल्लामा भननर्ो त्र्स्ले गदायखेरर 

र्ो चादह ंकहाँ चादह ंिेरै व्र्वसानर्क कामहरु भैराख्र्ा हुन्छ त्र्दहकंो चादह ंके रे त्र्दह बदढ 

पदोरहेछ मैले के भन े उहाँहरुलाई र्ो कास्कीमा ककन िेरै पारेको हो कास्कीमा त्र्स्तो 
व्र्वसार् गन ेमान्छे िेरै हुन्छ त अनन व्र्वसार् गन ेमनाङको कहाँ िेरै पछय। मुस्ताङको 
कहाँबाट िेरै आउँछ। त्र्सकारणले जहाँ चादह ंत्र्ो काम िेरै भैराख्र्ा हुन्छ त्र्दहकंो शुरुका 
ददनहरु त्र्दहकंो अब त्र्सलाई कसरी सन्तुमलत बनाउने कसरी समावेशी बनाउने कसरी 
व्र्वहाररक बनाउने भन्नेकुरा अबको आगामी ददनमा हामीले कार्यक्रम बनाउँदै जाँदाखरेी ती 
ठाउँहरुलाई प्रार्ोररटी दददैं जानुपने कुरा त्र्हा ँ सुिार त्र्सरी गनुयपने हो होला। र्सपटक 

हामीले त्र्ो काम त शुरुमै भन्र्ाथ्र्ौं त्र्ो काम गनय सककएन भनेर। त्र्सकारणले गदायखरेर 

चादह ंर्ो स्स्थनत देखा परेको हो। चालु आधथयक बषयको कार्यक्रमको प्रभावकाररता र आम 

कृषकका मागका आिारमा आवश्र्क पररमाजयन गरर आगामी बषय अब चादह ं

माननीर्ज्रू्को एउटा प्रश्न छ र्स्ता बास्केट फण्डमा राखेर आगामी ददनमा ददनदेखख र्ो 
७६/७७ को बैठकमा चादह ंबजेटमा र्स्तो कार्यक्रमहरु नराखखर्ोस ्भन्ने माननीर्को भनाई 
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छ ।त्र्समा चादह ंननरपेक्ष ढंगले जान सककन्न व्र्वहाररक हुन्न त्र्ो हामी अधिकतम ्रुपमा 
र्स्लाई व्र्वहाररक बनाउन ेप्रर्त्न गछौं । अब र्स्लाई चादह ंअधिकतम ्रुपमा घटाउने 

प्रर्त्न पनन गदै लैजान्छौं तर उदाहरणको लाधग म भन्न चाहन्छु अब फेरर पनन बास्केटमा 
आउँछ । २ सर् ७३ वटा चादह ंतपाईंको होमस्टेहरु सञ्चालन भएका छन ्हैन । हामी के भन्न 

सक्ने भर्ौं २ सर् ७३ वटा होमस्टे प्रवद्यिनको लाधग र्सपटक पनन हामीले रकम छुट्र्ाउनु 

पनेछ। तर सप्पै त्र्ो नामहरु लेखेर सम्भव छैन २ सर् ७३ मध्रे्बाट त्र्स्मा पनन सप्पैलाई 

चादह ंदामासाहीले ददनुपछय  भन्न ेलाग्दैन मलाई त्र्समा कुनको केदह आवश्र्कता बदढ होला 
त्र्सलाई २० लाख होला कसैलाई १५ लाख होला कसैलाई १० लाख होला त्र्स्तै हुनसक्दछ 

जो जहाँ िेरै चल्र्ाछ जहाँ िेरै राम्रो काम भाछ त्र्स्मा चादह ंअमलकनत प्रोत्साहन गन ेजहा ँ
सम्भावनै छैन त्र्हाँ िेरै चादह ं उस गरेर ककन राख्ने र्सपटक चादह ं हामीले पदहलो बषय 
भाहुनाले प्रोत्साहन गरौं न सबैलाई भनेर २ सर् ७३ वटा हामीले छनौट गरेका छौं ।त्र्ो चादह ं

फेरर एउटै बास्केटमा आउनेभर्ो त्र्स्तो रकमहरु सार्द त्र्स्तो रकमको बारेमा 
भन्नुभएजस्तो मलाई लाग्दैन पनन फेरर र्ो अमुक रुपमा तपाईंको र्ोजना चादह ंनभन्न ेतर 

टुक्र्र्ाउने हामीले र्स्तो र्स्तो कामको लाधग र्स्तो चादह ंगछौं भनेर फेरर पनन केदह केदह 

ठाउँमा त्र्स्तो आउनुपने हुनसक्छ । त्र्सकारणले गदायखेरर चादह ंसकभर हामी चादह ंर्स्तो 
बास्केट फण्डमा पैसा राखेर चादह ंपनछ कार्यववधिबाट गन ेभनेर काम गने कुरामा भन्दापनन 

अदहले चादह ंतोकेरै जानेकुरा हामीलाई सस्जलै त्र्दह हुन्छ सबभन्दा । त्र्सकारणले त्र्सैमा 
जानेकुरा चादह ंर्हाँहरु समक्ष ननवेदन गदै अरु केदह केदह चादह ंकार्यक्रमहरु फेरर त्र्सरर 

आउनु, ल्र्ाउनुपने बाध्र्ता हामीसँग छ भन्नेकुरा र्हाँहरु सँग ननवेदन चाहेको 
त्र्सकारणले अब प्रदेशलाई खाद्र् उत्पादनमा आत्मननभयर बनाउन, कृषकलाई प्रोत्सादहत 

गनय सञ्चालन गररने र्स्ता कार्यक्रममा माननीर् सदस्र्हरुको रार् सल्लाह सुझावले 

पररमाजयन गदै लधगने व्र्होरा अनुरोि छ। िेरै चादह ंप्रोग्रामहरु चादह ंहामीले तपाईंहरुसँग 

सोिेर नसोिीनहुने सोध्नेपने त हामीले सोिेकै छौं नन त । कनतवटा मुख्र् चादह ं कृवष 

मुख्र्मन्त्री जलवारू्मैत्री स्माटय कृवष मभलेज चादह ंकहाँ कहाँ बनाउन ेभन्नेकुरा हामीले के 

गर्र्ौं कनतवटा बनाउने भन्नेकुरा कृवष स्जल्ला बनाउने भनेर भननर्ो पनछ चादह ंहामीले 

अदहले चादह ंरकम िेरै छैन िेरै चादह ंबनाउन सककन्न एउटा एउटा चादह ंफे्रमवकय  बनार्ौं 
हामीले ३६ वटा ननवायचन के्षत्रमा प्रदेशको ननवायचन के्षत्रबाट एउटा एउटा गाउँ रोजौं भननर्ो। 
त्र्ो गाउँ रोज्ने अधिकार हामीले माननीर्हरुलाई नै ददर्ौं । माननीर्हरुले जे सुझाव 
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राख्नुभर्ो त्र्दह सुझावको आिारमा चादह ंठ्र्ाक्कै त्र्दह नत मध्रे्का चादह ंएउटामात्र भएको 
भए एउटै पररहाल्र्ो चार पाँचवटा अप्सनहरु ददनुभएको भए त्र्स्को सबभन्दा िेरै अप्सन 

छानरे हामीले चादह ंती अप्सन मध्रे्बाट छानेका छौं। हामीले त्र्स्तै प्रकारले चादह ंएउटा 
ननवायचन के्षत्रमा एउटा चादह ं रणनीनतक सडक बनाउने भन्र्ौं प्रदेश सरकारले। त्र्ो 
रणनीनतक सडक बनाउँदाखरेर पनन हामीले भन्र्ौं माननीर्ज्रू्हरुलाई त्र्ो चादह ंतपाईंले 

जुन मसफाररस गछय  त्र्दह चादह ंसडक बनाउँछौं भनेर त्र्समा मुख्र्मन्त्रीले मेरो ननवायचन 

के्षत्र मैले भन्र्ा हो तर मेरो ननवायचन के्षत्रबाट ३५ वटा ननवायचन के्षत्र ३५ जना अरु 

माननीर्ज्रू्हरुले र्ा त्र्ो ननवायचन के्षत्रमा रहने माननीर्हरुको सहमनतमा उहाँहरुले ज े

सुझाव गनुयभो हामीले त्र्दह सडक चादह ंछान्र्ौं। हामीले त्र्स्मा कुनै अको सडक छानकेा 
छैनौ त्र्सकारणले माननीर्हरुलाई बाईपास गरेर लधगर्ो भन्नेकुरा आंमशक सत्र्मात्रै हो 
भन्नेकुरा म ननवेदन गनय चाहन्छु। ककन आमंशक सत्र् होइन भन ेकनतपर् सत्र् कुरामा 
चादह ं २ सर् ७३ वटा कल्लाई बनाउने कुन गाउँमा बनाउने भनेर सप्पैलाई सोिेर साध्रै् 

भएन त्र्ो। तर पनन ती २ सर् ७३ वटा गाउँपामलकाहरु र्ो होमस्टेहरु छनौट गदाय तपाईंहरुले 

ददएको नामचादह ंकुन परेनहोला म छक्क पछुय। पर्र्ा छ हामीले सबैलाई सम्मान गर्र्ाछौं । 
र्ो उ भन्न े नै छैन प्रदेशको ववकासमा तपाईंको जसरी र्ोगदान पुग्छ हामी सप्पैको 
सहभाधगता भर्ो भन ेकार्यक्रम सम्पन्न गनय सस्जलो हुन्छ, समावशेी ववकासमा सस्जलो 
हुन्छ । आखखर र्ो प्रदेशक ८५ वटा गाउँपामलका मभत्रै पछौं हामी, र्ो प्रदेशको ३६ वटा 
ननवायचन के्षत्रमभत्र ै पछौं हामी, र्ो प्रदेशको ११ स्जल्ला मभत्रै पछौं हामी त्र्सकारण र्ो 
प्रदेशको ववकास गने हो भन ेत्र्हाँ त्र्ो प्रदेशको तत ्तत ्ठाउँबाट आएका जोसुकैले भनोस ्

जुनचादह ंहाम्रो मसद्िान्त अनुसार छ नीनत अनुसार छ त्र्ो चादह ंहामीले अवलम्बन गदै, 

ग्रहण गदै लग्र्ाछौं भन ेमाननीर्ज्रू्हरुले ग्रहण नगन ेप्रश्नै छैन त्र्सकारणले गदायखरेर 

र्हाँ अब अको चादह ं स्कूलहरु पनन त्र्दह होला । अमल क्र्ाम्पसहरुको चादह ं अमल 

व्र्वस्स्थत भएन । मैले फेरर र्हाँहरुसँग फेरर एउटा ननवेदन गनय चाहन्छु हाम्रो तफय बाट र्ा 
मन्त्रालर्को तफय बाट भएको एक दईु वटा कमजोरीको कुरा पनन म र्हाँ भन्न चाहन्छु 

।हामीले के गरेनौ कुन कुन बबद्र्ालर्मा चादह ंपानी खानेपानी छैन, कुन कुन बबद्र्ालर्मा 
पुस्तकालर् छैन, कुन कुन बबद्र्ालर्मा चादह ंट्वाइलेट छैन, कुन कुन बबद्र्ालर्मा चादह ं

तपाईंको प्रर्ोगशाला छैन र्ो बनाउने भन्र्ा हो नन हामीले त्र्स्को छनौट गदायखेरर हामीले 

एउटा गस्ल्त गर्र्ा छौं हाम्रो मन्त्रालर्ले । मैले मन्त्रीहरुलाई चादह ंसम्बस्न्ित मन्त्रीलाई, 
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सधचवलाई मैले सचेत गराइसक्र्ा छु ।हामीले दरखास्त आव्हान गदायखेरर र्ा आव्हान 

गदायखेरर आवेदन आव्हान गदायखेरर हामीले एउटा चादह ं मापदण्ड राख्नुपदोरहेछ त्र्ो 
मापदण्ड नराख्दाखेरर के भर्ो चलाखहरुले जस्ले चादह ंतपाईंको सप्पै प्रकक्रर्ा ममलाउन 

जान्र्ा छ त्र्स्ले चादह ंलगभग ३०- ४० वटा आईराछ हैन कुनै स्जल्लाको शुन्र् छ, कुनैको ३ 

वटा छ, ५वटा छ के हामीले चाहेको र्स्तै असमावेशी ववकास हो । होइन नन ।तर हामीले 

कार्ायन्वर्न गदायखेरी हाम्रो चादह ंसानो चादह ंकुरा हेक्का नराख्दा र्स्तो चादह ंगस्ल्तहरु भा 
छ ।मैले सम्बस्न्ित मन्त्रीलाई भननसक्र्ा छु र्ो चादह ंकरेक्सन गनुयपछय , हामीले चादह ंकहा ँ
करेक्सन गन े हामीले त्र्ो आव्हान गदायखरेर ट्वाइलेट ननमायण गनुयपने बबद्र्ालर् चादह ं

आव्हान गदायखरेर नत मा र्ा त स्जल्लालाई आिार मान्नु पर्र्ो र्ा त ननवायचन के्षत्रलाई 

आिार मान्नु पर्र्ो र्ा त पामलकालाई आिार मान्नुपर्र्ो । हामीले पामलकालाई आिार 

मानेर िेरै चादह ंिेरै र्ोजना ददनसक्ने ठाउँमा छैनौ हामी । हामी बदढमा के हौंला ननवायचन 

के्षत्रलाई आिार मान्न सक्ने हौं त्र्सकारणले एउटा ननवायचन के्षत्रबाट एक जना एउटा वा 
दइुटाको मात्रै भएको हो भनेर चादह ं आव्हान गररददएको भए १० वटा आएपनन हामीले 

सेलेक्सन गन ेएउटा मात्रै हुन्थ्र्ो ।र्हा दइुटा गन ेभा भए १० वटा २० वटा आएपनन हामीले 

सेलेक्सन गन े१८ वटा फामलन्थ्र्ो दइुटा सेलेक्सन गथ्र्ौं। त्र्सो गदायखेरर हाम्रो चादह ंके रे 

दइुटाको दरले ददएको भए सामान्र्तर्ा चादह ंतपाईंको ३६ दनुा ७२ ले पाउँथ्र्ो ।ती ७२ वटा 
प्रत्रे्क ननवायचन के्षत्रमा दईु दईु वटा हुन्थ्र्ो । समावेमशताको दहसाबले र्ो चादह ंर्ो चादह ं

कार्ायन्वर्न गन ेकुरा हाम्रो कमजोरी भा छ ।आगामी आधथयक बषयमा र्ो कुरालाई हामीले 

करेक्सन गछौं ।त्र्ो चादह ंप्रनतबद्िता र्ो सम्माननत सदन समक्ष पेश गनय चाहन्छु ।अको 
कुरा त्र्स्तै प्रकारले क्र्ाम्पसको पनन त्र्दह भा होला। हामीले त्र्ो व्र्वस्थापन गनय 
नसक्दाखेरर चादह ं िेरै चादह ंभिगोल भर्ो र्सपटक ।पैसा पनन गैरहेकै छ, हैन मा. बब. 

भनेको तपाईंको कुनै अको धचजलाई पाएको छैन, आमा समूहले पाको हैन मा.बब. ले पाएको 
हो ।रेष्टरुम नै बनेको हो, र्ा चादह ंतपाईंको लाइब्रेरी नै बनेको हो, र्ा ई-लाइब्ररेी नै बनेको 
लननयङ सेन्टर नै बनेको हो तर त्र्ो चादह ंसमावशेी भएन । सारै गस्म्भर ववचलन त्र्हाँ चादह 

देखखर्ो कार्ायन्वर्न गन े कुरामा ढंग नपुगेको हो ।ढंग नपुगेको कुरालाई अकोपटक ढंग 

पुर्र्ाउछौं भनेपनछ तपाईंले हामीलाई चादह ंपक्कै पनन सुख ददनुहुन्छ होला ।त्र्दह ववश्वास 

छ मलाई । त्र्सकारणले गदायखरेर र्स्तो कुराहरुमा िेरै हाम्रो कमजोरी भा छ 

कार्ायन्वर्नमा चादह ंहाम्रो कमजोरी भा छ ।त्र्ो कुनै हाम्रो मन्त्रीलाई पनन एउटै स्जल्लामा 
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४० वटा पानुय एउटा स्जल्लामा शुन्र् बनाउनु गोरखा एउटा स्जल्लामा दइुटा मात्रै पारौं भन्न े

होइन। पनछ ढंग पुगेर पनछ त्र्ो र्स्को ररजल्ट आउँदा खेरर कल्ले सेलेक्सन गददयने 
झल्र्ास्स भर्ो । अब आधच पनन गररसक्र्ो दैलो पनन देखेर के हुन्छ ।अकोपटक देखख चादह ं

तपाईंको हैन पदहला चादह ं दैलो हेनुयपर्र्ो त्र्ो काममा चादह ंहामीले चादह ंसचेत भएका छौं 
हामी सचेत गराएका छौं र आगामी ददनमा र्स्तो काम हामी सुिार गछौं । अब दोस्रो प्रश्न 

छ माननीर् चादह ंसदस्र्ज्रू्को स्जज्ञासा के छ भन ेकमयचारीहरुको पदस्थापना र सरुवा 
गदायखेरर राजनीनतक आस्थाका आिारमा गररर्ो भन्न ेछ । बबल्कुल होइन म के ननवेदन 

गछुय  भन े मैले आज र्ो चादह ं के रे मुख्र्मन्त्रीको कार्ायलर्ले गन ेहो । िेरै मन्त्रालर्बाट 

आएका मसफाररसहरु तपाईंलाई म ननवेदन गरौं कमयचारी संगठन रू्ननर्नका मान्छेहरु 

संगठनका मान्छेहरु आएका धथए ।संगठनका मान्छेहरुले जे कुरा भनेका धथए त्र्समा 
एउटा पनन मैले पुरा गररन ।ककन उनीहरुको आफ्नो आफ्नो चादह ंतपाईंको एउटा स्वाथय छ 

केदह केदह छ कसरर आफ्ना मान्छेहरुलाई बाँडफाँड गन ेभनेर मैले भन ेकमयचारीहरुको काम 

र्दह हुन्छ जहाँ चादह ंतपाईंहरुको अमल अमल कमाउन पाईन्छ त्र्दह त हो नन सबैको आफ्नो 
आफ्नो नेताहरुलाई चादह ं पठाउने कुरा मसफाररस गन े कुरा अन्त चादह ं नगन े कुरा । 
मुख्र्मन्त्री कार्ायलर्लाई बमलर्ो बनाउनु पछय  भन्न े तपाईंको खोई मनसार् ।र्ा चादह ं

तपाईंको अथय मन्त्रालर् बमलर्ो बनाउनु पछय  र्ा भौनतक मन्त्रालर् बमलर्ो बनाउनुपछय  त्र्हा ँ
बस्नुपछय  काम गनुयपछय  भन्न ेखोई। मुख्र्मन्त्रीको कार्ायलर्मा कुनै इन्सेनदटभ छैन त्र्हा ँ
मुख्र्मन्त्रीको कार्ायलर्मा अदहलेसम्म चादह ंउपसधचव र सधचवहरु छैन । र्ो त हामीले 

व्र्होररराका छौं। त्र्सकारणले र्सकारण बबल्कुल र्समा केदह आवाज आउन नददनको 
लाधग र्द्र्वप आवाज एक दईु जनाले भन्र्ा होला तर हामीले पदहले के भन्र्ौं सबभन्दा 
पदहलो जेष्ठतालाई आिार मानौं ।मसननर्र जो छ मसननर्र अगाडड जुननर्रलाई पठाउने 

कुरा हामी गदै गदैनौं ।को हो भन्न ेहैन सबै हाम्रो कमयचारी हो । चुनावको बेला उस्ले रुखमा 
भोट हाल्छ होला, उल्ले चादह ंतपाईंको सूर्यमा भोट हाल्छ होला, उस्ले अको चादह ंतपाईंको के 

रे छातामा भोट हाल्छ होला त्र्ो बगे्ल ैकुरा हो तर उ कमयचारी भएको दहसाबले तेस्रो तपाईंको 
हाम्रो जनशस्क्त भएको दहसाबले उस्को ज्ञान सीप चादह ंश्रमलाई हामीले अधिकतम ्प्रर्ोग 

गनुयपछय  भन्न े दहसाबले अनुभवको आिारमा चादह ंजो मसननर्र छ त्र्स्लाई हाम्रो पदहलो 
प्रर्ोररटी ददर्ौं पदहलो कुरा । दोस्रो कुरा अपाङ्गता भएका साथीहरु छन ् । अपाङ्गता 
भएकोलाई हामीले जहा ँभन्र्ो त्र्दह ंपठाउछौं सकभर ठाउँ त हुनुपर्र्ो । कुनै चादह ंतपाईंको 
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प्रेग्नेन्सी छ कोदह त्र्ो बरा दार्ाँ बार्ाँ जान ैसक्दैन जहाँ चादह ंअस्पतालको सुबबिा छ 

पोखराम ै राख्नुपर्र्ो उनीहरुलाई। त्र्स्तो ठाउँमा मैले पाएन मलाई चादह ं अन्र्ार् भर्ो 
आस्थाको आिारमा भनेर कसैलाई लागेको छ भन ेत्र्ो चादह ंगलत कुरा हो र मदहलालाई 

हामीले प्रार्ोररटी ददएकै छौं हँुदा हँुदा हामीलाई प्रश्न पनन गर्र्ो मलाई धगज्र्ाएर केदह केदह 

साथीहरुले भन ेर्द्र्पी त्र्ो चादह ंमदहला माधथको अपमानको कुरा धथर्ो । कास्कीमा सप्प ै

मदहला मदहला भर्ो अब कसरी चलाउँछ पनछ कार्ायलर् । के मदहला हाककम भएको ठाउँमा 
चलाउन सक्दैन भन े मैले उहाँहरुलाई । हँुदा हँुदा हामीहरु िेरै मदहला अधिकृतहरुलाई 

हामीले कास्कीमा राख्नुपने भर्ो । स्जल्ला स्जल्लामा राख्ने कुरा चादह ं समस्र्ा भर्ो 
।उहाँहरुलाई हामीले तपाईंको चादह ंत्र्स्तो बलेामा मदहलाको आस्थामा कुन मदहला कुन 

आस्थाको भनेर हो र मदहला भएको नाताले चादह ं उस्ले पाउन ेभर्ो अनन दइुटै श्रीमान 

श्रीमती चादह ंजाधगरमा छन ्सकभर नतनीहरुलाई हामीले स्जल्ला ममलाएका छौं । कार्ायलर् 

ममलाउन त गाह्रो भर्ो स्जल्ला ममलाउन त सककर्ो ककनभन े र्ो ननजामती सेवाको 
सम्बन्िमा र्ो प्रोत्साहन ददने कुरामा इन्सेस्न्टभ ददने कुरामा सुबबिा ददने कुरामा र्ो पनन 

रहेछ । दइुटा श्रीमान श्रीमती जाधगरमा छन ्भन ेउनीहरुलाई हामीले सकभर एउटै स्जल्लामा 
हाल्दाखेरर अको अमलकनत मसननर्र देखखन े मान्छे चादह ं डडस्रेस भाको हुन सक्दछ । 

त्र्सबेलामा त्र्स्ले तपाईंको चादह ंमलाई मात्रै अन्र्ार् भर्ो भनेर भन्नेकुरा चादह ंर्ो सप्प ै

मसद्िान्तलाई ममलाउँदाखरेर चादह ंगाह्रो हुनेरैछ ।त्र्सकारणले त्र्स्तो केश परेर एका दईु 

तलमाधथ पर्र्ा हुन सक्छ । कदहले कदहले हामीले चादह ंके रे अमलकनत हेक्का नराख्दाखरेर 

म्र्ाग्दीको व्र्स्क्त छ अनन तपाई हामीले वाग्लुङमा ककन राख्ने म्र्ाग्दीमा उस्को खामल छ 

भन े म्र्ाग्दीमा ककन नराख्ने । एका दईु त्र्स्तो भएर पनछ पनन हामीले ममलार्ौं । 
त्र्सकारणले र्ो कमयचारी चादह ंके रे सरुवामा, पदस्थापनामा फेररपनन साहै्र अन्र्ार् भर्ो 
भन्न ेकदह ंछ भन ेमलाई भन्नुहोला हामीले जे जे मापदण्ड बनाएका छौं त्र्ो मापदण्ड 

तलमाधथ भएको छ भन े हामी करेक्सन गनय तर्ार छौं तर मलाई लाग्छ हामीले र्समा 
हामीले अन्र्ार् चादह ं गर्र्ा छैनौं ।एउटा मसद्िान्तमा टेकेर, एउटा मापदण्डमा टेकेर, 

अनुहार हेरेर होइन त्र्ो चादह ंआिार गर्र्ा छौं । अनुहार हेरेर भन्दाखेरर चादह ंशरररको चादह ं

तपाईंको बगे्ल ैकार्यक्षमता भएकोलाई त हेन ै  पर्र्ो हैन । अनन मदहलालाई त हेन ैपर्र्ो तर 

चादह ं राजनीनतक आस्थाको आिारमा अनुहार हेरेर हामीले चादह ंगर्र्ा छैनौं। आज पनन 

मलाई कुनै साथीले मभन्दै हुनुहुन्थ्र्ो र्स्तो ठाउँमा चादह ंफलाना फलाना हाम्रो मान्छे त्र्ो 
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चादह ंअकायको मान्छे पठाउने भनेर मलाई ठूलो आरोप छ आजा बबहान मात्रै सुने । हामीले ज े

गर्र्ा छौं न्र्ार् गर्र्ा छौं । जे गर्र्ा छौं हामीले ठीक गर्र्ा छौं भनेर मैले उत्तर ददएँ ठूलो 
नेतालाई । नेताको आशर् होला नेपाल कम्रू्ननष्ट पाटीको स्थार्ी सममनतको सदस्र् 

प्रदेशको इन्चाजय मुख्र्मन्त्री छ त्र्ो कार्ायलर्बाट कमयचारी खटन पटन हुन्छ त्र्स्ले 

कम्रू्ननष्ट पाटीको मान्छेलाई नखटाएर ककन काँगे्रसको मान्छे पठार्ो भन्न ेहोला उहाँको 
मैले भने र्सको आफ्न ैननर्म छ । आफ्न ैएउटा मापदण्ड छ । त्र्स्तो चादह ंर्ो कम्रु्ननष्ट 

पाटीको इन्चाजय कहाँ पठाउने भन्न ेकुरा जस्तो होइन र्ो राज्र् चलाउने कुरा हो भन ेमैले 

उहाँलाई । त्र्स्को आफ्नै नम्स छ, आफ्न ैभ्र्ालु छ, आफ्न ै मसष्टम छ त्र्स्लाई हामीले 

फलो गनुयपछय  नत्र हामी र्सरी राज्र् चलाउन सक्दैनौ । र्ा त्र्सबाट जनत बेननकफट मलनुपने 

हो राज्र्ले जनताले त्र्ो मलन सक्दैन भनेर मैले उहाँलाई उत्तर ददनुपने स्स्थनत  मैले र्ो सारा 
ममसनो ममसनो  कुरा ककन भननराछु हामीले जे काम गर्र्ा छौं कमजोरी भएकै होला ब्रम्हा 
बबष्ण ुमहेश्वरलाई त गस्ल्त गछय  भनेदेखख र्ो पथृ्वीसुब्बा गुरुङले गस्ल्त गदैन भन्नेकुरा छैन 

तर इन्टेन्सनली कदह ंपनन गस्ल्त गर्र्ा छैन । एस्क्सडने्टली हुन सक्दछ । त्र्सकारणले म 

माननीर् सदस्र्हरुसँग खास गरेर ववपक्षक्ष प्रतपक्षी दलका माननीर् सदस्र्हरुसँग र्समा 
र्दह ननवेदन गनय चाहन्छु ।र्समा चादह ंहामीले सकभर सप्पै कुरालाई ममलाएर सकभर 

चादह ं न्र्ार् ददएर त्र्समा चादह ंकाम गरेका छौं  सारै अन्र्ार् भर्ो लौ कदहले कदहले 

तपाईंको एउटा चादह ंअपाङ्गता भएको व्र्स्क्तलाई कहाँ मनाङ पठाइददने भनेर भन्र्ौं भन े

भोमलका ददनमा करेक्सन गनय तर्ार छु । कदहले कदहले ममस्टेक हुन सक्दछ । तर त्र्स्तो 
भा छ भन्न ेमलाई लाग्दैन त्र्स्तो कदह ंभा छ भन ेभन्नुहोला र कमयचारीको रोजाईले पनन 

ददर्ा छौं फेरर हामीले अनन घर ठेगाना पनन हेर्र्ा छौं िेरै कुरालाई हेरेर हामीले गर्र्ा छौं घर  

ठेगाना गनय सककएन अमलकनत नस्जकलाई हेर्र्ा छौं । तनहँु खोज्र्ा छ तनहँु ममलाउनै 

सककएन भन े गोरखा र्ा लमजुङ र्ा कास्की त्र्ो हुन पर्र्ो मनाङमा ककन पठाउने र्ो 
कुरालाई पनन हेरेको हेक्का राखेर हामीले गरेका छौं ।सकभर ननवेदन ददने कमयचारीको 
गुनासो सुनी सम्भव भएसम्म संबोिन पनन गररएको हो कुनै पनन राजनीनतक आस्थाको 
आिारमा व्र्वस्थापन गन ेकाम नगरेको व्र्होरा चादह ंमाननीर् सभामुख माफय त म सदन 

समक्ष ननवेदन गनय चाहन्छु ।संघीर् ननजामती सेवा ऐन जारी भैसकेपछी प्रदेश ननजामती 
सेवा ऐन बन्ने बाटो खलु्ने र प्रदेश ननजामती सेवा ऐन जारी भैसकेपनछ कमयचारी सरुवा 
पदस्थापन थप व्र्वस्स्थत हँुदै जान ेव्र्होरा पनन ननवेदन गनय चाहन्छु। अब तेस्रो कुरा छ 
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उपभोक्ता सममनतबाट काम गररएको पारदशी ढंगबाट भएन भन्न ेछ ।मैले र्हाँहरु सँग 

एउटा ननवेदन गनय चाहन्छु हामीले भन्र्ा धथर्ौं र्सपटक चादह ंहामीले सकभर ऽऽ सकभर 

उपभोक्ता सममनत माफय त हामीले कामै गदैनौ भनेर तर अब कनतपर् कुराहरु व्र्वहाररक 

छैन नन १० लाखको चादह ंतपाईंको  ठेक्का पट्टा गरेर र्ो ६५ ददनको सावयजननक खररद 

ऐनको बाटो लागेर के हुने भन्नुस त। १० लाखको काम २ लाखमा गछुय  ३ लाखमा गछुय  भन्ला 
त्र्स्लाई ददनुपलाय त्र्स्तो रममता ककन हेन ेर्सकारणले र्ो ननरपेक्ष रुपले गदै  नगन ेकुरा हो 
खामल त्र्हाँ चादह ंभएको अननर्ममतता, त्र्हाँ भएको राजनीनतक आग्रह पूवायग्रहको कुरा, 
त्र्हाँ भएको समन्वर् समझदारीको कुरा चादह ं ममल्र्ा छ कक ममल्र्ा छैन भन्न ेकुरा हेन े

एउटा कुरा भर्ो त्र्सकारणले हामीले के भन्र्ौ भन े पनछ चादह ं पनछल्लो चरणमा मैले 

माननीर्ज्रू्सँग कुराकानी गर्र्ा छु जस्तो लाग्छ । हामी कमसेकम ५० लाख भन्दा 
माधथको सप्पै बजेट चादह ंउपभोक्ता माफय त होइन र्ो ठेक्का प्रकक्रर्ाबाट गन ेभन्न ेनै धथर्ो 
तर हामी हेदै जाँदाखेरर चादह ंत्र्ो तपाईंको समर्ले र्स्तो च्र्ाप्दै लग्र्ो कक अब ५० लाख 

देखख माधथ नै र्ो प्रकक्रर्ाबाट जान ेहो भन ेत हाम्रो आिा बजेटै तपाईंको सम्झौबतै नहुने 

भर्ो । त्र्सकारणले त्र्ो पररस्स्थनतलाई ध्र्ानमा राखरे एउटा कार्यववधि बनार्ौं उपभोक्ता 
सममनतको र उपभोक्ता सममनत ननमायण गदायखरेरमा पनन सम्बस्न्ित स्थानीर् तहको 
प्रमुख, प्रमुख भए प्रमुख प्रमुख नभए उपप्रमुख, उपप्रमुख पनन नभए वडा अध्र्क्ष उहाँहरुको 
मसफाररस भएर मात्रै त्र्ो उपभोक्ता सममनत गठन हुने, र्हाँ चादह ंदताय हुने र त्र्ो सँग दताय 
भैसकेपनछ मात्रै त्र्ो सँग सम्झौता भएर काम चादह ंपठाउने भनेर हामीले बनाएर हामी कुन 

ठाउँमा चादह ं कुन पामलकामा कुन पाटीले स्जत्र्ा छ भन्न ेआिारमा होइन, लोकतन्त्रमा 
चादह ंजनताले ववश्वास गरेको व्र्स्क्त चादह ंहामी सबैले ववश्वास गनुयपछय  भन्न ेमान्र्ताको 
आिारमा त्र्सलाई त्र्ो चादह ंअधिकार ददनु पछय  भन्न ेमान्र्ताको आिारमा अनन त्र्स्तो 
भर्ो भन ेउस्ले त्र्ो उपभोक्ता सममनतले काम गरेको कुरा कादह ंअननर्ममतता गर्र्ो कादह ं

तपाईंको चादह ंदलको र्ा दलगत आस्थाको आिार बनाउने प्रर्त्न गर्र्ो भन ेत्र्ो पनन चेक 

होला भनेर हामीले त्र्ो चादह ंगरेका छौं हामीले तर र्सको वावजुद पनन िेरै ठाउँमा चादह ं

हामीलाई प्रोबलम के आर्ो थाहा छ कनतपर् ठाउँमा उपभोक्ता सममनत जम्मा जनता जम्मा 
भएर उपभोक्ता सममनत बनार्ो अझ वडा अध्र्क्षहरुलाई तपाईंको मसफाररस नै गदैन अनन 

काम त बन्दै नबन्न ेस्स्थनत बन्र्ो कनतपर् ठाउँमा फेरर झारझुर गरेर बन्र्ा छ हत्त न पत्त 

वडा अध्र्क्षहरुले मसफाररस गरेर पठाइसक्र्ा छ र्हाँ चादह ंसम्झौता गनुयपने स्स्थनत आर्ो । 
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र्स्ले पनन हाम्रो काममा र्नत अवरोि गर्र्ो कक हेदायखेरर सानो कुरा तर त्र्स्ले हामीलाई 

सारै अवरोि मसजयना गर्र्ो । त्र्सकारणले हामीले के भन्र्ौ काम चादह ंजे जे काम छ त्र्ो 
काम चादह ंत्र्हाँको जनताले गन ेहो । जनताको भेलाले र्ो कार्यकतायको भेला गरेर होइन । 
कागेँ्रसी कार्यकतायको भेला, कम्रु्ननष्ट पाटीको कार्यकतायको भेला र्ा कोदह समाजवादी 
कार्यकतायको भेला गरेर उपभोक्ता सममनत बनाउने होइन उपभोक्ताहरु समुदार्मा रहेका 
उपभोक्ता उपभोग गन ेचादह ंत्र्ो सडक उपभोग गन ेर्ा खानेपानी उपभोग गन ेर्ा चादह ं

उपभोग गन ेउपभोक्ता जनताहरुको चादह ंउपभोक्ताहरुको भेला गरेर त्र्हाँ चादह ंजो मान्छे 

लोकवप्रर् छ अनन कदहले के हुन्छ आँफुले भनेको जस्तो आँफुले पाएन भन ेर्हाँ चादह ंबबरोि 

गनय आउन ेल फलाना उस्ले त्र्स्तो बन्र्ो त्र्सकारण चादह ंफलाना माननीर्ले र्हाँ चादह ं

फलाना प्रमुखले र्ा चादह ंवडा अध्र्क्षले मसफाररस गरेपनन त्र्सलाई मान्र्ता ददनु भएन 

त्र्स्ले भ्रष्टाचार गछय  र्स्तो कुरा हुन्न । ववधि प्रकक्रर्ामा चादह ं त्र्हाँको जनताले छानेर 

पठाइसकेपनछ त्र्दह हुन्छ ।सत्तापक्षको कार्यकतायको एउटा कुरा अको चादह ं प्रनतपक्षको 
कार्यकतायको अको गुनासो आउँछ र्स बबचमा हामीले चादह ं सकभर चादह ं लोकतास्न्त्रक 

ढंगले जनप्रनतननधिहरुलाई एउटा स्जम्मेवार बनाउने ढंगले र्स्लाई बनाछौं फेररपनन म के 

भन्न चाहन्छु भन ेसप्पै चादह ंकुनै न कुनै बहानाबाट तपाईंको उपभोक्ता माफय त गन ेकुरा 
चादह ंनीनतगत रुपमा र्सको चादह ं ववपक्षमा छौं ।सकभर चादह ंहामी त्र्समा जान चाहेकै 

छैनौ अब आगामी बषयदेखख अदहले सस्जलो होला हामीलाई त्र्सकारणले हामी र्ो ५० लाख 

देखख माधथ सम्म के हुन्छ फेरर हाम्रो अको कार्य ननररक्षण बनाएर सकभर उपभोक्ता सममनत 

माफय त हैन ववधि प्रकक्रर्ामा गएर जान चाहन्छौं र ववधि प्रकक्रर्ामा जाँदाखरेर पनन हामीले के 

भन्र्ा छौं संघीर् सरकार सँग र्ो सावयजननक खररद ऐन चादह ं संशोिन गनुयपर्र्ो र्ो 
समर्को पावन्दी लामो हटाउनुपर्र्ो र अको कनत प्रनतशत घटाउन पाउने कनत प्रनतशत 

घट्न पाउन ेजनत जल्ले चादह ंिेरै घट्र्ो त्र्दह चादह ंपाउन ेकुराले चादह ंहाम्रो तपाईंको ७० 

बषयको लाधग बनाएको आर्ोजना चादह ं७ बषय पनन नखप्न ेभाको एक करोडको चादह ंउस्ले ४० 

लाखमा बनाउँछु भन्छ त्र्सैलाई ददनु पररहाल्र्ो त्र्सकारण त्र्स्को पनन एउटा मसमलङ 

हुनुपर्र्ो कनत प्रनतशत सम्म घटाउने । ७० प्रनतशत भन्दा तल घट्न नपाउने कक।२५ 

प्रनतशत सम्म घटेर ७५ मै बस्नुपने एक करोड छ भन े७५ लाखमा बस्नुपने हो कक । एउटा 
मसमा नतोकककन हाम्रो कामको चादह ंगुणस्तर बढ्दैन र भ्रष्टाचार पनन बढ्दैन के रे घट्दैन 

त्र्सकारणले गदाय र्ो सप्पै काम चादह ंसुिार गनुयपछय  भनेर संघीर् सरकारसँग भनेका भन्र् ै
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छौं ।अन्तर प्रदेश पररषदको बैठकमा र्ो कुरा उठाएर र्सको कार्यर्ोजना बनेकै धथर्ो । 
संशोिन त भएर आर्ो ऐन संशोिन भएन ननर्मावली संशोिन भर्ो ।अनन त्र्ो 
ननर्मावली संशोिन हामीले खोजेको कुरामा िेरै संशोिन भएनछ फेरर । बरु चादह ंतपाईको 
ठेकेदारहरुलाई स्जस्क्र्ाउने काम भैराछ ।त्र्सकारणले र्सलाई पनन व्र्वस्स्थत गनय जरुरी 
छ त्र्सकारणले र्ो कुरामा पनन हाम्रो पनन सहमनतमा माधथले चादह ंसंघीर् सरकारले र्ो 
कुरा ममलाउनु पनेछ त्र्सकारणले हामीले उपभोक्ताहरुको आम भेलाबाट समावेशी 
मसद्िान्तका आिारमा ७ देखख ११ जना सम्मको उपभोक्ता सममनत गठन गरेको त्र्ो 
सममनत सँग सम्बस्न्ित स्थानीर् तहको वडाअध्र्क्षको मसफाररस प्राप्त भएपनछ मात्र  

सम्झौता गर्र्ा छौं हामीले । र्ो कुरा ननवेदन गनय चाहन्छु त्र्सकारणले र्ो उपभोक्ता 
सममनत सँग ननमायण कार्य गराउँदा कार्यववधि बमोस्जम नै भएको र्द्र्वप उपभोक्ता 
सममनत माफय त गराउने कुरामा प्रदेश सरकारको सारै ठुलो मनसुवा होइन ।सबै माननीर् 

सदस्र्हरु सँग मन्त्रालर्मा छलफल गरर सुझाव मलइएको माननीर् सदस्र्ज्रू्हरुलाई 

सुझावलाई सम्भव भएसम्म संशोिन गरर आगामी आधथयक बषय ७६/७७ को बजेटको तर्ारी 
गररएको । र्स्को बजेटको तर्ारीमा छौं हामी नीनत कार्यक्रम पनन हामी तर्ारीमा छौं अब 

२२ गते नीनत कार्यक्रम र्हाँ पेश गछौं त्र्सकारणले र्ो नीनत कार्यक्रम बनाउने कुरामा होस 

मन्त्रालर् मन्त्रालर्मा गएर माननीर् सदस्र्ज्रू्हरुले बजेट बनाउने कुरामा सम्बस्न्ित 

मन्त्री सधचवहरुलाई भन्नुहोला र हामीले चादह ं अब मुख्र्मन्त्रीको कार्ायलर्मा आएर 

भन्नुभएपनन होला ।म आव्हान गनयचाहन्छु तर चादह ंएउटा कुरा के छ भन ेर्सपटक चादह ं

हामी नर्ाँ चादह ंर्ोजना अब िेरै बनाउँदैनौ ।सडकहरु अब नर्ाँ नर्ा ँसडक छान्नेकुरा अब 

हामी गदैनौ जे चादह ंहामीले सम्झौता गर्र्ा छौं िेरै जसो चादह ंपदहलोपटक प्रारम्भ भा छ 

३६ वटा सडकलाई पुरा गनुयपने छ । ७ मीटरको बाटो वपच बाटो हामीले पुरा बनाउनुपने छ 

।प्रत्रे्क स्थानीर् तहको प्रशासननक केन्ि सम्म पुग्ने बाटोलाई हामीले ४ बषय मभत्र सम्पन्न 

गनुयपनेछ ।७ मीटरको बाटो वपच बाटो सम्पन्न गनुय पनेछ । त्र्सबाहेक चादह ंग शे्रणीका 
केदह माननीर् सदस्र्हरुको सहमनतमा हामीले बनाएका केदह सडकहरु छन ्ती सडकहरु 

पनन हामीले सम्पन्न गनुयपछय  । ती सडकहरु सककएन भने ग्रावेल सम्म बनाउनुपर्र्ो ७ 

मीटरको । अनन ग्राममण सडकको कुरा र्ा कृवष सडकको कुराहरु छन ्हाम्रो होमस्टेहरुमा 
पुर्र्ाउनुपने होला कदह ंचादह ंतपाईंको एकदम सानो सानो दगुयम गाउँहरुमा पुर्र्ाउनुपने 

होला त्र्स्तो ठाउँमा बाहेक अन्र् ठाउँमा सडकको र्ोजना हामी चादह ंसार्द चादह ंहामी 
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ल्र्ाउँदैनौं ।भएका सडकहरुलाई पुरा गन ेस्जम्मा हाम्रो छ ।त्र्सलाई सम्पन्न गररसककर्ो 
भन ेमात्रै ५ बषय मभत्र प्रदेश सरकारले र्वत्त काम गर्र्ो भनेर चादह ंजनतालाई देखाउन पनन 

हामीले पर्र्ो ।सप्पै ठाउँमा हात हालेर एउटापनन पुरा नहुने कुरा चादह ंहामी गनय चाहँदैनौ । 
बरु चादह ंर्सपटक चादह ंमाननीर् सदस्र्हरुलाई िेरै भन्दा िेरै  आव्हान के गनय चाहन्छु 

तपाईंको गाउँमा खानपेानी र्ोजना कहाँ छ के छ र्ा चादह ं मसचंाईको स्स्थनत के होला 
र्सपटक चादह ंहामीले अमल संघीर् सरकारले पनन त्र्समा अमलकनत बजेट बदढ राखेको िेरै 

हामीसँग सहर्ोग समपुरक चादह ंअनुदानको आिारमा काम गन ेपनन भननराखकेो त्र्समा 
सम्भावना पनन हामीले चादह ंर्सको चादह ंतपाईं खानेपानीको आर्ोजनाहरु र सप्पै घर 

घरमा खानेपानी आर्ोजना छ ४ बषय मभत्र पुर्र्ाउने भन्न ेहाम्रो प्रनतबद्िता पनन भएको 
हुनाले कहाँ कहाँ चादह ंके छ खानेपानीको आर्ोजनाहरु र मसचंाई आर्ोजनाहरु मन्त्रालर्मा 
गएर चादह ंतपाईंहरुले दटपाउनुपछय  होला त्र्सो भर्ो भन ेबजेटमा चादह ंहामीले व्र्वस्स्थत 

गनय सक्छौं ।सबै नहुन सक्छ फेरर सप्पै र्दह बषय राख्र्ो भन ेफेरर चादह ंबजेट कननका छछय  । 
र्सपटक चादह ं केदह गरौंला फेररपनन थपौंला सम्पन्न गदैजान ेचादह ंपोमलसीमा जान्छौं 
।मैले र्नत ददर्ा धथएं मैले भनेको पदै परेन भनेर चादह ंनभन्नुहोला । उस्ले १० वटा ददएको 
छ भन े५ वटा पनय सक्छ ६ वटा पनय सक्छ । कदहले कदहले १० वटै पनय सक्छ कदहले कदहले 

दइुटा मात्रै पनय सक्छ ।तर मैले राख्र्ा कुरा चादह ंहेर ्कक हेरेन भन्नेकुरा एउटा दइुटा पर्र्ो कक 

परेन भन्न ेकुरा नन थाहा हुन्छ नन त्र्सकारणले त्र्ो चादह ंपनन म माननीर् सदस्र्हरुलाई 

ननवेदन गनय चाहन्छु ।अको चादह हामी सबैलाई चादह ं  के रे धचन्ताकोबबषर् केछ भनेदेखख 

र्सपटको बजेटमा हामीले बजेटमा पनन हामीले बबरोिका बाबजुद कालीगण्डकी डाइभसयन 

भनेर फेरर र्सपटक बजेटमा आर्ो । प्रिानमन्त्रीज्रू्सँग नन मैले कुरा नन गररसकेको छु । 
र्स्तो वववादको कुरा र्ो दहजोको एकात्मक राज्र्ले ल्र्ाएको कुरा केन्िीकृत शासन के रे 

सरकारले ल्र्ाएको कुरा आजको संघीर् शासन प्रणालीमा गण्डकी प्रदेश सँग सरोकार राख्न े

र्स्तो महत्वपूणय बबषर् स्थानीर् जनतासँग सरोकार राख्ने र्स्तो महत्वपूणय बबषर् 

सम्बस्न्ित स्जल्लासँग सरोकार राख्ने महत्वपूणय बबषर् हामीसँग नसोधिकन समन्वर् 

नगररकन फेररपनन र्ो कुन नेताको लहडमा ल्र्ाएको हो । र्ो कार्ायन्वर्न हुन्छ 

भन्ठान्नुभाछ मैले त भननसक्र्ाछु िेरै ठाउँमा र्ो कार्ायन्वर्न हुन ददन्नौं हामीहरुले । लौ 
गण्डकी प्रदेश सरकार ववरुद्ि बबरोि रहँदा रहँदा त्र्हाकँो स्थानीर् जनताहरुको 
स्जल्लाहरुको उपभोक्ताको ववरोि रहँदा रहँदा कसरी सम्भव छ र्ो सम्भावना । मैले 
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उहाँसँग भन्र्ाछु कालीगण्डकी डाइभसयन भएन भने कवपलवस्तु र रुपन्देही स्जल्ला सुख्खा 
हँुदाखरेर नेपालमा अननकालै लाग्छ भन े ल हामी छोडडददन्छौं । तर त्र्स्तो स्स्थनत 

होइनहोला । तपाईं नतनाउलाई व्र्वस्स्थत चादह ंगनय सक्नुहुन्छ तपाईं राप्तीबाट डाइभसयन 

गरेर ल्र्ाउन सक्नुहुन्छ आफ्न ैके रे नदी त्र्हाँ आफ्न ैप्रदेशमा ल्र्ाउन सक्नुहुन्छ अनन र्ो 
कालीगण्डकी डाइभसयनमा ककन आखँा गाड्नुहुन्छ । मैले र्ो पनन भन्र्ाछु प्रिानमन्त्रीलाई 

। अब दोस्रो कुरा कालीगण्डकी डाइभसयनबाट जनत बबद्रु्त उत्पादन हुन्छ त्र्नत बबद्रु्त 

उत्पादन भएन भने के नेपाल अँध्र्ारो हुन्छ । के नेपालको उद्र्ोगहरु ठप्प हुन्छ । के 

नेपालको लोडसेडडङ फेरर पनन बढेर जान्छ त्र्ो त होइन होला त ।त्र्हाँको डढेसर् मेगावाट 

बबद्रु्त उत्पादन नभएर नेपालमा कुनै बबजुली खाँचो हुने होइन । त्र्स्ता िेरै आर्ोजनाहरु 

हामीसँग छन ्।त्र्स्ता मोडले आर्ोजनाहरु छन ्।एकदम मोडरेट आर्ोजनाहरु छन ्जहा ँ
चादह ंिेरै नाफा हने आर्ोजनाहरु छन ्हामीसँग ती आर्ोजनाहरु सञ्चालन गनय पो ध्र्ान 

ददनुपछय  । र्ो वववाद भैरहेको ठाउँमा अकायको सम्पवत्तमा ककन आखँा गाड्नुहुन्छ मैले र्ो 
पनन प्रश्न गर्र्ा छु ।एक नछनलाई भन्नुस कालीगण्डकी डाइभसयन रोककर्ो भर्ो भन ेमलाई 

चादह ं तपाईंको ववज्ञहरुले भन्नुभाछ अदहले चादह ं कालीगण्डकी त्र्दह ं बधगराख्र्ा हुनाले 

कालीगण्डकी बधगरहेको कारणले त्र्हाँबाट ननस्केको वाफले गदायखेरर मात्रै रामपुरटार, 

चापाकोटटार, गल्र्ाङको चादह ंतल फेददखोला, ननस्स्तखोला ननस्स्तगाउँपामलकको र्ताको 
बेंशी होला हाम्रो तपाईंको डढेगाउँ होला र्ा चादह ंबुमलङटारको तलको बेंशी होला र्ा नघररङ, 

ररवषङङको बेँशीहरु, देवघाटका चादह ंटारहरुमा ती उझाड छन ्अदहलेपनन सुख्खा छ तरपनन 

ज ेखालको अमलअमल हररर्ाली भा छ त्र्ो वास्ष्फकरणका कारणले मात्र  सम्भव भा छ । 

र्दद कालीगण्डकी एकददनलाई रोककददने हो भन ेपाँच दस ददन रोककददने हो भन ेसब ैउजाड 

भएर त्र्ो मरुभूमीमा पररणत हुन्छ, त्र्हाँको बस्स्त सब ै उठ्छ, समाप्त हुन्छ, त्र्हाँको 
इकोमसष्टम टोटल्ली समाप्त हुन्छ । र्स्तो गस्म्भर बबषर्मा चादह ंतपाईंले चादह ंफेरर बजेट 

ककन ल्र्ाको । हैन िेरै धचन्ता मलनुपदैन र्ो डीपीआर गराउने कुरा हो डीपीआर नहुन नन 

सक्छ ।र्ो सब ैनभैकन कहाँ हुन्छ डीपीआर चादह ंभैसक्छ भन ेसानो मान्नुभाछ तपाईंले । 
नआवत्तनुहोला भन्नुभाछ प्रिानमन्त्रीले र्ो डीपीआरा अदहले भैहाल्दैन भनेर । अब कार्य 
एउटा मात्रै शामलग्राम ननमायण गन ेनदी संसारमा कदह ंछ भन ेत्र्ो कालीगण्डकी हो भनेर 

भन्न े कुरा नन । हैन त्र्ो त रामदी भन्दा माधथ मात्रै हो तल होइन भनेर भन्नुभो फेरर 

प्रिानमन्त्रीले मलाई । अब त्र्ो पनन जानकारी उहाँले चादह ंभनेको होइन जहाँ भएपनन त्र्ो 
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एउटामात्र नदी हो नन त आध्र्ास्त्मक महत्व भएको । अब तपाईंले कालीगण्डकी डाइभसयन 

गन ेबबवत्तकै हाम्रो देवघाट चादह ंआगो लगाइददए भइहाल्र्ो सककर्ो देवघाटको अस्स्तत्व । 
जहाँ जसलाई हामीले नेपालको काशी भन्र्ाछौं । जहाँ तीन तीन वटा ठुला आश्रमहरु छन ्। 
जहाँ त्र्त्रो के रे ठूलो आध्र्ास्त्मक के्षत्र छ  र्ो सप्पै कुरा हेदायखेरर तपाईंको त्र्हाकँो चादह ं

जुन इको मसष्टम चादह ंतपाईंको समाप्त हुने चादह ंकुरा हुन्छ । र्स्तो कुरामा कुनै नेताको 
अहंलाई पुरा गनयको लाधग कसैले चादह ंहामीले शाहदात प्राप्त गनुय पछय  भन्न े छैन, हामी 
मनुयपछय  भन्न ेछैन त्र्सकारणले र्समा पनन हाम्रो गस्म्भर ध्र्ान गएकै छ र र्समा हामी 
सबैको ध्र्ान जानुपछय  र त्र्ो के्षत्रका सब ैजनताको मैले अस्तीपनन हजरुलाई भन ेनघररङको, 
ररवषङको र्ा गल्र्ाङको र्ा चादह ंचापाकोटको र्ा उता रामपुर नगरपामलकाको पाल्पाको 
र्ता ननस्ती गाउँपामलकाको हाम्रो बौददकाली गाउँपामलका, बुमलङटार गाउँपामलका, देवघाट 

नर् सप्पै गाउँपामलकाका जनप्रनतननधिहरु बसेर त्र्हाँको स्थानीर् तह पनन उठ्नुपर्र्ो तपाईं 

हामीपनन उठ्नुपर्र्ो एकजुट हुनुपर्र्ो र र्सलाई कार्ायन्वर्न गनय नददनको लाधग हामी 
लाग्नुपछय  भन्न ेलाग्छ । त्र्सकारणले ऽऽ र्नतकुरा र्हाँहरु समक्ष राखें । अब माननीर्ज्रू्ले 

उठाउनुभएको एउटामात्रै प्रश्न र्ो इन्जोए जोनको कुरा छ । इन्जोए जोनले हामीलाई 

इन्जोए ददएकै छ तर र्समा चादह ंकुरा के छ भन ेतपाईंहरुले हाम्रो पत्रपबत्रकाको के लेख्छ म 

चादह ं एकपटक स्मरण गराउन चाहन्छु । मलाई र्नत िेरै ठूलो वववादमा तान्र्ो 
पत्रपबत्रकाले, मै के भन्र्ा धथए ंहोटल वाराहीमा भएको एउटा प्रोग्राममा हानले चादह ंनेपाल 

एशोमसर्सन होटल एशोमसर्सनले होटल एशोमसर्सन अफ नेपालले आर्ोजना गरेको 
प्रोग्राममा मसद्ि बहादरु पाण्ड ेजीले मसद्िाथय बहादरु पाण्ड ेचादह ंसाँधग्रलाको मामलक चादह ं

कार्यक्रम प्रस्तोता धथर्ो म चादह ंधचफ गेष्ट धथएं अनन त्र्हाँ चौबबसै घण्टा चादह ंकेरे बैदाम 

र्ा पोखरा खोल्नुपछय  भन्न ेकुरा उदठराथ्र्ो । पोखरालाई पर्यटककर् हब कसरर बनाउने भन्न े

सन्दभय उदठराथ्र्ो र्हाँ भएको अरु अस्तव्र्स्तका कुराहरु ववकृनत ववसंगनत हटाउन ेकुराहरु 

पनन उदठराथ्र्ो मैले के भन्र्ा धथए ंभन ेर्ो दईु तीनवटा कुरा एउटा चौबबसै घण्टा चादह ं

तपाईंको पोखरा खोल्ने कुरालाई अदहले पोखरा भ्र्ाली सम्भव छैन बैदामलाई चादह ंखोलौं 
नत चौबबसै घण्टा । तर बैदाम खोल्नको लाधग चादह ंर्हाकँो पर्यटन व्र्वसार्ीले एउटा काम 

गनुयपछय  चौबबसै घण्टा होटल खोल्नको लाधग चादह ंदईु मसफ्टमा कमयचारी राख्नुपछय  । रातको 
मसफ्टमा एकथरी कमयचारी राख्ने, ड ेमसफ्टमा एउटा कमयचारी राख्ने । नर्नीहरु चादह ंके गछयन ्

अब डबल मसफ्टमा कमयचारी राख्दाखेरर चादह ं िेरै खचय हुन्छ भनेर नाफा चादह ंकम हुन्छ 
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भनेर त्र्ो कुरा चादह ंगदै गदैनन ्। त्र्सकारणले मैले भन्र्ाथें त्र्ो चादह ंत्र् २४ घण्टा कसरर 

काम गनय सककन्छ त्र्ो चादह ंके छ हाम्रो तफय बाट के के गनय सककन्छ सुरक्षाको के इन्तजाम 

गनुयपने हो, अरु चादह ंपूवायिारको के इन्तजाम गनुयपने हो त्र्ो चादह ंइन्तजाम हामी गछौं तर 

तपाईंहरुले चौबबस घण्टा चौबबसै घण्टा खोल्नुपछय  भनेर भन्र्ाथें । त्र्ो चादह ंपोखरेमलको 
दहतमा छ, गण्डकी प्रदेशको दहतमा छ, र्हाँको पर्यटन व्र्वसार्को दहतमा छ भन्र्ाथें। साथै 

मैले के भन्र्ाथें र्हाँ ववकृनत ववसंगनत िेरै फेमलर्ो अदहले पररवार बबखण्डन र्नत िेरै चको 
रुपमा आइराछ मभत्र मभत्र समै िेरै कुदहसक्र्ो त्र्सकारणले र्ो अब र्ौन व्र्वसार्लाई 

व्र्वस्स्थत गन ेकुरा सोच्नुपछयहोला र्सका चादह ंतीन चारवटा आर्ामहरु छन ्रगुलेसनको 
कुरा होला, प्रनतबन्िको कुराहोला, क्राइम चादह ंर्ल्लाई क्राइम घोषणा गरेर चादह ंप्रनतबन्ि 

लगाउने कुरा होला, आइल्र्ाण्ड बनाएर व्र्वस्थापन गरेको िेरै चादह ं अभ्र्ासहरु छन ्

संसारमा अब चादह ंकमसेकम अझैपनन र्ो अभ्र्ास नेपालमा लागु गनयको लाधग बीस तीस 

बषय पनछ हुन्छहोला त्र्सकारणले त्र्सको बारेमा के गदायखेरर उपरु्क्त हुन्छ कुन अप्सनमा 
जान उपरु्क्त हुन्छ भन्न े कुरामा छलफल गन ेबेला शुरु भर्ो भन्ने मात्र के भनेको धथए ं

मुख्र्मन्त्रीले चादह ं रेडलाईट एररर्ा खोल्नुपछय  अनन चादह तपाईंको पैसा कमाउनुपछय  कर 

उठाउनुपछय  भनेर लेस्ख्दनुभर्ो । लेख्न ेमहाशर्हरु र्दह ंहुनुहुन्छ त्र्स्ले गदायखेरर चादह ंर्नत 

िेरै पैदा भर्ो कक ओहो ओहो र्त्रो चादह ंअरे बाबा इन्जोर् जोनमा पनन मन्त्रीज्रू्ले के 

भन्नुभर्ो थाहा छैन आजको ददनसम्म हाम्रो चादह ं क्र्ाववनेटमा छलफल भएर 

मन्त्रीपररषदले इन्जोर्जोन भनेको के हो भनेर त्र्स्को बारेमा पनन भन्र्ाछैन बादहर हैन 

त्र्ो चादह ंके हुन्छ कस्तो खालको प्रकारको हुन्छ भनेर भन्र्ा छैन । खामल चादह ंहैन हाम्रो 
र्सपटकको के धथर्ो के रे उद्र्ोग पर्यटन तथा वन तथा वातावरण मन्त्रालर्को एउटा 
शीषयकमा बजेटको शीषयकमा के धथर्ो भन ेर्ो साल चादह ंहामीले गनय नसकेको एउटा काम छ 

लगानी सम्मेलन गछौं हामीले र्ो आधथयक बषयमभत्र भन्र्ाथ्र्ौं त्र्ो लगानी सम्मेलन चादह ंके 

त्र्सै गरेर हुन्छ र । लगानी सम्मेलनको लाधग चादह ंहामीले चादह ंबैंकेवल चादह ंतपाईंको 
प्रोजेक्ट बैंकहरु तर्ार गरौं कुनकुन हो त हाम्रो प्रदेशको गौरवको आर्ोजना हुनसक्ने, 

प्रदेशको मेगा आर्ोजना कुन हुनसक्छ । ननजी के्षत्रको लगानी गनय सक्ने कुन कुन हुनसक्छ 

भनेर हामीले त्र्ो तर्ारी गनुयधथर्ो । त्र्ो तर्ारीको लाधग हामीले कररब आठ करोड हामीले 

छुट्र्ाएको हो र त्र्ो आठ करोड रुपैर्ाँ र्सपटक खचय हुन सकेन हाम्रो त्र्सकारणले 

गदायखेरर चादह ं त्र्ो आठ करोड रुपैर्ाँ ककन छोड्ने हामीले चादह ंदईु तीन वटा बबजुलीको 
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चादह ंके रे आर्ोजनाहरु बनाउने चादह ंडीपीआर बनाउन सकेनौं हामीले र्ा औद्र्ोधगक के्षत्र 

स्थापनाको कुरा धथर्ो त्र्ो पनन डीपीआर बनाउन सकेनौं हामीले, गण्डकी ववश्वबबद्र्ालर् 

भखयर हामीले ऐन ड्राफ्ट गररसक्र्ा छौं जग्गा एक खालको हामीले प्राप्तगररसक्र्ा छौं 
त्र्सको अस्न्तम टुङ्गो लगाउन बाकँी छ र हाम्रो चादह ंअस्पतालको कुरा पनन जग्गाको 
कारणले रोककइराछ, बहुद्देस्श्र्र् ग्रामको पनन साँस्कृनतक ग्रामको पनन त्र्दह भएर 

बमसराछ । हामीले ववजर् टावर बनाउने भनेर एउटा चादह ं तपाईंको त्र्ो पनन त्र्वत्तकै 

रोककइराछ । इन्टरनेशनल कन्फरेन्स सेन्टर बनाउने भन्र्ाथ्र्ौं त्र्ो पनन जग्गको झमेलाले 

गदायखेरर रोककइराछ र र्ो सप्पैको सप्पै आर्ोजनाहरुको ववमभन्न बाटोहरुको ववमभन्न चादह ं

रान्सममसन लाइनहरुको र जलबबद्रु्त आर्ोजनाहरको चादह ं र्ा सौर्य आर्ोजनाहरको 
चादह ं डीपीआर तर्ार गरेर र्नत अरब र्नत अरब लाग्न ेभो त्र्सकारणले तपाईंहरु कुन 

चादहमंा तपाईंहरु इच्छा हुनुहुन्छ भनेर चादह ंहामीले देखाउने चादह ंकागज तर्ार डकुमेन्ट 

तर्ार नभएर हामीले लगानी सम्मेलन गनय सकेनौं । अधग बबहान मन्त्रीज्रू्लाई मैले बोलाए ँ

। इन्जोर्जोनको कुरा के हो तपाईंले के भनेर भन्नु भा अनन र्ो रकम चादह ंअदहले त छुट्टै 

रकम छुट्र्ाउन त हाम्रो अथयमन्त्रालर्ले ददएकै छैन । हामी चादह ं रकम ऽऽ कार्यक्रम 

संशोिन गनय पर्र्ो भन ेर्ा रकम ववमभन्न महत्वपूणय बबषर्मा रकमान्तर गनुयपर्र्ो भन े

र्सपटकबाट रकमान्तर गनय ककन आवश्र्क देखखर्ो भन ेअब कुनै हालतमा खचय नहुने 

देखखर्ो र्तापट्टी एकदम िेरै आवश्र्क चादहराछ खानेपानी अन्तनतर  लैजानुपने तर 

पँुजीगत के्षत्रमा छुट्र्ाएको बजेटलाई हामीले र्ा चादह ं चालुनतर हामीले रकमान्तर गनय 
नसक्ने भर्ौं ।कार्यक्रम संशोिन गदायखेरर त्र्ोनतर जान नसक्ने भर्ौं त्र्सकारणले 

कार्यक्रम संशोिन र्ा रकमान्तर गन ेकुरा िेरै कम गरेका छौं । आवश्र्कताको आिारमा 
त्र्ो चादह ंगनय सककन्छ तर र्हाँ त के हुन्छ भन ेबजेट चादह ंछुट्र्ाएको रकम खचय गनुयभन्दा 
रकमान्तर गरेर ननबजेटरी रकम खचय गन ेहाम्रो बानी परेको नेपालमा चादह ंहामीले चादह ं

थोरै तपाईंको िेरैमात्र होइन थोरैमात्र हामीले अदहलेको पररस्स्थनतलाई चादह ं मध्र्नजर 

राखेर खचय चादह ं पँुजीगत खचय चादह ंबढाउन बरु हाम्रो लगानी जहाँ माग भैराछ त्र्हाँ चादह ं

के रे अमल सानुयपर्र्ो । हामीले चादह ं दहजो ध्र्ान ददएनछौं । कुनमा कहाँ कनत खचय हुन्छ 

भन्न े कुरा चादह ंगदायखेरर चादह ं र्ो चादह ं एकदम ननबजेटरी खचय भर्ो भन्न े कुरा छैन 

एकदम ैथोरै परसेन्ट होला त्र्ो दश पन्र परसेन्ट होला त्र्नत चादह ंकाम गर्र्ा छौं तर र्ो 
चादह ंगनुयपने स्स्थनत हुनसक्छ कदहले। कार्यक्रम संशोिन हामीले िेरै गरेकै छैनौं। एउटा 
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कुरामा हामीले के कार्यक्रम संशोिन के संशोिन गर्र्ा छौं हामीले भन्र्ा थ्र्ौं पचासी वटै 

स्थानीर् तहसँग ममलेर २५ शैय्र्ाको र ५० शैय्र्ाको अस्पताल बनाउन हामी सहकार्य गछौं 
भनेर हामीले कररब ३२ करोड रकम छुट्र्ाएका धथर्ौं तर हामीले ताक्छ मुढो संघीर् 

सरकारले ताक्र्ो घँुडो । त्र्ो भर्ो के स्थानीर् चादह ं के रे अस्पतालहरु, स्थानीर् तहमा 
सञ्चालन हुने अस्पतालहरुको स्जम्मा हामीलाई ददएन । हामीलाई हस्तान्तरण गरेन त्र्ो 
चादह ं स्थानीर् तहलाई नै स्जम्मा ददर्ा हुनाले हामीलाई चादह ं खामल स्जल्लास्तरका 
अस्पताल साववक स्जल्ला अस्पताल, साववक अञ्चल अस्पतालहरु हामीलाई चादह ं

हस्तान्तरण गररएको हुनाले हामीले के भन्र्ौ त्र्ल्लाई कार्यक्रम थोरै संशोिन गर्र्ौं। त्र्ो 
कार्यक्रम संशोिन गदाय के भन्र्ौं स्थानीर् तह त भनेकै धथर्ो हाम्रो कुनै स्जल्ला 
अस्पतालहरु कुनै न कुनै स्थानीर् तहमा त छँदैछन ्त्र्सकारणले ८५ वटा स्थानीर् तहलाई 

पनन होइन अब, अब आँफूलाई हस्तान्तरण भएको स्जल्ला अस्पताललाई नै स्थानीर् तह 

सँग ममलेर बनाउने अस्पताल मानेर बेंशीशहरमा चादह ं एउटा अस्पताल छ उदाहरणको 
लाधग त्र्ो बेंशीशहर नगरपामलका छ नगरपामलकालाई आिार मानेर त्र्ो स्जल्ला 
अस्पतालमा हामीले चादह ं के रे सहर्ोग गनुयपर्र्ो ।जनशस्क्तको व्र्वस्थापनको लाधग 

सहर्ोग गन े पनन हुनसक्छ उपकरण ककन्न सहर्ोग गनुयपने हुनसक्छ, औषिी ककन्न 

सहर्ोग गनुयपने स्स्थनत छ र चादह ंभौनतक संरचनाको ननमायण गनुयपने हुनसक्छ, सवारी 
सािन ककस्न्दनु पने समस्र्ाहरु छ समस्र्ा र्नत िेरै छन ् स्जल्ला अस्पतालमा त्र्सनतर 

खचय गन े भनेर हामीले एघारवटामा कन्फमय गर्र्ौ पचासीवटामा गरेन । र्ो चादह ं

ककनभनेदेखख हामीले गनुयपने त्र्दह धथर्ो । अकायको काम ददएर के गन े हामी उिारोमा 
तपाईंको चादह ं काम गरेर केदह हामीले पाउने धथएन त्र्सकारणले हामीले स्जल्ला 
अस्पतालहरुको र्ो गस्म्भर समस्र्ालाई समािान गनयको लाधग ३२ करोड रकम चादह ं

हामीले कार्यक्रम अमलकनत थोरै संशोिन गरेर हामीले ववननर्ोजन गरेका छौं ।त्र्सैले चादह ं

र्ो चादह ंपनन ठूलो चादह ं ठूलो कुरा हो नन हामीले सदह काममै त्र्ल्लाई थोरै चादह ंहामीले 

प्रबन्ि गरेर र्ो पाँच पाचँ लाख दश दश लाख बाँड्नु भन्दा हामीलाई आफैं लाई बनाउनुपने 

आफ्न ैदानर्त्व मभत्रको आफ्न ैस्वाममत्व मभत्रको ठाउँमा चादह ंकाम गने भनेर हामीले त्र्ो 
गरेका छौं त्र्सकारणले माननीर् सदस्र्ज्रू्हरु, माननीर् सभामुख माफय त म के अनुरोि 

षनय चाहन्छु भन े र्ो सप्पै कुराहरु चादह ं कार्यक्रम संशोिन रकम पनन जे ढंगले चादह ं

बजारमा सुन्नुभाछ गण्डकी प्रदेश सरकार िेरै कुरामा चादह ंसंसदप्रनत उत्तरदार्ी भएर काम 
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गनय चाहन्छ ।उत्तरदार्ी हामी संसदप्रनत हुनुपछय  भन्न ेकुरामा हामी चादह ंभमलभाँनत हामीले 

ध्र्ान ददएका छौं त्र्सकारणले संसदलाई छलेर सारा कुरा गरेर हाम्रो आफ्नो चादह ंदईु चार 

जना व्र्स्क्तहरुको तपाईंको के रे स्वाथय पूनत य गनयको लाधग हामीले र्स्तो कामहरु गदैनौं 
भन्न ेकुरा र्हाँहरु समक्ष फेररपनन म प्रनतबद्िता जाहेर गनय चाहन्छु । अस्न्तममा इन्जोर् 

जोनको कुराकानी गदायखेरी िेरै ठाउँमा हामीले के छोड्दारहेछौं हामी कहाँ छौं भन्न ेआिारमा 
हुन्छ। हाम्रो पत्रकार जगतले पनन सोच्छन ्सञ्चारकमीले त्र्दह सोच्छ, राजनीनत गनेहरुले 

पनन त्र्दह सोच्दारैछौं, ठुल्ठुलो हामी मन्त्रीहरुले पनन त्र्दह सोच्दारहेछौं सांसदहरुले त्र्दह 

सोच्दारहेछौं त्र्ो चादह ंके रहेछ भन ेइन्जोर् जोन भन्ने बबवत्तकै हामी खामल नकारात्मक त्र्ो 
पाटोलाई मात्रै हेदायरहेछौं। के फनपाकय  बनाउने इन्जोर्जोनको कुरा होइन, के आईटी पाकय  
बनाउने इन्जोर्जोनको कुरा होइन, के स्पेशल खालको रेष्टुरेन्ट बनाउने इन्जोर्जोनको 
कुरा होइन, त्र्सलाई इन्जोर् जोन भन्नुस ईन्टरटेनमेन्ट जोन भन्नुस, ररफे्रस जोन भन्नुस 

र्ा के भन्नुस होइन तर चादह ंसप्पै ठाउँमा चादह ंत्र्स्तो व्र्वस्था गर्र्ाहँुदोरहेछ हामी चादह ं

बरु अब त्र्ो व्र्वस्था गनुयपछय  भन्न ेपक्षमा छौं र्ो बषय र्ो बषय देखख त्र्ो गन ेहो कक । कुनै 

एउटा ठाउँमा चादह ंतपाईंको ऽऽ र्ो पोखराकै आसपासमा जस्तो र्हाँ चादह ंकेदह ठाउँको नाम 

भन्न चाहन्छु म हल्लनचोक देखख पामेसम्म, सराङकोट देखख कास्कीकोटसम्म, कुमभण्ड े

देखख मट्टीखानसम्म, दढकीडाँडा देखख गल्र्ायङसम्म, गलायमसम्म, रुपा देखख 

बेगनाससम्मका ठाउँहरुमा अध्र्र्न गरर ननजी के्षत्रको लगानीकतायहरुलाई र्ी ठाउँहरुमा 
पर्यटन मात्र पर्यटनको पूवायिार ननमायण गन ेवातावरण बनाउन चादह ंजस्तै होटल, देशको 
ववमभन्न खानाको स्वाद प्रदान गने एउटै रेष्टुरेन्ट, लाइब्रेरी, नेपाली म्रू्स्जक कल्चर, 

साँस्कृनतक बहुसाँस्कृनतक ग्राम, धचल्ड्रने  पाकय , डडम गाडने, डड्रम गाडने, स्जम हल, 

एडभेन्चर स्पोटयस,् जल कक्रर्ाकलाप, मलाई लाग्छ त्र्ो डुङ्गा सुङ्गा सबै भन्र्ा होला त्र्ो, 
सन बाथ, मेडडटेशन सेन्टर, मसाज, र्ोगा सेन्टर, सब इननर्ोर सप, फन पाकय , आइटी पाकय , 
गुफा, प्राणी उद्र्ान, दहल स्टेशन, स्मारक, आटय ग्र्ालरी, पर्यटक सूचना केन्ि, तातोपानी 
आदद मात्र एउटै ठाउँमा पाइन ेर्स्तो चादह ंठाउँ चादह ंस्पेशल टुररष्टहरुको आकषयण गन े

एउटा ठाउँ चादहन्छ भन्र्ाछ। त्र्सलाई नाम जे ददनपनन सक्नुहुन्छ ।त्र्सलाई 

टुररष्टहरुलाई इन्जोर् गन ेचादह ं इन्जोर् फन पाकय  भन्न पनन ममल्र्ो, जोन भन्न पनन 

ममल्र्ो हैन ।त्र्ल्लाई चादह ंतपाईंको ररफे्रस जोन भन्न पनन ममल्र्ो,ररफे्रस सेन्टर भन्नपनन 

ममल्र्ो, ररगे्रस सेन्टर भन्न पनन ममल्र्ो, पर्यटककर् केन्ि भन्न पनन ममल्र्ो के भन्दाखरेर 
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उपरु्क्त हुन्छ नाम त त्र्दह मात्र हो ।त्र्सकारणले र्हाँ चादह ंइन्जोर् जोन भन्नेबबवत्तकै 

त्र्हाँ अब र्ौन व्र्वसार् फस्टाइहाल्न ेभर्ो, लौ गाजँा चरेस खानभेर्ो, र्ी त कानूनले 

वस्जयत छन।् कानूनले वस्जयत गर्र्ा कुरा सरकारले चादह ंपाकय  बनाएर त्र्हाँ स्थापना गन े

प्रर्त्न गछय  र ककमाथय गदैन त्र्सकारणले म माननीर् सदस्र्ज्रू्हरुलाई के अनुरोि गनय 
चाहन्छु भन ेहाम्रो उद्र्ोग मन्त्रीले भनेको र्ो इन्जोर् जोनको कुरा नाम चादह ंइन्जोर् जोन 

भनेर अमलकनत तपाईंले चाही कोल्ट्र्ाईं फेन ेमौका ममल्र्ो कक थाहा छैन मलाई ररगे्रसन 

सेन्टर र्ा दहल स्टेशन र्ा त्र्स्तै एउटा चादह ंके रे पाकय  बनाउँ भनेको भएचादह ंत्र्ो चादह ं

वववाद िेरै हुने धथएन तर तपाईंहरुले जो प्रश्न उठाउनुभाछ माननीर्ज्रू्ले चादह ं हाम्रो 
प्रनतपक्षी दलका माननीर्ज्रू्ले चादह ं सरोकार राख्न ु भाछ। त्र्ो सरकारको त्र्ो चादह ं

बबषर्मा चादह ंहाम्रो पदहला ध्र्ान गाछ त्र्स्तो चादह ंहोइन कानूनले वस्जयत गरेका कुराहरु 

त्र्हाँ चादह ंकेदह पनन हुन्न । त्र्हाँ जुवा तास खेल्न पनन पाइदैन, त्र्हाँ चादह ंतपाईंको र्ो 
अरु व्र्वसार्को कुरा छोड्ददनुस ्त्र्ो चादह ंहामी नाम पनन मलन चाहँदैनौं र अको कुरा चादह ं

त्र्ो गाजँा चरेस चादह ंत्र्ो खाएर मात्रै इन्जोर् हुन्छ भन्न ेकुरा होइन एउटा चादह ंतपाईंको 
फे्रस पर्यटकले चादह ंजे गदायखेरर पनन सप्पै कुरा तपाईंको एउटै ठाउँमा पाउन सक्छ त्र्स्तो 
चादह ंएउटा पाकय को, त्र्स्तो एउटा जोनको चादह ंपररकल्पना गनुयभारैछ उहाँहरुले र त्र्ो 
चादह ंतपाईंको अमल के रे कफस्जववमलटी स्टडी चादह ंकेमा गनुयभाछ त्र्दह ंचादह ंहाम्रो लगानी 
सम्मेलनको लाधग छुट्र्ाएको के रे र्ो पनन ठूलै चादह ं तपाईंको अमाउण्ट रकम लाग्न े

र्ोजना हुनसक्छ । त्र्स्को लाधग हामी तर्ारी गदैछौं भनेर बबहान मलाई भन्नु भाथ्र्ो। 
त्र्सकारणले र्सलाई र्ो तहमा मात्रै बुझ्नको लाधग म माननीर् सदस्र्ज्रू्हरुलाई अनुरोि 

गदै फेररपनन म अस्न्तममा के भन्न चाहन्छु आजको र्वत्तको कुरा चादह ंराख्ने चादह ंअवसर 

ददनुभो त्र्सको लाधग म माननीर् सदस्र्ज्रू्लाई िेरै िेरै िन्र्वाद ददन चाहन्छु । िेरै 

सरकारको िेरै नीनत कार्यक्रम को बारेमा बजटे कार्ायन्वर्नको बारेमा चादह ंखुलासा गन े

अवसर ददनुभो त्र्सकारणले मैले भन्छु  लोकतन्त्रमा जदहले पनन आलोचना, सुझाव, 

दटप्पणीको हामी स्वागत गछौं । मैले िेरै चादह ंतपाईंको खुला ददलले भन्र्ाछु भन्न ेलाग्छ । 
कमजोरी मैले गर्र्ाछैन भनेर मैले भन्र्ाछैन त्र्सकारणले कमीकमजोरी कदह ंभाछ भन े

त्र्ो इन्टेन्शनल्ली होइन भन्नेकुरा फेरर दोहोर्र्ाउन चाहन्छु। एस्क्सडने्टलीकाम गदै 

जाँदाखेरर हुन सक्दछ। त्र्सकारणले गदायखरेर चादह ंआज फेरर पनन र्ो छलफल भर्ो म त 

िेरै खुशी छु िेरै चादह ं हामीलाई काम गनय िेरै मागयदशयन ममलेको छ । आज मात्रै एउटा 
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पबत्रकामा मैले देख्र्ाथें एउटा चादह ंके रे स्तम्भमा हैन प्रनतपक्ष चादह ंप्रनतपक्ष जस्तो भएन 

भागबण्डाको राजनीनत गनय थाल्र्ो हाम्रो र्हाकँो प्रनतपक्ष त्र्स्तो छैन । हामीले जदहले पनन 

मसद्िान्तको नीनतको कुरा उठाइराका छौं अधगल्लो बैठकहरु पनन हाम्रो चादह ंमाननीर्ज्रू्ले 

संसदीर् दलको नेताको हैमसर्तले बोल्नुहँुदाखेरर िेरै र्स्ता चादह ंलोकतन्त्रलाई हामी कसरी 
बमलर्ो बनाउन सक्छौं। गण्डकी प्रदेशको आधथयक समदृ्धिमा चादह ं सरकारलाई चादह ं

सहर्ोग गनुयपछय  भन्ने जुनखालको उहाकँो चाहना छ त्र्सलाई मैले ददलै देखख सम्मान गरेकै 

छु र कनतपर् कुरामा हामीले चादह ं सँग ै नगइकन, एकजुट भएर नगइकन, सँग सँग ै

नदहडंडकन, र्हाँ पाटी नै फरक छ त केदह केदह कुरा फरक त भैहाल्छ त्र्समा कुनै नर्ा 
खालको कुरा छैन तर हामीले चादह ंर्ो आधथयक समद्धिको अमभर्ानमा सँगै छौ। र्ो चादह ंर्ो 
अनुभुनत मलाई शुरुका ददन देखख नै छ र हामीले जुन ढंगले चादह ं के रे उत्साहका साथ 

प्राववधिक दहसाबले त हामी दोस्रोमा पर्र्ाथ्र्ौं प्रदेशको नामाकरण गन ेकुरामा तर कणायली 
प्रदेशले चादह ं हचुवा भरमा त्र्दह ददन लगेर त्र्दह ददन हुन्छ भनेर भन्र्ा हो उनीहरुले 

उनीहरुको ववधि प्रकक्रर्ा केदह पनन नपुधगकन, छलफल केदह पनन नभइकन प्रोबलम धथएन 

राजिानी र तपाईंको नाममा एउटाले कणायली नाम पाएमस भर्ो राप्तीले तपाईंको 
सदरमुकाम पाएसी भर्ो र उदह ददनमा लगेर उदह ददनमा गरेको हो होइन तर त्र्सको 
वावजुद हामीले लामो छलफल चलाएर, िेरै चादह ं तपाईंको छलफल गरेर सहमनतका 
आिारमा र्हाँ दवैु पक्षका के रे मागहरु जोडदार धथए हैन पाटीका नेताहरु पनन दईु ठाउँमा 
उमभएकै त्र्सरर धथर्ो त्र्सकारणले त्र्स्तो पररस्स्थनतमा पनन हामीले सहमनतका साथ 

टेस्क्नकली मात्र हामी भोदटङ्ग गरेर थोरै ममस्टेक भाको हो अस्तीको ददनमा चादह ंहाम्रो 
सभामुख दहजोको ददनमा सभामुखले ममस्टेक गर्र्ाछ टेस्क्नकल ममस्टेक चादह ं

त्र्नतखरेको सभामुखले गनुयभर्ो र हामी चादह ंतपाईंको सवयसम्मत भर्ो भन्न नपाएको 
मात्रै हो। हैन भन ेर्ो चादह ंगण्डकी र्ो चादह ंके रे तपाईंको आफ्नो आफ्नो ववचार हँुदा हँुदै 

पनन हामी समान के रे संरु्क्त भएर, एकककृत भएर सवयसम्मत ढंगले चादह ंप्रदेशको नाम 

राख्नुपछय  भनेर हामीले ननणयर् गरेका हौं। त्र्समा हामीले गौरव अनुभुनत गरेकै छौं। हामीले 

अरुको अगाडड पनन भनेका छौं त्र्त्रो वववादका बबच पनन के हाम्रो प्रदेशमा वववादै नभएर 

नाम भएको हो र होइन। वववाद िेरै धथर्ो हामीले समर्मै हामीले सप्पैको सत्ता पक्षको 
प्रनतपक्ष सप्पै चादह ंर्हाँ र्ो प्रदेश सभामा उपस्स्थत सब ैराजनीनतक दलहरुको सहमनतमा 
माननीर्ज्रू्हरुको समथयनमा लामो चादह ंव्र्ापक छलफल पनछ हामीले गण्डकी प्रदेश नाम 
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राख्र्ाछौं। र्सले हाम्रो गण्डकी प्रदेशको गररमा बढाएकोछ। हामी सबैको गररमा बढेकै छ। 
प्रदेश सभाको गररमा बढेकै छ र प्रदेशको राजिानी पोखरा बनाउनुपछय  भन्नेकुरा र्दाकदा 
गोरखा हुनुपछय  आदद भनेपनन र्समा शुरुदेखख कुनै वववाद धथएन नाम जस्तो त्र्सकारणले 

जुन काम हामीले गर्र्ाछौं र्सले पनन के देखाउँछ भन ेगण्डकी प्रदेश, गण्डकी प्रदेश सभा 
साँच्चै नै एउटा प्रदेशको गौरव बढाउनको लाधग कृत संकस्ल्पत छ। िेरै गौरवपूणय कामहरु 

र्सले गर्र्ा छ। अदहलेसम्म हाम्रो बबचमा िेरै चादह ंत्र्स्तो वववाद देखखदैंन र ननमायणको 
लाधग ववकासको लाधग समदृ्धिको लाधग हाम्रो प्रदेशका सब ैमाननीर्हरु र्ो चादह ंतपाईं 

सत्तापक्ष र प्रनतपक्षको मसमा रेखा तोडरे हैन ववर्ोन्ड अ बोडयर भन्छौं नन मसमा भन्दा बादहर 

रहेर हामीले चादह ं केको लाधग जनता र प्रदेशको लाधग राष्रको लाधग भनेर हामीले काम 

गरेका छौं ।र्स्तो सम्बन्ि हाम्रो ननरन्तर रदहरहनुपछय  र्सको लाधग म सब ै माननीर् 

सदस्र्ज्रू्हरु खास गररकन प्रमुख प्रनतपक्षी दलका नेताज्रू् माननीर् सांसदज्रू्हरु, 

समाजवादी पाटीका माननीर्ज्रू्हरु त्र्स्तै रास्ष्रर् जनमोचायका माननीर्ज्रू्हरु सबैलाई 

पनन म फेरर पनन र नेपाल कम्रु्ननष्ट पाटी नेकपाका माननीर्ज्रू्हरु सबैलाई पुन फेरर र्ो 
चादह ं तपाईंको ननमायणको एउटा महान अमभर्ानमा हामी जसरर ववगतमा जस्तै अब 

आगामी ददनमा पनन सँगसँगै एकककृत भएर एकजुट भएर एउटै आवाजका साथ व्र्ारेकमा 
पुमलसले के रे एउटा प्रहरीले परेड खेल्र्ाजस्तो कासन ददर्ाजस्तो दहडंकेो जस्तो एकै स्वर 

एकै कदम एकै आवाजका साथ हामी दहडडराछौं त्र्ो काममा ननरन्तर कार्म रहोस ्र्नतकुरा 
र्हाँहरु समक्ष ननवेदन गदै माननीर् सभामुखज्रू् प्रमुख प्रनतपक्षी दलले जे कुराहरु हाम्रो 
चौंथो अधिवेशनको पदहलो ददनमा राख्नुभाथ्र्ो र आज पनन केदह राख्नुभर्ो। मलाई लाग्छ 

मैले उहाँको स्जज्ञासाहरु मेटाउन ेप्रर्त्न गरें। फेररपनन कनतपर् कुरामा कन्फ्रु्जन छ भन े

अझ पनन हामी पनछ छलफल गनय सककहाल्छौं । र्सका लाधग चादह ंर्ो अवसरमा माननीर् 

सभामुखज्रू् र प्रदेश सभा सम्पूणय प्रदेश सभा र प्रमुख प्रनतपक्षी दलका नेताज्रू् माननीर् 

सदस्र्ज्रू्हरु सबैलाई गण्डकी प्रदेश सरकारको तफय बाट िेरै िेरै िन्र्वाद आभार व्र्क्त 

गदै मेरो भनाई टुङ्ग्र्ाउने अनुमनत चाहन्छु. 

िन्र्वाद । 

िाननीर् सभािुखिः-  
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माननीर् सदस्र्हरु, अब म गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा ननर्मावली, २०७४ संशोिन मस्र्ौदा 
सममनतका सभापनत माननीर् श्री मार्ानाथ अधिकारीलाई सो सममनतको प्रनतवेदन 

सदहतको गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा तेस्रो संशोिन  ननर्मावली, २०७६ को मस्र्ौदा माधथ 

छलफल गररर्ोस ्भन्ने प्रस्ताव पेश गनय अनुमनत ददन्छु । 

िाननीर् िार्ानाथ अधिकारीिः-  

माननीर् सभामुख महोदर्, सम्माननत सभाको ममनत २०७६ साल जेष्ठ १५ गते बसेको 
बैठकमा प्रस्ततु भएको गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा ननर्मावली तेस्रो संशोिन ननर्मावली 
संशोिन मस्र्ौदा सममनतको प्रनतवेदन सदहतको ननर्मावलीको मस्र्ौदा गणडकी प्रदेश, 

प्रदेश सभा ननर्मावली, २०७४ को ननर्म १२१ को उपननर्म २ को खण्ड क बमोस्जम 

छलफल गररर्ोस ्भनन सम्माननत सभा समक्ष प्रस्ताव प्रस्ततु गदयछु ।िन्र्वाद ।  

िाननीर् सभािुखिः- अब म उक्त ननर्मावलीको मस्र्ौदा माधथ छलफल गररर्ोस ्भन्न े

प्रस्तावलाई ननणयर्ाथय प्रस्तुत गदयछु । 

र्ो प्रस्तावको पक्षमा हुने माननीर् सदस्र्हरुले हुन्छ भन्नुहोला र र्सको ववपक्षमा हुने 

माननीर् सदस्र्हरुले हुन्न भन्नुहोला । 

र्ो प्रस्तावको पक्षमा हुने माननीर् सदस्र्हरुले हुन्छ भन्नुहोस ्। 

र्सको ववपक्षमा हुने माननीर् सदस्र्हरुले हुन्न भन्नुहोस ्। 

हुन्न भन्न ेआवाज सुननएन तसथय ननर्मावलीको मस्र्ौदा माधथ छलफल गररर्ोस ्भन्न े

प्रस्ताव सवयसम्मतीले स्वीकृती भएको घोषणा गदयछु । 

अब उक्त सममनतको प्रनतवेदन सदहतको गण्डकी प्रदेश प्रदेश सभा तेस्रो संशोिन 

ननर्मावली, २०७६ को मस्र्ौदा माधथ छलफल प्रारम्भ हुन्छ ।छलफलमा सममनतको 
प्रनतवेदन र सो सम्बन्िी ननर्मावलीका ननर्महरु तथा आनुसाङ्धगक अन्र् ननर्महरुमा 
मात्र छलफल गनय सककन ेव्र्होरा पनन माननीर् सदस्र्हरुलाई जानकारी गराउँछु । 

अब म, सवयप्रथम, माननीर् सदस्र् श्री रामजी प्रसाद वराल जीवनलाई छलफलमा भाग 
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मलन समर् ददन्छु । 

िाननीर् रािजी प्रसाद वराल जीवनिः-   

माननीर् सभामुख महोदर्, बजेट अधिवेशन प्रारम्भ भएको छ । सम्मानजनक दहसाबले 

बजेट अधिवेशन सफल हुनेछ म अपेक्षा राख्दछु । सभामुख महोदर्, गनतमशल दनुनर्ामा 
हरेक वस्तु पररवतयनमशल हुनेगछय  । अभ्र्ास नै ज्ञानको जननी हो। गण्डकी प्रदेशको 
सम्माननत सभा सञ्चालन र व्र्वहाररक अभ्र्ासबाट ननर्मावलीमा आवश्र्क संशोिन 

हँुदै गदाय तेस्रो संशोिन सम्म आइपुगेका छौं । महान जनरु्द्ि र जनआन्दोलनको 
समार्ोजन अथायत फ्रु्जनको तागतबाट पैदा भएको संघीर्ता संघीर्ताको मुटु प्रदेश सभा 
सञ्चालनको ननर्ामावली हाम्रो हकमा २०७४ लाई संबबिानको िारा १९४ ले ददएको 
अधिकार प्रर्ोग गरर तेस्रो संशोिन मस्र्ौदा सममनत माननीर् मार्ानाथ अधिकारीको 
संर्ोजकत्वमा नौ सदस्र्ीर् र्सै सम्माननत सभाले बनाएको ववददतै छ। हाम्रो 
ननर्मावलीलाई सापेक्ष दहसाबले उत्कृष्ट बनाउनका लाधग रास्ष्रर् सभा, प्रनतननिी सभा, 
अरु छ वटा प्रदेश सभाका ननर्मावलीको अध्र्र्न र गण्डकी प्रदेशका सब ै

माननीर्ज्रू्हरुको सुझाव समेत मलइएको धथर्ो। ननर्मावली बनाउँदा सानानतना 
कुराहरुको समेत हेक्का नपुग्दा पटक पटक ननर्म उल्लंघन गनुयपने, ननर्म ननलम्बन 

गनुयपने, संशोिन गनुयपने अब अवस्था नआओस ् भन्न े कुरालाई समेत ध्र्ान ददन 

खोस्जएको छ। झण्ड ै४३ वटा ननर्ममा संशोिन भए अनुरुप प्रदेशको नाम गण्डकी समावेश 

गन े देखख प्रदेश सभाका पदाधिकारीहरुको सोपान क्रम ममलाउने, संसदीर् सममनतका 
सभापनतको अनुपस्स्थनतमा प्रनतवेदन वा लगार्तका बबषर् प्रस्तुत गनय सममनतका जेष्ठ 

सदस्र्ले गन,े प्रदेश लोक सेवा आर्ोग बारे, लेखापररक्षक बारे, मुख्र्मन्त्रीले मदहनाको 
एकपटक मन्त्रीहरुले प-पन्र ददनमा सदनमा सदस्र्हरु बबच प्रश्नोत्तरको व्र्वस्था, 
राष्रपनत, उपराष्रपनत, प्रिानमन्त्रीले सदनलाई संबोिन गन े कुरा, संबोिन गन े कुरा, 
मुख्र् न्र्ार्धिशको कार्ायलर्, महालेखा पररक्षकको बावषयक प्रनतवेदन जस्ता बबषर् 

महत्वपूणय रहेका छन ् साथै मन्त्रीज्रू्हरुलाई संसदीर् सममनतमा राख्ने कुराको पनन 

व्र्वस्था भएको छ। भाषागत तु्रटी, केदह संख्र्ाका कुरा, वाक्र्ांशमा थपघट, केदह 

उपननर्महरुमा थप, कमा, फूमलस्टप आददमा समेत ध्र्ान ददन कोमशस गररएको छ। 
सममनतमा एकमतले पास भई सदनमा पेश भएर पनन छलफलमा छौं सार्द सदनले पनन 
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सवयसम्मत दहसाबले अनुमोदन वा पास गलाय भन्न ेववश्वास हामीले मलएका छौं, मैले मलएको 
छु र हाम्रो दलले मलएको छ ।र्नत बबषर् राख्दै ववदा हुन्छु । िन्र्वाद। 

िाननीर् सभािुखिः-  

माननीर् सदस्र् श्री बबष्णु प्रसाद लममछानेलाई छलफलमा भाग मलन समर् ददन्छु । 

िाननीर् बबष्र्ु प्रसाद लमिछानिेः-  

माननीर् सभामुखज्रू्, हामी र्नतबेला संघीर् संघीर्ताको मुटुको रुपमा रहेको प्रदेश सभामा 
चौंथो अधिवेशनको बबचमा छौं र आज हामीले गण्डकी प्रदेश प्रदेश सभा ननर्मावली, २०७४ 

को तेस्रो संशोिन मस्र्ौदा सदहतको र्ो प्रनतवेदन माधथ छलफल गररराखकेा छौं । म 

सबभन्दा पदहला त र्ो मस्र्ौदा तर्ार पानयको लाधग अत्र्न्त मेहनत गनुयहुने सममनतका सब ै

माननीर्ज्रू्हरुलाई िन्र्वाद ददन चाहन्छु । समर् पररवतयनमशल छ र हाम्रा 
कक्रर्ाकलापहरु समर् सापेक्ष हुन जरुरी छ । त्र्दह समर् सापेक्ष हुने क्रममा प्रदेश सभालाई 

अझ ै प्रभावकारी रुपमा हामीले कसरी सञ्चालन गनय सककन्छ भन्ने बारेमा बबद्र्मान 

ननर्मावलीलाई अझै प्रभावकारी बनाउन के गनय सककन्छ भन्नरे दहसाबले र्ो मस्र्ौदा 
आएको छ । मैले सरसती अध्र्र्न गरें र्ो मस्र्ौदा साँच्चै नै दहजो हामीले जुनरुपमा बनार्ौं 
ननर्मावली कदह ं कतै छुटेका कुराहरु, कदह ंकतै अपुग भएका कुराहरु, कदह ंकतै समर् 

सापेक्ष हुनुपने कुराहरु धथए नतनै कुराहरुलाई समेटेर र्हाँ र्ो तपाईं हाम्रो हातमा मस्र्ौदा 
आएको छ खास गरेर िेरै कुराहरु छन ्। त्र्ो मध्रे्मा पनन केदह कुराहरु साँच्चै नै आवश्र्क 

धथर्ो हाम्लाई आवश्र्क धथर्ो हामीले काम गन ेक्रममा हाम्लाई परेका अप्ठ्र्ाराहरुको 
गाँठो फुकाउनु पने पररस्स्थनत धथर्ो र्सले ती गाँठाहरु फुकाउने काम गरेको छ । 
पदाधिकारीमा केदह थप गरेको छ । हामीलाई कदह ंकतै खड्केको बबषर् धथर्ो त्र्हाँ हामी 
दलको उपनेता भनेका धथर्ौं दलको उपनेता कहाँनरे के हो भन्न ेसाँच्चै नै स्थान नभएको 
पररस्स्थनत धथर्ो र अन्र् दलका नेताहरु पनन र्समा हामीले सम्मान गनय नसकेको अवस्था 
धथर्ो हामी राजनीनत गन ेव्र्स्क्तहरु राजनीनतक प्राणीहरु र त्र्ो दलको प्रनतननधित्व र्हा ँ
भइसकेपनछ त्र्ो पदाधिकारी मभत्र समेदटनुपछय  भन्न े कदह ं कतै लागेको धथर्ो र्सले 

त्र्सलाई समेटेको पाइएको छ त्र्स्त ै अको एउटा मलाई कदह ं कतै खड्केको धथर्ो 
वास्तवमा र्ो सानो बबषर् हो तर अनुशासनमा राख्न े कुरो एक घण्टा अगाडड हास्जरी 
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खोल्नेकाम र सदन सककएपनछ त्र्ो रोक्नुपछय  भनेर अदहले चादह ं अमलकनत हामीलाई 

अनुशासन बाँध्न ेकाम गरेको छ । कदह ंकत ैगुनासाहरु आउन ेगथ्र्ो लास्ट सम्म पनन 

आउन े सदनमा आउने र्ताबाट सदन सककएर फकय दै गदाय पनन कोदह आएर हस्ताक्षर 

गरररहेका भन्र्ा कदह ंकतैबाट त्र्स्ता गुनासाहरु सुननने गथ्र्ो साँच्चै नै त्र्ो गुनासाहरुलाई 

मेट्नेगरर आको छ त्र्ल्ले हामीलाई एउटा अनुशासनमा बाँध्छ । हामी जो कोदह भएपनन 

त्र्ो एउटा अनुशासनमा बसेनौं भन ेत्र्ो हामीले जहाँ प्रनतननधित्व गरररहेका छौं त्र्सको 
गररमा चादह ंरहँदैन त्र्सैले पनन हामीलाई समेत बाँध्न ेकाम र्स्ले गरेको छ भन्न ेमलाई 

लाग्छ । हामी एक्काइसौं शताब्दीमा छौं कदह ंकतै बबद्रु्नतर् उपकरणका कुराहरु माधथ 

बन्देज भएका धथए अदहले हाम्रो एउटा मोवाइलमा हामीले र्हाँ ददनुपने कुराहरु, हामीले र्हाँ 
प्रस्तुत गनुयपने कुराहरु हामी त्र्सैको माध्र्मबाट ववमभन्न डाउनलोड गरेर अथवा ववमभन्न 

माध्र्मबाट ल्र्ाएर हेनय सक्छौं कम्रु्टरबाट सक्छौं कस्म्तमा पनन त्र्ो प्रनतकुल असर नपन े

गरर । प्रदेश सभा सञ्चालनलाई प्रनतकुल असर नपन े गरर हामी स्जम्मेवार भाको हँुदा 
हामीले गन ेकाम हामीले ददने अनुशासनमा मलाई लाग्छ प्रनतकुल असर पनेगरर हामीले 

काम गनुय हँुदैन गने छैनौ नै त्र्सो भएमस अनुकुल हुनेगरर त्र्ो बबद्रु्नतर् उपकरणहरु 

प्रर्ोग गनय पाउने भनेर ननर्मावलीले खोलेको छ मैले र्सलाई पनन स्वागत र्ोग्र् ठानकेो 
छु । वास्तवमा संसदको गररमा भनेको संसदले आँफुले स्जज्ञासा आफना स्जज्ञासाहरु मन्त्री 
र मुख्र्मन्त्रीसँग राख्न पाउन ेहो र्सले र्ो ननर्मावली त्र्ो पनन खोमलददएको छ कस्म्तमा 
अननवार्य गरेको छ कस्म्तमा पनन स्जज्ञासाहरुलाई कस्म्तमा पनन एक मदहनामा चादह ं

मुख्र्मन्त्री र पन्र ददनमा मन्त्रीहरुसँग भएका स्जज्ञासाहरु पन्र ददनमा चादह ं जवाफ 

ददनुपने भनेर खोलेको छ र्सले पनन मलाई लाग्छ हाम्रो र्ो सदनको गररमा बढ्छ भन्न ेमैले 

महसुस गरेको छु। त्र्स्तै गरर कार्यववधि अनघ पनन आको छ हामीले कुरा पनन उठार्ौं अनघ 

मुख्र्मन्त्रीज्रू्ले भन्ने क्रममा पनन भन्नुभाको छ । कार्यववधि के बन्र्ाछ भनेर हाउसले 

थाहा पाउन जरुरी छ । काम कसरी भैराखेको छ सरकारले त्र्ो कार्यववधि के बनाको छ र त्र्ो 
कार्यववधि अनुसार काम भाको छ कक छैन भनेर हाउसले थाहा पाउन जरुरी छ र्ो 
ननर्मावलीले त्र्स्को पनन व्र्वस्था गरेको छ कस्म्तमा पनन कार्यववधि बननसकेपनछ 

एकहप्ता मभत्र हाउसलाई जानकारी ददने र त्र्ो कार्यववधि के कसरी बनेको छ र त्र्ो 
कार्यववधि अनुसार काम भाको छ कक छैन भनेर बबिार्न सममनतले हेनय पाउन ेअधिकार 

पनन र्सले खोमलददएको छ त्र्स्ले पनन अब हुने काम कारवाहीमा कार्यववधि र्सरी भर्ो र 
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मनपरर कार्यववधि बन्र्ो भनेर गुनासो गन ेठाउँ रहन्न कक भन्न ेमलाई लाग्छ ।त्र्स्तै अको 
एउटा एउटा चादह ंर्ो मूल ननर्मावलीको १२६ मा मैले र्हाँ चादह ंमैले र्हाँ अमलकनत उ गरें 
को पाँचमा के भन्र्ा छ भने उपननर्म १ बमोस्जम प्रदेश प्रमुख समक्ष पेश भएको बबिेर्क 

प्रदेश प्रमुखले पन्र ददन मभत्र प्रमाखणकरण गरर त्र्स्को सूचना र्थासम्भव चाँडो प्रदेश 

सभामा ददनुपनेछ भन्र्ाछ अब मैले सरसती केदह माननीर्ज्रू्हरु मसत पनन कुरा बुझ्दा र्ो 
र्थासम्भव भन्न ेशब्दलाई हटाएर र्ता पन्र ददन भन्र्ाछ भन ेहामीले पनन ददन तोक्न 

र्नत ददनमभत्र भनेर भन्नपाको भए अझ ैराम्रो हुन्थ्र्ो कक भन्न ेकुरा आको छ । नर्नै कुराहरु 

राख्दै जे आको छ र्ो ननर्मावलीले साँस्च्चन ैहाम्रो सदनको हाम्रो हाउसको गररमा लाई चादह ं

अझ ैप्रभावकारी हुन्छ । प्रदेश सभा सञ्चालनको लाधग र्सले अझ ैथप मदत पुग्छ भन्ने 
ववश्वास राख्दै र्ो ननर्मावलीलाई हाम्रो दलको तफय बाट पूणय समथयन भएको व्र्होरा अनुरोि 

गदै ववदा हुन्छु । िन्र्वाद । जर्नेपाल । 

िाननीर् सभािुखिः-  

अब म, गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा ननर्मावली, २०७४ संशोिन मस्र्ौदा सममनतका सभापनत 

माननीर् श्री मार्ानाथ अधिकारीलाई छलफलमा उठेका प्रश्नहरुको जवाफ ददन अनुमनत 

ददन्छु । 

िाननीर् िार्ानाथ अधिकारीिः- 

माननीर् सभामुख महोदर्, सम्माननत सभामा ममनत २०७६ साल जेष्ठ १५ गते बसेको 
बैठकमा प्रनतवेदन सदहत प्रस्तुत भएको गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा तेस्रो संशोिन 

ननर्मावली, २०७६ को मस्र्ौदा गण्डकी प्रदेश,  प्रदेश सभा ननर्मावली, २०७४ को ननर्म 

१२२ बमोस्जम ऽऽ माननीर्ज्रू्हरुको सुझावहरुलाई आत्मसात गदै अब र्ो बैठकमा पाररत 

गररर्ोस ्भनन सम्माननत सभा समक्ष प्रस्तुत गदयछु । ऽऽ माननीर् सभामुख महोदर्, र्हाँ 
चादह ं हामीले संबबिान के रे प्रदेश सभा ननर्मावलीलाई अमलकनत थोरै कुरा प्रदेश सभा 
ननर्मावलीलाई संशोिन गन ेसन्दभयमा हामीले िेरैपटक छलफल गर्र्ौं । िेरै पटक बहस 

छलफल गरेर बैठक बसेर छ वटै प्रदेश, रास्ष्रर् सभा, प्रनतननिी सभा ननर्मावली त्र्ो 
सबैलाई जम्मा गरेर हामीले छलफल गर्र्ौं र प्रदेश सभा माननीर्ज्रू्हरुको पनन सुझाव 

सल्लाह मलर्ौं, मन्त्रीज्रू्हरुको पनन मुख्र्मन्त्रीज्रू्कै कार्यकक्षमा गएरै सुझाव सल्लाह 
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मलर्ौं र अधिकाँश सुझाव सल्लाह मलन े अझ ै बादहर पनन प्रर्त्न गर्र्ौं । र्सले हामीले 

खोजकेो कुरा के हो भन ेर्ो ननर्मावलीलाई नछटो नछटो पररवतयन गनय नपरोस ्संशोिन गनय 
नपरोस ्भन्न त अनघ एकजना कता सुननर्ो तसे्रोपटक संशोिन भन्न ेभर्ो तर पदहलोपटक 

के भाथ्र्ो भन ेसात को ठाउँमा ५ गररर्ाथ्र्ो त्र्ो कुनै अरु छलफल भा धथएन । अकोपटक के 

भाथ्र्ो भन ेगण्डकी प्रदेश प्रदेश नं ४ लाई गण्डकी प्रदेश बनाइर्ा धथर्ो । त्र्हाँ कुनै ठूलो 
छलफल बहस भा धथएन । हामीले के महसुस गर्र्ौं भन ेर्सलाई अमल बदढ महत्व छलफल 

गनुयपर्र्ो र्सलाई अमल व्र्वस्स्थत पररपक्व पररमास्जयत गनुयपर्र्ो भनेर हामीले त्र्सलाई 

प्रर्ास गर्र्ाथ्र्ौं । र्समा हामीले एउटा आचार संदहता बनार्ौं वववादबाट र्समा नजाऔ ं

वववाद गरेर र्सलाई अल्पमत बहुमतको आिारमा चादह ंर्ल्लाई ननणयर्मा नजाउँ त्र्ो कनत 

वैज्ञाननक हो अल्पमत बहुमत पनन हुनसक्छ। बहुमतको आिारमा ननणयर् पनन हुनसक्छ 

तर अल्पमत बहुमतको आिारमा नजाउँ हामीले र्सलाई सहमनतको आिारम ै कसरर 

पररपक्व बनाउन सककन्छ त्र्ो सबकैो स्जज्ञासाको बबषर् हो । सबैको आवश्र्कताको बबषर् 

हो । एउटा कुनै दल बबशेषको कुरा होइन र्ो प्रदेश सभालाई व्र्वस्स्थत, पररमास्जयत, 

वैज्ञाननक बनाउने कुरा हो त्र्सकारणले सहमनतको आिारमा ननणयर् गरौं भनेर हामीले ज े

कुरा छलफल गर्र्ौं सहमनतकै आिारमा गर्र्ौं । जे कुरा छलफल अदहले व्र्वस्स्थत रुपले 

ल्र्ाउन कोमशश गर्र्ा छौं अनघ माननीर् भनेको चाहे त्र्ो महालेखा पररक्षकको प्रनतवेदन 

प्रदेश सभामा आउने बबषर् होस ्वा अरु महत्वपूणय बबषर् सवालहरु हुन ्नत सब ैबबषर्हरुमा 
चादह ंहामीले पर्ायप्त छलफल गरेर एउटा ननकास ननकाल्ने गरर सहमनत हुने गरर हामीले र्ो 
टुङ्गो लगाएका छौं र्समा सत्तापक्ष प्रनतपक्ष सबैको सहमनतको आिारमा हामीले र्ो ननणयर् 

गर्र्ाछौं त्र्सकारण हामीले जनत वववाद गर्र्ौं सममनत मभत्रै वववाद गर्र्ौं, जनत बहस 

चलार्ौं सममनत मभत्रै बहस चलार्ौं तर हामी एउटा ननष्कषयमा पुगेर सहमनत साथ र्ो आछौं 
र्ो अदहले छलफल हँुदाखेरर माननीर्ज्रू्हरुले जुन सुझाव राख्नुभाछ उहाँहरुले सकारात्मक 

सुझाव राख्नुभाछ ती सकारात्मक सुझावहरुलाई हामी आत्मसात गछौं । त्र्ल्लाई 

उहाँहरुका सुझावहरुले र्ल्लाई अझ ै व्र्वस्स्थत बनाउने काममा सहर्ोग पुगेको कुरा म 

जानकारी गराउँदै अनघ मैले पढेको जस्तै र्सलाई सम्माननत प्रदेश सभा समक्ष पाररत 

गनयको ननस्म्त अनुरोि गछुय  । िन्र्वाद ।  

िाननीर् सभािुखिः-  
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अब र्ो छलफल र्दह ंसमाप्त हुन्छ । 

अब म, ननर्मावलीको ननर्म १ देखख ४३ सम्म गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा तेस्रो संशोिन 

ननर्मावली, २०७६ को अङ्ग बनोस ्भनन ननणयर्ाथय प्रस्तुत गदयछु । 

र्ो प्रस्तावको पक्षमा हुने माननीर् सदस्र्हरुले हुन्छ भन्नुहोला र र्सको ववपक्षमा हुने 

माननीर् सदस्र्हरुले हुन्न भन्नुहोला । 

र्ो प्रस्तावको पक्षमा हुने माननीर् सदस्र्हरुले हुन्छ भन्नुहोस ्। 

र्सको ववपक्षमा हुने माननीर् सदस्र्हरुले हुन्न भन्नुहोस ्। 

हुन्न भन्न ेआवाज सुननएन तसथय ननर्मावलीको ननर्म १ देखख ४३ सम्म सवयसम्मनतले 

गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा तेस्रो संशोिन ननर्मावली, २०७६ को अङ्ग बनेको  घोषणा गदयछु 

। 

अब म ननर्मावलीको प्रस्तावना र नाम पढेर सुनाउँछु । 

प्रस् ावनािः- गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा ननर्मावली, २०७४ लाई संशोिन गनय वाञ्छननर् 

भएकोले नेपालको संबबिानको िारा १९४ ले ददएको अधिकार प्रर्ोग गरर गण्डकी प्रदेशको 
प्रदेश सभाले देहार्का ननर्महरु बनाएको छ । 

संक्षक्षप्त नाम र प्रारम्भुः- (१) र्ी ननर्मावलीहरुको नाम गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा, तेस्रो 
संशोिन ननर्मावली, २०७६ रहेको छ ।  

(२) र्ो ननर्मावली तुरुन्त प्रारम्भ हुनेछ । 

अब म ननर्मावलीको प्रस्तावना र नाम गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा, तेस्रो संशोिन 

ननर्मावली, २०७६ को अङ्ग बनोस ्भनन ननणयर्ाथय प्रस्तुत गदयछु ।  

र्ो प्रस्तावको पक्षमा हुने माननीर् सदस्र्हरुले हुन्छ भन्नुहोला र र्सको ववपक्षमा हुने 

माननीर् सदस्र्हरुले हुन्न भन्नुहोला । 

र्ो प्रस्तावको पक्षमा हुने माननीर् सदस्र्हरुले हुन्छ भन्नुहोस ्। 
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र्सको ववपक्षमा हुने माननीर् सदस्र्हरुले हुन्न भन्नुहोस ्। 

हुन्न भन्न ेआवाज सुननएन तसथय ननर्मावलीको ननर्म प्रस्तावना र नाम सवयसम्मनतले 

गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा तेस्रो संशोिन ननर्मावली, २०७६ को अङ्ग बनेको  घोषणा गदयछु 

। 

अब म प्रदेश सभा ननर्मावली, २०७४ संशोिन मस्र्ौदा सममनतका सभापनत माननीर् श्री 
मार्ानाथ अधिकारीलाई गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा तेस्रो संशोिन ननर्मावली, २०७६ पाररत 

गररर्ोस ्भनन प्रस्ताव प्रस्तुत गनय अनुमनत ददन्छु । 

िाननीर् िार्ानाथ अधिकारीिः- 

माननीर् सभामुख महोदर्, सम्माननत सभामा ममनत २०७६ साल जेष्ठ १५ गते बसेको 
बैठकमा प्रनतवेदन सदहत प्रस्तुत भएको गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा तेस्रो संशोिन 

ननर्मावली, २०७६ को मस्र्ौदा गण्डकी प्रदेश,  प्रदेश सभा ननर्मावली, २०७४ को ननर्म 

१२२ बमोस्जम पाररत गररर्ोस ्भनन सम्माननत सभा समक्ष प्रस्तुत गदयछु । िन्र्वाद । 

िाननीर् सभािुखिः-  

अब र्ो प्रस्तावलाई ननणयर्ाथय प्रस्तुत गदयछु । 

र्ो प्रस्तावको पक्षमा हुने माननीर् सदस्र्हरुले हुन्छ भन्नुहोला र र्सको ववपक्षमा हुने 

माननीर् सदस्र्हरुले हुन्न भन्नुहोला । 

र्ो प्रस्तावको पक्षमा हुने माननीर् सदस्र्हरुले हुन्छ भन्नुहोस ्। 

र्सको ववपक्षमा हुने माननीर् सदस्र्हरुले हुन्न भन्नुहोस ्। 

हुन्न भन्न ेआवाज सुननएन तसथय गण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा तेस्रो संशोिन ननर्मावली, 
२०७६ सवयसम्मनतले पाररत भएको घोषणा गदयछु । 

माननीर् सदस्र्हरु, अब, २०७६ साल जेष्ठ १७ गते आधथयक माममला तथा र्ोजना मन्त्री 
माननीर् ककरण गुरुङले सभा समक्ष प्रस्तुत गनुय भएको आधथयक बषय २०७६/७७ को नीनत 
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तथा कार्यक्रम र बजेट ननमायणको क्रममा ववननर्ोजन बबिेर्कको मसद्िान्त र प्राथममकता 
माधथ छलफल प्रारम्भ हुन्छ । प्रत्रे्क माननीर् सदस्र्लाई छलफलमा भाग मलनको लाधग 

१० ममनेटको समर् ननिायरण गरेको छु । 

अब म, सवयप्रथम, माननीर् सदस्र् श्री िनञ्जर् दवाडीलाई छलफलमा भाग मलन समर् 

ददन्छु । 

िाननीर् िनञ्जर् दवाडीिः-  

माननीर् सभामुखज्रू्, गण्डकी प्रदेश सभाको र्ो अधिवेशनमा आधथयक माममला तथा 
र्ोजना मन्त्री श्री ककरण गुरुङले जेष्ठ १७ गते प्रस्तुत गनुयभएको ववननर्ोजन बबिेर्क २०७६ 

का मसद्िान्त र प्राथममकताका सन्दभयमा आफ्ना ववचारहरु राख्न चाहन्छु । माननीर् 

सभामुख महोदर्, हामी संघीर्ताको अभ्र्ासमा छौं । हाम्रो संघीर्ताले समन्वर्, समझदारी 
र सहकार्य खोज्दछ ।संबबिानले त्र्सै भन्छ त्र्सकारणले संघ प्रदेश र स्थानीर् तहले मलने 
आधथयक नीनत र बनाउने र्ोजनाहरुको आिारमा मुलुकको अग्र भववष्र् ननिायरण गछय  । 
मुलुक कसरर अगाडड बढ्छ भन्नेकुराको टुङ्गो गछय  ।लामो राजनीनतक द्वन्दमा गजु्रकेो 
कारणले गदाय भखयर भखयर स्थानर्त्व तफय  अगाडड बढेका कारणले मुलुक बबस्तारै आधथयक 

रुपले तग्न खोज्र्ाछ र अथयतन्त्रले आकार र गनत प्राप्त गर्र्ाछ र मलदैंछ र्स्तो अवस्थामा 
हाम्रा बबच हाम्रा बबच हामीले गन ेववधि र हाम्रा व्र्वहारहरु उन्नत सोचरु्क्त हुन जरुरी छ । 
राजनीनतक क्रास्न्तपनछ आधथयक रुपमा समदृ्धि प्राप्त गनयका लाधग िेरै चरण र उपचरणहरु 

पार गनुयपछय  र्सकारणले हामीले बनाइरहेका र्ोजनाहरुले ती चरण र उपचरणहरुलाई पुरा 
गरेर हामी राजनीनतक क्रास्न्तलाई पूणयता ददन सक्छौं र त्र्ो बाटोमा जान सक्छौं र्सका 
ननममत्त हामीले तर् गरेको बाटो, हामीले बनाएका र्ोजनाहरु र ती र्ोजनाबाट ददने 

प्रनतफलहरुले हाम्रा भववष्र्लाई ननिायरण गछयन ्भववष्र्लाई समदृ्धिको नस्जक र्ा पर कहा ँ
पुर्र्ाउँछन ्भन्न ेकुराको पनन टुङ्गो गन ेभएका कारणले हामीले त्र्ता तफय  आफ्नो ध्र्ान 

केस्न्ित गनुयपछय  र्नतबेला मुलुकले मलइरहेको नीनतले हामी ठीक ठाउँमा छौं भन्नेकुरा 
प्रमाखणत भएको छ र मुलुकले सात प्रनतशतको वदृ्धिदर प्राप्त गरेको छ र्स्को सँगसँग ै

गण्डकी प्रदेशले आफ्नो वदृ्धिदर हामसल गरेको छ जुन चादह ंप्रदेश नं ५ पदहलो भाको छ 

।प्रदेशका दहसाबले गदाय भन्दा गण्डकी प्रदेश दोस्रो छ र्द्र्वप कुल ग्राहस्थ उत्पादनमा 
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गण्डकी प्रदेश नै माधथ छ र्सले के देखाउँछ भन्दा गत बषय हामीले मलएका आधथयक नीनत र 

हामीले गरेका कार्ायन्वर्नहरु चादह ं ठीक धथए ठीक बाटोमा धथर्ौं हामी भन्न े कुरालाई 

देखाउँछ त्र्स्को ररजल्ट चादह ंत्र्ो हो त्र्सकारणले प्रदेशगत र्ोगदानका दहसाबले गण्डकी 
प्रदेश जुन र्ोगदान रास्ष्रर् ग्राहस्थ उत्पादनमा गरेको छ त्र्ो गनतमा, त्र्ो बाटोमा हामीले 

दहडं्दाखरेर हाम्रा आगामीददनहरु अझ बदढ प्रभावकारी हुनेछन ्भन्न े ववश्वास व्र्क्त गनय 
चाहन्छु । र्सका ननममत्त गण्डकी प्रदेशले जे धचजमा आफ्नो ध्र्ान केस्न्ित गर्र्ाथ्र्ो 
वववत्तर् उत्तरदानर्त्व बहन गन े जुन काम गर्र्ाथ्र्ो वववत्तर् उत्तरदानर्त्व बहन गरेका 
कारणले नै र्ो ददगोपन तफय  अगाडड बदढरहेको छ भन्न ेकुरा चादह ंदेख्न सककन्छ । गण्डकी 
प्रदेशको अथयतन्त्रलाई हेन ेहो भन ेचादह ंर्सको शहररर्ा अथयतन्त्र चादह ं मुनाफामुखख छ । 
नाफामुखख छ नाफामुखख शहररर्ा अथयतन्त्र छ ग्राममण अथयतन्त्र चादह ंननवायहमुखख छ । र्ो 
ग्राममण र शहररर्ा अथयतन्त्रलाई चादह ंचलार्मान बनाउनुपछय  । चलार्मान बनाउनलाई 

र्सलाई उत्पादनमुखख बनाउनु पर्र्ो आत्मननभयर बनाउनको लाधग समाजवाद उन्मुख 

हुनका ननममत्त प्रस्थान ववन्द ुचादह ंआगामी बजेटमा हामीले पदहल्र्ाउन जरुरी छ कनतपर् 

अधगल्ला अधगल्ला कार्यर्ोजनाका आिारमा हामी अगाडड जान्छौं र आगामी बजेटमा 
हामीले र्ो प्रस्थान ववन्दलुाई चादह ंप्रष्ट गनय जरुरी छ । र्सो गर्र्ौं भन ेहाम्रो अथयतन्त्र 

चलार्मान हुन्छ चलार्मान अथयतन्त्रले नै गनत प्रदान गछय  र हामी अगाडड बढ्न सक्छौं तर 

हामीसँग एउटा समस्र्ा छ हामीसँग मनसुनमा आिाररत कृवष प्रणाली छ । मनसुनमा 
आिाररत कृवष प्रणालीका कारणले कृवष कृवषमा प्रववधिकरण मसचंाईको व्र्वसानर्करण 

कृवषको व्र्वसानर्करण र बजारीकरण गरेनौं भन े चादह ं त्र्स्लाई चलार्मान बनाउन 

सक्दैनौं र्सकारणले हाम्रो बजेटले गनुयपने फोकस मसचंाई तफय  कृवष तफय  केस्न्ित हुन जरुरी 
छ ककनभन ेअदहले पनन कृवषको रास्ष्रर् अथयतन्त्रमा उसको चादह ंर्ोगदान चादह ंअरु के्षत्रको 
भन्दा बेसी छ र्सकारणले र्ो के्षत्रलाई हामीले ख्र्ाल गनुयपछय  भन्न ेलाग्छ तर हामीले जुन 

राजनैनतक पररवतयनबाट र्ो ठाउँमा आइपुगेका छौं र्ो खालको व्र्वस्थामा र्ो खालको 
ठाउँमा आइपुगेका छौं र्समा अथयतन्त्रका केदह संरचनागत समस्र्ा पनन बो केर ल्र्ाछौं 
हामीसँग केदह संरचनागत समस्र्ा छन ् । हामीसँग न्रू्न आधथयक ववकास छ दईु अकंको 
वदृ्धि हामीले हामसल गनुयछ दहजो न्रू्न धथर्ो हामी १९७० को दशकमा त हामी जम्मा २.६८ 

प्रनतशत धथर्ौं आज हामी ७ प्रनतशतमा छौं हामी भन े २ प्रनतशतको आधथयक वदृ्धिदर 

हामसल गनुयछ । र्ो र्ो कुरालाई ख्र्ाल गरेर हाम्रो र्ोजना बनाउनु छ भन ेहामीसँग उच्च 
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मूल्र्वदृ्धि पनन छ, घट्दो व्र्ापार घाटा बदढरापनन छ र ववकास खचय न्रू्न छ ववकास 

खचयका सन्दभयमा केदह केदह हाम्रा समस्र्ा रैछन हाम्रो समस्र्ा साउनमा हामी बजटे 

ल्र्ाउँछौं माघ र्ा फागनुमा गएर हामी टेण्डर गछौं र्ा सम्झौता गछौं र्सकारणले र्ो छ 

सात मदहनाको ग्र्ाप वपररर्डमा बजेट खचय नहँुदा पँुजीगत खचय नहँुदा सिैं र्ो बजेट 

समर्मा खचय नहुने समस्र्ाबाट ग्रस्त छौं त्र्सकारणले आगामी बषय हामीले अझ सुिार 

गनुयपछय  र र्ो सुिारको काम चादह ंअधगल्ला साल नै टेण्डर भइसकेका बहुबवषयर् भइ सकेका 
र्ोजनाहरुलाई चादह ं ननस्श्चत समर्बाट र्सलाई कार्य प्रारम्भ गरेर पँुजीगत खचय गनय 
सककर्ो भन ेसार्द हामीले अपेक्षक्षत उपलब्िी चादह ंप्राप्त  गनेछौं त्र्ो बाटोमा जान सक्छौं 
होला त्र्सकारणले दीघयकाल बैंकहरु हामीसँग छन ्तर बैंकहरु चादह ंदीघयकामलन अथयतन्त्र 

ननमायणमा भन्दा चादह ंतत्कालको नाफामा बदढ केस्न्ित भाछन ्त्र्सकारणले दीघयकामलन 

अथयतन्त्र ननमायणका लाधग बैंकहरुलाई कसरर प्रोत्सादहत गनय सककन्छ भन्नेकुरा चादह ं

हामीले ध्र्ान ददनुपछय  । कृवष हाम्रो ननवायहमुखख छ र्ो कृवष ननवायहमुखख कृवषलाई चादह ं

आर्ात प्रनतस्थापन गन ेतररकाबाट जानुपछय  होला हामी । एकैचोदट बजारलाई हस्तके्षप गनय 
सक्ने गरेर हाम्रो िेरै धचजले गनय सक्दैन भन े हाम्रो जे जे धचजको आर्ात छ त्र्ल्लाई 

प्रनतस्थापन गरर जान सक्र्ौं भने िेरै आर्ात गनुयपरेको बजेट चादह ंहामी के गनय सक्छौं 
जोगाउन सक्छौं र ववकासमा लगाउन सक्ने स्स्थनतमा पुग्छौं भन्न ेलाग्छ । अव्र्वस्स्थत 

बसोबास छ हाम्रो । छररएको पहाड छ , छररएका स-साना बस्ती छन ्त्र्हाँ बाटो, बबजुली, 
पानी सब पुर्र्ाउनुपछय  त्र्स्ले खचय िेरै खचय भैरहेको छ त्र्सकारणले एकककृत बस्ती बनाएर 

अगाडड जानसक्ने वातावरण हामीले तर् गर्र्ौ भन ेचादह ंहाम्रा ववकासका के्षत्रमा भैरहेका 
न्रू्न खचय र्ा ववकासको के्षत्रमा भैरहेको फजुल खचय चादह ंजोधगएर उत्पादनमुलक र श्रम र 

रोजगारी केस्न्ित भएर अगाडड बढ्न सक्छ त्र्ता तफय  हामीले ध्र्ान ददनुपछय  होला 
त्र्तातफय  ध्र्ान केस्न्ित गनुयपदयछ र सबभन्दा समस्र्ा सुशासनमा जुन खालको बािक 

तत्व देखापरेको छ बषेनी देखा पने भ्रष्टाचार छ त्र्स्लाई न्रू्नीकरण गनयलाई चादह ंआउन े

बजेटमा त्र्स्को व्र्वस्थापन गनुयपर्र्ो र्सको डरलाग्दो पक्षचादह ंकेहो भन ेहाम्रो देशमा जो 
नर्ाँ िनीहरु छन ्ती परम्परागत िनी भन्दा चादह ंदहजोका पुराना बैंकका कमयचारी पुराना 
कमयचारीहरु चादह ं छर्ामलस साल पनछ सबभन्दा बदढ िनी बनेर देखापर्र्ा छन ्  । 

र्सकारणले र्हाँनेर कदह ंन कदह ंहाम्रो बबचमा काम गन ेकार्यशैलीमा कदह ंकदह ंसमस्र्ा 
छन ् त्र्ो कुरालाई ख्र्ाल गरेर जानुपछय  होला भन्न े लाग्छ । र्सका लाधग हामीले 
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जलस्रोतको सदपुर्ोग गनुयपर्र्ो उजायमा सदपुर्ोग जलस्रोतको चादह ंबहुउपर्ोग गनुयपर्र्ो 
र्सकारण हामी बबजुलीका कुरा गर्र्ाछौं । र्ो खानेपानीमा पनन हामी उपर्ोग गनय सक्छौं । 
पशुपालन र जडडबुटीलाई एकककृत गरेर हामी अगाडड जान सक्छौं । र्सकारणले बावषयक १५ 

अबय को मासु हामीले ववदेशबाट आर्ात गर्र्ाछौं भन े प्रनतस्थापन गन े गरेर हामीले 

पशुपालनमा जोड ददर्ौं भन ेत्र्ो चादह ंहाम्रा ननममत्त सुखद हुन सक्छ ।गत बषय हामीले जनत 

मोडल फामयका कुरा गर्र्ौं जनस्तरबाट जुन माग आर्ो २२ सर् २३ सर् माग आर्ो त्र्ो 
अत्र्न्त सुखद पक्ष हो ककनभन ेआवश्र्कता हामीले अपेक्षा गरेको चार सर्को ठाउँमा २२ 

सर् माग आउनु  के हो भन ेजनता त्र्ता तफय  केस्न्ित रहेछन ्उनीहरु काम गनय चाहन्छन 

भन्नेकुरा देखखन्छ भन े त्र्स्लाई कसरी बढोत्तरी गरेर जान सककन्छ भन्न े गरर हामीले 

प्रनतननधित्व गनुयपछय  । जडडबुटी हाम्रो अको आिार हो ककनभन ेर्ो देशमा पाइन ेसंसारमा 
पाइन ेसब ैजडडबुटीहरु मध्रे् ६७ प्रनतशत जडडबुटी नेपालमा पाइन्छ त्र्सको प्रवद्यिन गनुय, 
जगेनाय गनुय, त्र्सको औद्र्ोधगकरण गन े दानर्त्व चादह ं हाम्रो हुन्छ त्र्ो कुरामा हामीले 

ध्र्ान ददनुपछय  होला र्ो बाटोबाट अगाडड बढ्नुपछय  होला भन्न ेमलाई लाग्छ त्र्सकारणले 

साझा गन्तव्र् हामी सप्पैको साझा गन्तव्र् छ सुखी नेपाल समदृ्ि नेपाली । त्र्ो साझा 
गन्तव्र्मा जानका लाधग सप्पै कुरालाई सहर्ोग गन े गरेर र्ो बजेटको जुन नीनत र 

मसद्िान्तलाई अगाडड प्रस्ताववत गनुयभाछ त्र्ो बेटर छ । राम्रो छ भन्न ेलाग्दछ । मशक्षा, 
वपउनेपानी र पर्यटनको बजारीकरण अदहलेको हाम्रो चादह ंआवश्र्कता हो त्र्हाँ हामीले 

जानुपछय  । र्सकारणले हामीले २०३० सम्ममा २०३० सम्ममा चादह ंअदम्र् उत्साहका साथ 

कक्रर्ामशल स्वस्थ वातावरणमा बसोबास गन ेमध्र्म वगीर्हरुको चलार्मान व्र्वसार्मैत्री 
न्रू्न र घट्दो ननरपेक्ष गररबी भएको प्रदेशमा हामीले रुपान्तररत गनुयपछय  । र्ो रुपान्तरणको 
र्ो र्ात्राका लाधग चादह ंहामीले राजश्व, स्वदेशी ननजी लगानी र वैदेमशक लगानीहरुको चादह ं

वदृ्धि गरेर, लगानी ल्र्ाएर, लगानीलाई संरक्षण गरेर लगानीमैत्री वातावरण बनाएर मात्र ै

प्राप्त गनय सक्छौं र्सकारणले हाम्रो नीनतले त्र्ो कुरालाई चादह ंप्रनतननधित्व गनुयपछय  त्र्ो 
नीनतलाई एड्रसे गनुयपछय  र त्र्ो कुरा नीनत तथा मसद्िान्त र प्रथममकतामा प्रष्टसाथ आएको 
पनन छ र्सका ननममत्त माननीर् अथयमन्त्रीलाई हाददयक िन्र्वाद पनन ददन चाहन्छु । र्सैले 

राम्रा सडकहरु, प्रसार सेवा, बबद्रु्नतर् पहँुच, आवश्र्क मल बीउ र सामाग्रीको व्र्वस्थाले 

खाद्र् सुरक्षा व्र्वस्थापन गदै व्र्वसानर्करण तफय  अगाडड बढ्नलाई हामीलाई सहर्ोग 

पुर्र्ाउँछ र्ी कामहरुमा हामीले केस्न्ित हुनुपछय  र्सकारणले गत बषय हामीले जे नीनत 
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मलएका धथर्ौं त्र्ो ठीकै दहडंकेा छौं ठीकै बाटोमा छौं भन्न े हामीलाई लाग्छ ककनभन े

प्रारम्भमा धथर्ौं शुरुका अभ्र्ासमा धथर्ौं संघीर्ताको र्ो अभ्र्ास हामीले नर्ाँ गरेको र 

हामीले बनाएको र्ो अभ्र्ास हामी आफैँले मसक्दै हामी आफैं ले ननमायण गदै जान ेअभ्र्ास हो 
। र्हाँ हामीले मसक्नको लाधग न दहजोको परम्परागत संघीर् शासन प्रणालीको अभ्र्ास छ 

न आज हामीसँग मसक्नका लाधग चादह ं अरुकुनै धथर्ो हामीले आँफैले बनाउने आफैँले 

ननमायण गन ेअभ्र्ास भएका कारणले हामीले कनतपर् ठाउँमा तु्रदट गरेका पनन हुनसक्छौं 
त्र्ो हाम्रा तु्रटी हुन सफलता हुन ्भन ेहाम्रा हुन ्र्ी हाम्रा साझा पँुजी हुन ्भन्ने कुरालाई गवयका 
साथ  मलदैं गत बषयका नीनतका साथ हामीले आँफुलाई केस्न्ित गनुयपछय  । ननजी, सहकारी र 

सामूदानर्क सहकार्य र्सको आवश्र्कता हो । ननजी ननजी, सहकारी र सामूदानर्क 

सहकार्यले चादह ंरोजगारी बढाउँछ, गररबी ननवारण गछय , संस्थागत ववकासको सहर्ोग गछय  
र प्रशासनलाई सक्षम उत्तरदार्ी र पारदशी बनाउन पनन सहर्ोग गछय  त्र्सका ननममत्त उच्च 

मनोबलका साथ काम गन ेकाम चादह ंहामीले गनुयपछय  सरकारले त्र्ो उच्च मनोबलका साथ 

चादह ंर्ी कामहरुलाई अगाडड बढाउनुपछय  । नीनतम ैस्पष्ट साथ संस्थागत संरचना ववकास 

गन े कुरा आको छ प्रदेश लोक सेवा आर्ोग, प्रदेश प्रहरी, प्रदेश अनुसन्िान व्रु्रो त्र्सले 

गदायखेरर हाम्रो प्रदेशलाई हरेक टुल्सहरुका माध्र्मबाट सक्षम बनाउने कुरामा जुन 

प्राथममकता साथ र्ो बजेटलाई अगाडड प्रस्ततु गनुयभाछ र्सले आगामी ददनमा हामीलाई 

अमल अगाडड बढ्नका लाधग र पनछल्ला २०३० सम्म पुग्नका लाधग चादह ंस्पष्ट मागयदशयन 

गरेको छ भन्न ेठानेको छु र्सकारणले सामास्जक सुरक्षाको के्षत्रमा पर्यटनका हामीले भनेका 
छौं उन्नाइसलाई हामीले आन्तररक पर्यटन बषय भन्र्ाछौं, बबसलाई नछमेकी देशको भ्रमण 

बषय भन्र्ाछौं, बाइसलाई अन्तरास्ष्रर् पर्यटक पर्यटन बषयका दहसाबले अगाडड सारेका छौं 
त्र्ो गत बषयकै हाम्रो नीनत हो । र्ो कामका ननममत्त चादह ंपर्यटनको बजारीकरण हाम्रो प्रमुख 

धचज हो । पर्यटन भनकेो चादह ंबेच्ने कुरा हो बेच्नका ननममत्त हामीले थरर थररका धचजहरु 

उत्पादन गनुयपर्र्ो त्र्ल्लाई बेच्नुपर्र्ो र्ो बेच्न सककंदा चादह ंहाम्रो हामीकहाँ पर्यटकहरुको 
संख्र्ा बढ्छ । गणुस्तररर् उच्चस्तरका पर्यटकहरुलाई कसरर ल्र्ाउन सककन्छ 

भन्नेकुरामा ध्र्ान केस्न्ित गनुय जरुरी छ । पर्यटक आन्तररक पनन, नछमेकी देशका पनन र्ा 
अरु समुन्िपारका पर्यटकहरु पनन आउदाखरेर हामीले हेन ेभनेको चादह ंहाम्रो अथयतन्त्रमा 
उनीहरुले कनत बढोत्तरी गछयन ्भन्न ेप्रश्नमा हामी केस्न्ित हुनु जरुरी छ ।त्र्हाँबाट हामी 
कनत र्ो मुलुकका लाधग र्ो प्रदेशका लाधग आम्दानी प्राप्त गनयसक्छौं भन्न ेकुरामा ध्र्ान 
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केस्न्ित गर्र्ौं भन ेहाम्रो अथयतन्त्र सबल हँुदा ढुकुटीमा पैसा हँुदा खचय गने आिार हुन्छ पैसा 
खचय गनय सक्दा चादह ंफेरर आम्दानीका स्रोतहरु बढ्छन ्भन्नेकुरामा चादह ंहामीले आफुँलाई 

केस्न्ित गनुयपदयछ भन्न े लाग्दछ । उज्र्ालो प्रदेश गण्डकी प्रदेशको गवय गनय लार्कको 
र्ोजना हो गवय गनय लार्कको र्ोजना पदहलो सरकारको पदहलो पटकको प्रस्तावमा 
राखखएको र्ो २ बषय मभत्र हामीले र्ो लक्ष्र् कुनै पनन मूल्र्मा प्राप्त गनुयपछय  र्सका ननममत्त 

बजेटले र्समा प्राथममकता ददएको छ । र्ो बहुत महत्वपूणय कुरा हो र उज्र्ालोमा बसेको छु 

उज्र्ालोमा छु भन्नेका साथ भनेर गवयका साथ अन्र्त्र भन्न सक्नु अरु प्रदेशमा भन्न 

सककनुले आफैं लाई गौरवबोि गराउँछ । र्ो महत्वपूणय कुरा हुन्छ ककन अँध्र्ारो र 

उज्र्ालोको बबचको िेरै ठूलो मभन्नता छ र्सकारणले उज्र्ालोमा ल्र्ाउने कुरा महत्वपूणय 
हुन्छ जलवारू् मुख्र्मन्त्री जलवारू्मैत्री वातावरण नमुना कृवष गाउँ कार्यक्रम र होमस्टे 

कार्यक्रमको प्रवद्यिनका ननममत्त चादह ंर्ो बषय नन बजेटले बढोत्तरी गनय जरुरी हुन्छ भन्न े

ककन ठानेको छु भन े हामीसँग शहरी अथयतन्त्र छ, हामीसँग गाउँले अथयतन्त्र छ गाउँले 

अथयतन्त्र होमस्टेका आिारबाट हामीले प्रवद्यिन गनय सक्छौं । एउटा होमस्टेलाई बजारको 
केन्िमा ठानेर त्र्सको वररपरर व्र्वसानर्क कृवष, व्र्वसानर्क पशुपालन, अरु िेरै 

गनतववधिहरु केस्न्ित गनय सककन्छ जसका कारण िेरै पररवारलाई श्रममा जोड्न सककन्छ, 

स्वरोजगार गराउन सककन्छ र व्र्ापारमा जोड्न सककन्छ । जबसम्म व्र्ापारमा जोड्न 

सककन्न जबसम्म पैसामा जोड्न सककन्न आम्दानीमा जोड्न सककन्न समदृ्िीको र्ात्रामा 
लान सककन्न पैसामा जोड्न सककन्न, व्र्वसार्मा जोड्न सककन्न, समदृ्धिको र्ात्रा चादह ं

पर हुन्छ र्सकारणले नमुना मैत्री कृवष गाउँ बनाउने अनन होमस्टेलाई प्रवद्यिन गनेकुरामा 
चादह ंबजेटले अमल बदढ जोड ददनुपदयछ भन्न ेचादह ंमेरो ववचार छ मेरो आग्रह छ । एकककृत 

बस्तीका कुरा अधग नै मैले भन ेछररएको बस्तीका कारणले हामीले दखु पार्ौं । बस्तीलाई 

कसरी एकककृत गनय सककन्छ सप्पै स्थानीर् तहसँग सहकार्य गदै हामी अगाडड जानसक्छौं 
भन्न ेमेरो आग्रह छ अनुरोि छ मशक्षा प्रवविी मैत्री मशक्षाको लाधग हामीले जोड ददनुपछय  । 
प्रदेशका गौरवका सडकहरु स्जल्ला र पामलका केन्ि जोड्ने सडकको जुनखालको प्रस्ताव 

आछ र्ो मसद्िान्तले महत्वपूणय के्षत्र ओगटेको छ खानेपानी सरकारको अमभभारा हो 
दानर्त्व हो सबैलाई शुद्ि  वपउनेपानी पुर्र्ाउने दानर्त्वबाट सरकार उमभएको कुरा उल्लेख 

भएको छ मसद्िान्तमा र्सकारणले हाम्रा समदृ्धिका केदह वाहक छन ्। गण्डकी प्रदेशको 
हकमा भन्छु हाम्रो समदृ्धिको वाहक पर्यटन हो, कृवष हो, उजाय हो, उद्र्ोग हो, पूवायिार हो, 
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जनशस्क्त ववकास र सुशासन हो र्ो कामलाई पुरा गनयलाई हाम्रा सहर्ोगी अरु पाटा पनन 

छन ्। सुन्दर प्रकृनत छ, जैववक वववविता हामी सँग छ । जवैवक वववविता र जनसाँस्कृनतक 

जानसाँस्ख्र्क लाभ हामी सँग छ र्ी कामका आिारमा हामी र्ो प्रदेशलाई समदृ्ि प्रदेश 

ननमायण गनय सक्छौं ।र्सकै आिारमा प्रदेशको ववकास गनय सक्छौं र्सै लाई टेकेर जुन ढंगले 

मसद्िान्तर प्राथममकता आको छ र्सले आगामी ददनमा र्ो प्रदेशलाई समदृ्ि बनाउन 

सहर्ोग गनेछ भन्ने ववश्वास व्र्क्त गदै र्ो मसद्िान्त र प्राथममकता जुन ढंगले तर्ार 

भएर (िाननीर् सभािुखज्रू्बाट सिर् सककएको जानकारी) माननीर् मन्त्रीज्रू्ले प्रस्ततु 

गनुयभाछ दलको तफय बाट पाटीको तफय बाट र्सलाई पूणय समथयन गदै ववदा हुन्छु । िन्र्वाद ।  

िाननीर् सभािुखिः- 

माननीर् सदस्र् श्री कुमार खड्कालाई छलफलमा भाग मलन समर् ददन्छु । 

िाननीर् कुिार खडकािः- 

माननीर् सभामुखज्रू्, २०७६ को गण्डकी प्रदेशको ववननर्ोजन बबिेर्कको मसद्िान्त र 

प्राथममकतामा चचाय प्रारम्भ गनुयभन्दा पदहला संघीर् बजेटको सामान्र् एनलाइमसस गनय 
आवश्र्क मैले ठानकेो छु । संघ सरकारले जषे्ठ १५ गते प्रस्तुत गरेको बजेटलाई अध्र्र्न 

गदाय प्रदेशमा जान ेरकम जम्मा २.९३ प्रनतशतले अझ ैघटाएर पठाएको स्स्थनत छ ।सशतय 
अनुदानका कुरा गदाय चालु आ.ब.मा ६३ अबय १३ करोड भएको सशतय अनुदान प्रदेशहरुलाई 

घटेर ४४ अबय ५५ करोड भाको छ जुन ४२ प्रनतशतले घटेको छ । राजश्वको बाँडफाँडलाई 

हेदायखरेर ७६० वटा सरकारलाई १२.७१ प्रनतशत छुट्र्ाइददएको छ भन ेसंघ सरकार आफैँले 

८७.२९ प्रनतशत ओगटेर राखेको छ । संघीर्ता पवद्यिन गन,े संघीर्तालाई बमलर्ो गन ेकुरा 
त छोड्ददनुस संघीर्ता त अब संघ सरकारको एजेण्डामा रहँदै रहेन अब र्सले धचत्र बहादरु 

के.सी.हरुले भन्नुभएको बबकेन्िीकरण र राजा महेन्ि र ज्ञानेन्िले चलाएको बबकेन्िीकरण 

भन्दापनन र्ो पश्चगामी तफय  गरैहेको छ भन्न ेसंकेत र्ो संघ सरकारको बजेटले ददइरहेको 
छ । जहाँसम्म ववननर्ोजन बबिेर्क २०७६ को गण्डकी प्रदेश सरकारले ल्र्ाएको मसद्िान्त 

र प्राथममकता छ र्सको बँुदा नं ५ मा बजेट कार्ायन्वर्न गन ेइकाई, ववननर्ोस्जत रकम र 

कक्रर्ाकलाप स्पष्ट तोकेर पारदशी बनाउँछु भनेर र्ो वक्तव्र्ले बोलेको छ र्ो अत्र्न्त 

प्रशंसननर् छ । अत्र्न्त सराहननर् छ । बास्केट बजेटकै कुरा गनुयस पोके बजेटकै कुरा गनुयस 
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नाम जेसुकै ददनुस ्र्ो र्नत बदनाम भर्ो कक मसगंो प्रदेश सभा र्सैको वररपरर रल्ममलर्ो । 
पोके बजेट ल्र्ाएर दरुुपर्ोग गन ेभनेर आरोवपत मन्त्रीहरुिरर र्ो पोके बजेटका कारणले 

असन्तुष्ट छन ्। तसथय अदहले माननीर् अथयमन्त्रीले आफ्नो दस्तावेजमा के भन्नुभाको छ 

त भन्दा बजेट कार्ायन्वर्न गन े इकाई पनन म खोल्छु । ववननर्ोस्जत रकम पनन त्र्हाँ 
खोमलएको हुन्छ र कक्रर्ाकलाप के हो त्र्ो पनन प्रष्ट तोककन्छ भनरे त्र्सलाई पारदशी 
बनाउने कुरा गनुयभाको छ त्र्ो सराहननर् छ तर आज मुख्र्मन्त्रीजीले आफ्नो वक्तव्र् 

ददइरहने बेलामा पनन पोके बजेटको बबरोि गरररहँदा रहँदै पनन होमस्टे जस्ता कार्यक्रमहरु 

त बल्कमै आउँछ बास्केटमै आउँछ भननरहँदा के हो तनन पोकोमा नआउने त्र्सोभए । सडक 

पोकोमा आउने, तटबन्ि आउन,े मसचंाई आउने त्र्सपनछ खानपेानी आउन,े होमस्टे, 

फुटरर्ाक, भूसंरक्षण, पर्यटन पूवायिार, औद्र्ोधगक के्षत्र, अस्पताल, पुस्तकालर्, ल्र्ाब, 

खेल मैदान, मस्न्दर, स्वास्थ्र् मशववरका नाम ददएर त्र्हाँ ठुल्ठुलो रकम रास्ख्दनेहो भन ेकूल 

बजेटको वन परसेन्ट भन्दा बढ्ता रकमहरुलाई चादह ंएकमुष्ट रास्ख्दनेहो भन े त्र्ो पोके 

बजेट दहजो हररर्ो फ्लेवरमा आथ्र्ो भन ेअब रातो फ्लेवरमा आउँछ । समस्र्ा के छ त 

हामीले पनन बुझ्छौं के भन्दाखेरर प्रदेश सरकार सँग इनफ आर्ोजना बैंक छैन र्सको 
पूवायिार पनन छैन जसले उस्को तल्लो रू्ननटबाट र्सलाई चादह ंसपोटय गरोस ् कक गाउँको 
आवश्र्कता प्रदेशको आवश्र्कता र्ो हो भनेर सपोटय गन ेस्स्थनत छैन तर प्रदेश सभा सदस्र् 

त के भननराख्नु भाछ त भन्दाखरेर मैले मसफाररस गरेका कार्यक्रम मन्त्रीज्रू्हरुले समावेश 

गरररहनु भाछैन भनेर गुनासो गररराख्नुभाको छ । सरकार के भननराको छ त भन्दाखरेर 

मलाई के कार्यक्रम राख्न ेत्र्सको जानकारी नै छैन भननरहेको छ । अब ६० वटै प्रदेश सभा 
सदस्र्लाई मन्त्रीहरुलाई हटाइददने हो भन े पचास बाउन्न वटा माननीर् सदस्र्हरुलाई 

तटबन्िमा के कार्यक्रम राख्न ेसडकमा के कार्यक्रम राख्न ेहोमस्टे कहाँ ददने ल्र्ाव कहा ँ
राख्न ेपुस्तकालर् कहा ँराख्न ेमसचंाई कहाँ गन ेर्ो बारेमा तपाईंहरुले सल्लाह ददनुस ्भन्ने 
हो भन ेसात ददनको समर् पाउन ेहो भने माननीर् सदस्र्हरुले ववननर्ोस्जत बजेटमा रातो 
ककताबमा सब ैखुल्ने गरेर कार्यक्रम ददनसक्ने सामथ्र्य राख्छन तर त्र्तानतर सोच्नपछय  
भन्न ेम र्हाँ ननवेदन गनय चाहन्छु । बँुदा नं ३० मा कालीगण्डकी बुढीगण्डकी सेती मादी 
मस्र्ायङदी दरौंदी र बत्रशुली नदीको प्राकृनतक स्रोत तथा पाररस्स्थनतक प्रणालीमा असर पने 

आर्ोजनालाई मान्र्ता नददने भनेर उल्लेख गनुयभाको धथर्ो भाको छ । र्ो एकदम ैराम्रो छ 

।कक त्र्त्रो भाका ममलाउनै पथेन कामलगण्डकी डाइभसयन भस्न्दएमात्र पनन पुग्थ्र्ो । त्र्ो 
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संघले कालीगण्डकी डाइभसयन जुन मलएर आको छ त्र्ो कालीगण्डकी डाइभसयन हुन नददन े

भनेर अनघ मुख्र्मन्त्रीज्रू्को पनन प्रनतबद्िता आएको छ । आधथयक माममला तथा र्ोजना 
मन्त्रीले पनन आफ्नो मसद्िान्त र प्राथममकतामा राख्नुभाको छ । नेपाली कागेँ्रसको प्रमुख 

प्रनतपक्षी दलको नतेाले पनन त्र्सलाई बहुत जोडदारका साथ उभ्र्ाउनुभाको छ हाम्रो मसङ्गो 
प्रदेश एकै ठाउँमा छौं । र्समा हाम्रो चादह ंबहुत कडाईका साथमा प्रदेश जानुपछय  भन्नछे । 
बँुदा नं ३१ मा क्रसर, दहत्तर बहत्तर कडाईका साथ ननर्मन गन ेभनकेा छौं क्रसरको जुन 

बेधथनत छ अथय तथा ववकास सममनतले र्समा बहुत सकारात्मक भूममका खेलेर बहुत गहन 

अध्र्र्न अनुसन्िान अनुगमन गरररहेको छ । हामीले राजश्वको बाँडफाँडका ऐन पनन 

ल्र्ार्ौं त्र्ो ऐन अनुसार अदहले चादह ंस्थानीर् तहले प्रदेशलाई आँफुले ददनुपने दानर्त्व 

नददएका कुराहरु पनन बादहर आइरहेका छन ्र्ो बारेमा पनन अब बजेट भाषण गन ेबेलामा 
चादह ंमाननीर् अथयमन्त्रीजीले अमलकनत सोच पुर्र्ाउनुपछय  जस्तो लाग्छ मलाई । बँुदा नं ३९ 

मा आर्ोजना तथा कार्यक्रमको छनौट कार्यक्रमको अनुगमनमा सांसदको भूममकालाई 

प्रभावकारी बनाइने छ भन्र्ाछ अनघ मैले भनेको र्दह होला जस्तो लाग्छ । सडक के के 

राख्न ेतपाईंहरुले ददनुस ्रातो ककताबमा राख्छौं तटबन्ि, मसचंाई लगार्तका कार्यक्रमहरु 

हामी राख्छौं भन्न ेस्स्थनत हो भन ेर्ो उपरु्क्त छ र्हाँ र्सो भन्न ेभूममका प्रभावकारी भन्न े

माननीर् सदस्र्हरुले चादह ंठेलीका ठेली ददएका ननवेदनमा दशपल्ट रातो ककताब हेदाय नन 

आफ्ना एउटा पनन आर्ोजना नपरेर प्रेसर बढ्न ेगरेर मलएर आउन ेहो भन ेर्स्ता ककमसमका 
मन्तव्र्को कुनै औधचत्र् छैन जस्तो मलाई लाग्छ । अब अमलकनत सुझाव २४ अबयको बजेट 

जुन अदहले चालु आ.ब.मा गको छ । छ अबयको हाराहारीमा बजेट खचय भाको छ । मेरो 
व्र्स्क्तगत बबष्लेषणमा असार सम्ममा चमात्कार भर्ो भने १३ अरब मात्र खचय हुने स्स्थनत 

छ, अब खचय गन ेसामथ्र्य संरचना र आिार बढाउनका ननस्म्त अब माननीर् अथयमन्त्री र 

अथय मन्त्रालर् लाग्नपछय  जस्तो मलाई लाग्छ ।कणयवप्रर् कार्यक्रम, नारामुखी कार्यक्रम, 

ववतरणमुखी कार्यक्रम भन्दापनन जममनी आवश्र्कतालाई सम्बोिन गने र सम्पन्न गन े

सक्ने सम्भव कार्यक्रमलाई अगाडड बढाउनुपछय  भन्न े मेरो सुझाव छ ।कूल स्जडडवपको ५ 

प्रनतशत आन्तररक ऋण मलनसक्ने नर्ाँ मापदण्ड अनुसार प्रदेशहरुले १९ अबय ५० करोड 

ऋण मलन सक्ने स्स्थनत छ, सात ले भाग गन ेहो भन ेहाम्रो प्रदेशले पनन २ अबय ८० करोड 

आन्तररक ऋण मलनसक्ने कानूनी हैमसर्त राख्छ तर मेरो के सुझाव छ भन्दाखेरर तत्काले 

आन्तररक ऋण मलएर घाटा बजेट पेश गन ेबाटोमा प्रदेश सरकार जान हँुदैन । बजेटको 
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मसमलङ ३५ अबय नानघर्ो भने र्ो हाम्रो लाधग दभुायग्र् हुन्छ ३३ देखख ३५ अबयको बबचमा बजेट 

आउनुपछय  भन्न े हामीलाई लाग्छ ।मुख्र्मन्त्रीज्रू्ले सदनमा उमभएर अब म ननवायचन 

पूवायिार कार्यक्रम संघले ददर्ो भन े ददन्छु संघले ददएको ५० देखख ७० प्रनतशत त्र्ो रकम 

हुन्छ भनेर बोल्नुभाको छ । संसदीर् परम्परामा मन्त्री र मुख्र्मन्त्री र प्रिानमन्त्री सदनमा 
बोमलसकेपनछ त्र्ो कानून हुन्छ त्र्ो ऐन हुन्छ । अब ६ करोड संघ सरकारले ददएको हुनाले 

७० प्रनतशतले दहसाब गदायपनन ४ करोड २० लाख रुपैर्ाँ र्ो प्रदेशका सांसदहरुले र्ोजना 
तजुयमा गन ेदहसाबले जाँदाखेरर पनन २ अरब ५२ करोड रुपैर्ाँ खचय हुनेरैछ र्स्ले के गछय  त 

भन्दाखरेर ७ दशमलव २ प्रनतशत बजेट खचय पनन बढाउँछ । बजेट खचय गन ेसामथ्र्य प्रदेश 

सरकारको पनन बढ्छ । प्रत्रे्क माननीर्लाई र्ो ननवायचन पूवायिार भनेर एउटै के्षत्रमा सबै 
माननीर् समावेश भएर अझ र्समा पनन फेरर पदहला पदहला त केन्िले चादह ंगएको बषय 
ननवायधचतले मात्र गनय पाउन ेसमानुपानतकले गनय नपाउने भन्र्ाथ्र्ो अदहले त सच्र्ाएर 

ननवायधचत समानुपानतक, प्रत्र्क्ष ननवायधचत समानुपानतक र रास्ष्रर् सभालेपनन समान 

रुपले जान ेभनेपनछ त्र्ो बाटोमा त प्रदेश सरकार नजाला तैपनन त्र्ो ननवायधचत प्रत्र्क्ष एउटा 
ननवायचन के्षत्रको आिारमा ददने हो भन ेपाँच सात ओटा ननवायचन सांसदहरु त्र्दह के्षत्रमा 
हँुदाखरेर त्र्ो कार्यक्रमको जवाफदेदह तर् नहुने, र्दद सांसदका नाममा ननवायचन के्षत्र ववकास 

कार्यक्रम गरेर त्र्ो रकम राख्न ददन सककर्ो भन ेउस्ले त्र्ो कार्यक्रमको उत्पादक के्षत्र छ कक 

अनुत्पादक के्षत्र छ त्र्सका चादह ं आधथयक अननर्ममतताका कुरा छन,् आवश्र्कताको, 
अनावश्र्कताको कुरा छन ् त्र्सलाई सावयजननक रुपमा जवाफदेही हुनाले त्र्ो बाटो तफय  
ननवायचन के्षत्र ववकास कार्यक्रम जानुपछय  भन्न े मेरो अनुरोि छ । अब संस्थागत कृवष 

अनुदानका कुरा गदायखेरर संस्थागत र सहकारी माफय त आउन ेहो भन ेत्र्स्लाई कृवष अनुदान 

ददने, व्र्स्क्तलाई र फमयलाई अनुदान ददने कुरा तत्कालै रोककनुपछय  हाम्रो एकदमै तीतो 
ववश्लेषण छ मुख्र्मन्त्रीजीले र्हाँ आफ्नो मन्तव्र्मा िेरै कुरा गनुयभर्ो र िेरै कुरा थाहा 
पाउन बाकँी छ तसथय के गनय सककन्छ त भन्दाखेरर हामीले २५ करोड रुपैर्ाँ अनुदान ददएका 
रहेछौं र्दद र्ो २५ करोड सही व्र्स्क्त, सही कृषकलाई हामीले अनुदान ददने हो भने ऋण 

ममनाहा गददयने, व्र्ाजदरमा छुट ददने हो भने लगभग ३ अरब १२ करोड ५० लाख रुपैर्ाँको 
ऋणको हामीले व्र्ाजदर ममनाहा गनयसक्ने रैछौं न्रु्नतम ्र्ा शुन्र् व्र्ाजदरमा हामीले ऋण 

सक्ने हो भने ३ अरब १२ करोडको बराबरको ऋणमा व्र्ाज छुट आउँदा त्र्स्ले कृषकलाई 

प्रत्र्क्ष रुपमा  सदह कृषक छन ्उनीहरुलाई सुबबिा ददन्छ । बँुदा नं २४ मा ठूला पूवायिारका 
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आर्ोजनाका कुरा गनुयभाको छ प्रदेश सभा भवन बाहेक त्र्ो अस्पताल होस,् प्रशासननक 

टावर होस,् प्लाजा होस,् प्रनतष्ठान होस,् ववश्वबबद्र्ालर् होस,् महाबबद्र्ालर् होस ् त्र्ो 
पोखरामा कुनैपनन हालतमा राख्नुहँुदैन पोखराले अब अन्र् थप संरचनाको थप भार सहन 

सक्दैन र्सका पर्यटनका पूवायिार पनन समाप्त भएर जान्छन तसथय सम्भव हुन्छ कोत्रे पारर 

सम्भव हँुदैन ववजर्पूर पारर मलएर जान ेस्स्थनतमा र्ी संरचनाहरुलाई मलएर जानुपछय  । िेरै 

पर्यटनका कुरा गदाय बँुदा नं २१ मा फेवाताल छुट्र्ो त्र्स्लाई समावेश गनुयपने फेवातालका 
बारेमा अरु थुपै्र स्जम्मेवारी म माननीर् रास्जव पहारीजीलाई दददैं (िाननीर् 

सभािुखज्रू्बाट सिर् सककएको जानकारी)  रकमान्तर गन ेकुरा छ रकमान्तर गन ेकुरा 
मलाई लाग्छ गलत छैन । रकमान्तर आवश्र्क छ । रकमान्तरको िेरै आलोचना गनय 
आवश्र्क छैन तर त्र्ो जेठ १५ गते जेठ २१ गते रकमान्तर गन ेहोइन । चैतको मसान्त 

मभत्रमा बजेट खचय गनय नसक्ने बजेट सरेन्डर गनय लगाएर वशैाखको पदहलो साता 
रकमान्तर गनय सककन ेहो भने त्र्ो बजेट खचय गनय सककन्छ र्दह आलोकमा बजेट आउँछ 

भन्न ेआशाका साथमा म र्हाँ ववदा हुन चाहन्छु । िन्र्वाद । जर्नेपाल । 

िाननीर् सभािुखिः- 

माननीर् सदस्र् श्री िनमार्ा पोखरेल लामालाई छलफलमा भाग मलन समर् ददन्छु । 

िाननीर् िनिार्ा पोखरेल लािािः-  

माननीर् सभामुखज्रू्, ववननर्ोजन वविेर्क, २०७६ का आधथयक बषय २०७६/७७ का  
मसद्िान्त र प्राथममकता अन्तरगत मेरो केदह भनाईहरु राख्न ेअनुमनत चाहन्छु । माननीर् 

सभामुखज्रू्, मन्त्रालर् मातहतका संरचना स्थापना नहँुदै चालु आधथयक बषयको बजेट तथा 
कार्यक्रम तजुयमा गदाय कनतपर् बजेट तथा कार्यक्रम बबषर्गत मन्त्रालर्मा एकमुष्ठ 

राख्नुपने अवस्था रहेको भन्न े छ संरचना नबन्नु र कमयचारीको अभाव हुनुमा कस्को 
कमजोरी हो र्समा आत्मसममक्षा गनय जरुरी छ भन्न ेमलाई लाग्छ । देशमा दईु नतहाईको 
सरकार छ कस्ले रोक्र्ो कमयचारी समार्ोजन र प्रदेश सरकारले केन्िनतर र केन्ि सरकारले 

प्रदेशनतर र स्थानीर् तहनतर फकय न े। आरोप र प्रत्र्ारोप गरेर समस्र्ाको समािान हुदैन 

सब ैतह गस्म्भर हुन आवश्र्क छ भन्न ेराख्न चाहन्छु । गत चालु आधथयक बषयमा बजेट तथा 
कार्यक्रमहरु कनतपर् मन्त्रालर् अन्तरगत पोके बजेट राखखर्ो त्र्सलाई म अझ ैिोके बजेट 
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भन्न चाहन्छु । ककनकी त्र्स्ले सरकारलाई पनन िोका ददर्ो र सांसदलाई पनन िोका ददर्ो 
र आम जनतालाई पनन िोका ददर्ो । सरकारको नीनत र कार्यवविी अनुसार भएन, सांसदको 
सहभाधगता भएन र जनता र लक्षक्षत वगयमा पुग्नै सकेन त्र्सैले आगामी बजेटमा आगामी 
बजेट ववननर्ोजन गदाय बबषर्गत मन्त्रालर्मा एकमुष्ठ बजेट वा कार्यक्रम राख्न नहुने मेरो 
जोडदार माग छ ।संघीर्ता कार्ायन्वर्नमा प्रदेश सरकारको भूममका गनतमशल र महत्वपूणय 
हुनेछ भननएको छ । संघ सरकारको कूल बजेट १५ खबय ३२म अबय ९६ करोड ७१ लाखमा 
संघमा १२ खबय १९ अबय ३० करोड १६ लाख प्रदेशमा ९९ अबय ८४ करोड ४४ लाख, स्थानीर् 

तहमा २ खबय १३ अबय ४२ करोड ११ लाख छ । प्रदेशमा बजेट न्रू्न ककन ऽऽ ककन न्रू्न छ 

संघीर्तामा प्रदेशको के्षत्र र भूममका प्रनतको संघको बुझाई के हो र प्रदेशको भुममका समन्वर् 

मात्र हो कक ननणायर्क हो र्ो पनन म र्ो सम्माननत सभामा राख्न चाहन्छु ।प्रदेश लगानीलाई 

स्वदेशी लगानीलाई प्राथममकता र ववदेशी पँुजी लगानीलाई मभत्र्र्ाउने प्रदेश सरकारको छ 

र्ो एकदम ैसराहननर् पक्ष हो तर र्सको सुरक्षा कस्ले ददन्छ ददनददनै हत्र्ा दहसंा बढ्दो छ 

राजिानीमा बम ववष्फोटन हुन्छ । एउटै पररवारको ९ जनाको हत्र्ा हुन्छ जुन पाँचथरको 
घटना हो । सरकारले दोषीलाई छानववन गरर कारवाहीको दार्रामा ल्र्ाउन सक्दैन । सुरक्षा 
नीनत एकदम ैकफतलो छ वैदेमशक लगानी मभत्र्र्ाउन सुरक्षाको चुनौती मैले देखखरहेको छु । 
अधिकार के्षत्रको कुरा गदाय प्रदेश लोक सेवा आर्ोग, प्रदेश प्रहरी र प्रदेश अनुसन्िान व्रु्रो 
गठन गन ेसंबबिानतुः प्रदेश सरकारको अधिकार के्षत्र मभत्र छ तर सेना प्रहरी र अनुसन्िान 

व्रु्रो चलाउने मसडडओ भने संघ सरकारको मातहत छ त्र्ो कसरी सम्भव छ र्ो पनन 

चुनौतीको बबषर् रहेको छ । स्रोत र सािनको समन्र्ानर्क पररचालन गन े भन्न े जुन 

असमानतालाई न्रू्ननकरण गन ेहो भन ेसुगम र दगुयम हेरर बजेटको ववननर्ोजन आगामी 
बजेटमा गररनुपछय  ।सासंद ववकास कोषको नाम पररवतयन भएर ववकमसत रुप ननवायचन के्षत्र 

पूवायिार कार्यक्रम जुन सरकारले प्रदेश सरकारले ल्र्ाउने र्ो कार्यक्रममा ल्र्ाएको छ 

।सांसद ववकास कोष राखखनु मसद्िान्ततुः गलत हो भन्ने हाम्रो पाटीको िारणा छ । ववकास 

छनौट कार्ायन्वर्न र अनुगमनको लाधग संघ, प्रदेश र स्थानीर् तह हँुदाहँुदै र्ो संसद ववकास 

कोषको नाममा एउटा र्ो भ्रष्टाचार नतर लैजानको लाधग र्सले संकेत गछय  त्र्सैले र्ो 
हुनुहुन्न मसद्िान्ततुः र्ो भन्न चाहन्छु र नेपालको संबबिानको भाग १४ र िारा १७६ को 
उपिारा ६ मा व्र्वस्था भए बमोस्जम हामी र्हा ँउपस्स्थत भएका छौं र हामी सबैको हैमसर्त 

प्रदेश सभा सदस्र् हो तर संबबिानले ददएको अधिकारलाई कटौती गरर प्रत्र्क्ष ननवायधचत 
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सांसदलाई साक्षी बस्नुपने गरर ननवायचन के्षत्र पूवायिार कार्यक्रम सञ्चालन गन ेप्राथममकता 
प्रदेश सरकारले ल्र्ार्ो त्र्स कार्यक्रममा सबै सांसदको भूममका र अधिकार समान हुनुपछय  
ववगतमा जस्तै सरोकारवाला र प्रत्र्क्ष ननवायधचतको मनोमानी हुने हो भन ेर्ो कार्यक्रम 

खारेज हुनुपछय  र्समा म जोडदार माग गनय चाहन्छु र आगामी बजेटमा चादह ं म केदह 

सुझावहरु राख्न ेअनुमनत चाहन्छु, सभामुख महोदर्, आगामी प्रदेश नीनत तथा कार्यक्रममा 
चादह ंमदहलामैत्री कृवष कार्यक्रम समावेश गररनुपछय  र रु्वा मैत्री लगानीलाई संरक्षण र जोड 

गररनुपछय  । ज्ञान र प्रववधिमा रु्वाको पहँुच र स्थानीर् रु्वाको पहँुचलाई स्थावपत गनय र 

आईटी पाकय को ननमायण गनय मैले आवश्र्कता ठानेको छु र आगामी बजेट सबैको सवयमान्र् 

हुने दहसाबले ल्र्ाउने छ भन्न ेम प्रदेश सरकारलाई अनुरोि गदै मेरो भनाईहरु र्दह ंअन्त 

गदयछु हवस ्त िन्र्वाद । 

िाननीर् सभािुखिः- 

माननीर् सदस्र् श्री कृष्ण बहादरु थापालाई छलफलमा भाग मलन समर् ददन्छु । 

िाननीर् कृष्र् बहादरु थापािः-  

सभामुख महोदर्, ववननर्ोजन वविेर्क, २०७६ को आधथयक बषय २०७६/७७ मसद्िान्त र 

प्राथममकता बारेमा हाम्रो आधथयक माममला तथा र्ोजना मन्त्री ककरण गुरुङज्रू्द्वारा प्रदेश 

सभा समक्ष प्रस्तुत गनुयभएको र्ो बबषर्मा िेरै सभासद् ज्रू्हरुले आफ्नो भनाई राखखराख्नु 

भएको चादह ंछ । ववगतको बजेटमा समर् अभावको कारण भोग्नुपरेका केदह समस्र्ाहरु 

जस्ते बास्केट बजेट आगामी ददनमा नदोहोर्र्ाउने मात्र होइन कक र्ोजनाको छनौट, समर् 

अविी कस्ले सञ्चालन गन े र कहाँ सञ्चालन गन े सब ै ककटानी गने वविी अपनाउने 

सुशासनको लाधग थप बल पुगेको चादह ंछ । सभामुख महोदर्, एउटा भनाई छ संसारका 
िनी ववल गेट्सले एक ठाउँमा के भन्नुभएकोछ भन ेमान्छे गररब पररवारमा जन्मनु उस्को 
कुनै दोष होइन तर सिैंभरीनै मान्छे गररब हुनुचादह ंउस्को पनन दोष हो भन्ने भनाई छ । 
त्र्स्तै गरेर अको एउटा फेरर भनाई छ धचननर्ा क्रस्न्तका नार्क अध्र्क्ष माओत्सेतुङले एक 

ठाउँमा के भन्नुभएको छ भने कुनै पनन मान्छेलाई एक तला माधथ लानुभन्दा सब ै

जनतालाई एक इन्च भनेपनन माधथ लानु राम्रो हुन्छ ववकासको ननर्मको दहसाबले भनरे 

भन्नुभाछ मैले र्ो प्रसंग र्हाँ ककन उठाउन खोजकेो छु भन ेअब हामीले प्रदेश सभामा पेश 
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गन ेबजेटले पनन अब र्ो सिैं जनतालाई गररबको गररब नै भैरहन ेिनी िनी नै भइरहने 

त्र्स्तो नीनत होइन कक अब सब ैजनताहरु एक इन्च भनेपनन माधथ उठ्ने त्र्स्तो नीनत 

अवलम्वन गन ेतफय  हाम्रो र्ो ववननर्ोजन वविेर्क, २०७६ का आधथयक बषय २०७६/७७ को 
मसद्िान्त र प्राथममकतामा िेरै बबषर्हरु त्र्स्ले समेटेको हँुदा र्स प्रनत म र हाम्रो पाटीको 
पूणय समथयन रहेको कुरा म जानकारी गराउन चादह चाहन्छु र मुलतुः हाम्रो वतयमान सरकारले 

जुन एउटा नीनत अवलम्वन गरेको छ समदृ्ि नेपाल र सुखी नेपाली र र्ो र्सलाई चादह ं

वास्तवमा र्ो प्राथममकताको पदहलो पषृ्ठमा नै र्सलाई महसुस गरेको हुनाले मलाई लाग्छ 

र्ो एकदम ै राम्रो छ र त्र्सको साथसाथै आठौं नम्बरमा र्सले संघीर्ताको मसद्िान्त 

आिार संघीर् इकाई बबच सहकाररता सहअस्स्तत्व र समन्वर्को आिारमा संघीर् 

लोकतास्न्त्रक गणतन्त्रात्मक शासन प्रणालीलाई सुदृढ गने जुन लक्ष्र् राखेको चादह ं छ 

वास्तवमा र्ो हाम्रो संबबिानको ममय अनुसार एकदम ैउपरु्क्त छ भन्न ेमलाई चादह ंलाग्छ 

र त्र्स्तै गरेर ११ नम्बरमा जनताको सारवभौम अधिकार, स्वार्त्तता, स्वशासनलाई 

प्रत्र्ाभुत गदै ददगो शास्न्त, सुशासन, ववकास र समदृ्धिको आकांक्षालाई पुरा गनय स्वतन्त्र, 

सारवभौममक भौगोमलक अखण्डता र स्वाधिनता, स्वामभमानलाई अकु्षण्ण राख्न ेजुन बबषर्  

र्सले प्रस्तुत गरेको छ मलाई लाग्छ र्सले अझ ै हाम्रो संबबिानको भावनालाई एकदम 

आत्मसात गरेर र्ो अगाडड बढेको चादह ंछ तसथय र्समा हाम्रो पूणय समथयन चादह ंछ । 
सभामुख महोदर्, प्रदेश लोक सेवा आर्ोग त्र्स्तै गरेर १९ नम्बरमा प्रदेश लोक सेवा 
आर्ोग र प्रदेश प्रहरी, प्रदेश अनुसन्िान व्रु्रो गठन र संरचनाको ननमायणलाई सुरक्षाको 
कार्यक्रमलाई प्राथममकता ददइनेछ भन्न ेभनाईले र्सले के गछय  भने कार्यपामलका बबशेष 

गरेर महत्वपूणय रुपमा कार्यपामलकाको कामलाई अझ ैव्र्वस्स्थत बनाउनको लाधग बदढ जोड 

चादह ंददएको छ । त्र्स्तै गरर २६ नम्बरमा स्थानीर् तहको सेवा प्रवाहलाई सहज, ममतव्र्र्ी 
र प्रभावकारी बनाउन सहर्ोग पुर्र्ाउने गरर जग्गा व्र्वस्थापन र प्रशासननक भवन 

नभएका स्थानीर् तहलाई भवन ननमायणको अनुदान उपलब्ि गराउन ेभनेर जुन व्र्वस्था 
गरेको छ र्स्ले गणतन्त्रको जगलाई अझ ै बमलर्ो बनाउने काममा लागेको कुरा हामीले 

महसुस गनय चादह ं सक्छौं ।त्र्स्तै गरेर २७ नम्बरमा सब ै घरिुरी आिारभुत खानेपानी 
सुबबिा पुर्र्ाउने लक्ष्र्लाई कार्ायन्वर्न गनय संघ स्थानीर् तहसँग समन्वर् गरर आवश्र्क 

स्रोत पररचालनलाई प्राथममकता ददइनेछ र स्वच्छ खानेपानी उपलब्ि गराउने कार्यक्रमलाई 

बबशेष जोड ददएको छ र्सले आिारभुत वगयका जनताको आवाश्र्कतालाई महसुस गरर त्र्ो 
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आवश्र्कता पुरा गनतेफय  हाम्रो र्ो चादह ं वास्तवमा बजेटको र्ो कार्यक्रमले व्र्वस्स्थत 

भएको कुरा जानकारी गराउन चाहन्छु र मसद्िान्त र प्राथममकतामा र्ी िेरै बबषर्हरुलाई 

र्सले चादह ंसमेटेको छ । त्र्स्तै गरेर बबशेष गरेर रास्ष्रर् अथयतन्त्रको ववकासको ननस्म्त 

स्वदेशी लगानीलाई जनु प्राथममकतामा राखकेो छ र्ो एकदम ैसराहननर् छ । सभामुख 

महोदर्, मसद्िान्त र प्राथममकता जुन र्ो अगाडड चादह ं साररएकोछ आगामी बजेटमा 
हामीले चाहेजस्तै हाम्रो गण्डकी प्रदेशलाई एउटा समदृ्ि प्रदेश बनाउनको लाधग, गण्डकी 
प्रदेशका जनताको सुखी नेपाली र समदृ्ि नेपालको आकांक्षालाई र्सले अझ ै बमलर्ो 
बनाउँदै आगामी ददनमा हाम्रो बजेटहरुलाई बबशेष गरेर आिारभुत जनताहरुमा पुर्र्ाउनको 
लाधग जुन नीनत अवलम्वन गररएको छ र्ो एकदमै सराहननर् छ तसथय र्ो र र्सको लाधग म 

र हाम्रो पाटीको तफय बाट पूणय समथयन गनय चाहन्छु । हवस ्त िन्र्वाद । 

िाननीर् सभािुखिः- (माननीर् उपसभामुख श्री श्रजृना शमाय पीठामसन) 

माननीर् सदस्र् श्री मिुमार्ा अधिकारी गुरुङलाई छलफलमा भाग मलन समर् ददन्छु । 

िाननीर् ििुिार्ा अधिकारी गुरुङिः- 

माननीर् सभामुख महोदर्, माननीर् आधथयक माममला तथा ववकास मन्त्रीज्रू्ले २०७६ जेष्ठ 

१७ गते र्स गररमामर् सभामा ववननर्ोस्जत वविेर्कका सैद्िास्न्तक र प्राथममकता प्रस्ततु 

गनुयभर्ो । उक्त बबषर्मा आज हामी छलफलमा सहभागी भएका छौं । माननीर् सभामुख 

महोदर्, आज हामी सरकारको स्थापना भएको एक बषय पार गरर दोस्रो बषयमा प्रवेश गरेका 
छौं । पदहलो बषयमा स्वभाववक रूपमा एकात्मक राज्र्व्र्वस्थाको अवर्वहरुको अन्त्र् गरर 

संघात्मक राज्र् प्रणालीको जो चरण धथर्ो त्र्ो अवस्था कार्ायन्वर्नको चरणमा हामी रह्र्ौं 
र तापनन सरकारका लाधग आवश्र्क कानून तजुयमा, संरचनागत प्रबन्ि र कमयचारीको 
व्र्वस्थापन गरर प्रादेमशक नीनत ननर्म तथा कानून तजुयमा र प्रशासननक संरचना ननमायण 

गन ेआिारको रुपमा हामीले पदहलो बषय मलएका धथर्ौं र २०७६/७७ को बजेटलाई प्रशासननक 

संर्न्त्रको क्षमता ववकास सावयजननक सेवा, प्रवाहमा क्षमता प्रवाहमा सुिार, ददगो ववकास 

कार्यक्रम तथा भौनतक पूवायिार ननमायणमा केस्न्िकृत गरर लधगनछे भन्नेकुरा जो उल्लेख 

गररएको छ त्र्सले आगामी बजेटलाई कसरी ववननर्ोजन हँुदैछ भन्न ेकुरा पनन प्रष्ट पारेको 
छ । र्सरर आकोछ तसथय र्ो सकारात्मक र वैज्ञाननक छ र र्ो बबषर्मा म र मेरो दल 
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सहमत छ भन्नेकुरा जानकारी गराउन चाहन्छु । सभामुख महोदर्, दोस्रो बबषर् समदृ्ि 

नेपाल सुखी नेपालीको रास्ष्रर् सोच पुरा गनय हामी कुन ठाउँमा छौं र हामीले के गदैछौं र 

हाम्रो उद्देश्र् के हो र हामी कहाँ पुग्छौं भन्न ेसन्दभयमा गण्डकी प्रदेशको गररबीको अववस्था 
के, मशक्षाको अवस्था के, स्वास्थ्र्मा हामी कहाँ छौं, भौनतक पूवायिारको अवस्था कहाँ छ, 

उजायको अवस्था कस्तो छ, कृवषको अवस्था कस्तो छ र र्ो समाजमा रहेको दमलत, मदहला, 
उस्त्पडडत, उपके्षक्षतहरुको अवस्था कस्तो छ भन्न ेकुरालाई राम्रोसँग मूल्र्ांकन गरर र्ो चादह ं

बजेटको सैद्िास्न्तक पक्ष आएको छ । माननीर् सभामुख महोदर्, संबबिानको प्रदत्त 

मौमलक हकमा मानव अधिकार,  कानूनी शासन, मूल्र् र मान्र्तामा आिाररत लैङ्धगक 

समानता, समानुपानतक समावेशी सहभाधगता र सामास्जक न्र्ार्को माध्र्मबाट लोक 

कल्र्ाणकारी राज्र्व्र्वस्था स्थापना गन ेजो जनताको सावयभौम अधिकार, स्वार्त्तता र 

स्वशासनलाई प्रत्र्ाभुत गदै सुशासन, ववकास र समदृ्धिको आकाकं्षालाई पुरा गन ेप्रदेश 

सेवा प्रदेश लोक सेवा आर्ोग, प्रदेश प्रहरी, प्रदेश अनुसन्िान व्रू्रो गठन आददले प्रदेशको 
कैर्न समस्र्ा हल हुनेछ । माननीर् सभामुख महोदर्, कृवष के्षत्रमा देखखएको सकारात्मक 

सोचले पक्कै आधथयक समदृ्धिको के्षत्रमा टेवा पुर्र्ाएको छ । उद्र्ोग पर्यटन पवद्यिनका 
कारण आधथयक के्षत्र स्थावपत हुनेछ । आर्ात प्रनतस्थापन तथा ननर्ायत पवद्यिन गन,े 

उत्पादन, प्रशोिन गन े र भण्डारण गन,े बजाररकरण गन ेअमभवदृ्धिमा टेवा पुर्र्ाउनेछ 

र्सले पक्कैपनन आधथयक व्र्वस्थापनको पाटोलाई सुिार गनेछ । भौनतक पूवायिारलाई दरु 

दराजका बस्तीहरु सम्म पुर्र्ाउन सक्दा जस्तै मशक्षा, स्वास्थ्र्, खानेपानी लगार्तका जो 
भौनतक पूवायिार सँग जोडडएका छन ्र्सलाई ग्राममण समूदार् सम्म पक्कैपनन जानछे र 

र्स्ले वास्तवमा जनताहरुले संघीर्ताको चादह ंएउटा कार्ायन्वर्नको पाटो अथवा संघीर्ता 
आएको महसुस गनेछ ।मदहला, दमलत, वपछडडएको के्षत्र, मसमान्तकृत, अनत ववपन्न, 

अल्पसंख्र्क, असाहार्, वदृ्िा, अपाङ्गता भएका व्र्स्क्तहरुका, घर समाजबाट वदहष्कृत, 

दहसंा वपडडत तथा जोखखमरु्क्त अवस्थामा रहेका व्र्स्क्तलाई पुनस्थायपना र सामास्जक 

संरक्षणका सुरक्षाका कार्यक्रमहरुलाई कार्ायन्वर्न गररर्ो भन ेपक्कैपनन त्र्ो समूदार्मा 
संघीर्ताको ममयबोि हुनेछ । सभामुख महोदर्, उक्त वविेर्कमा पर्यटककर् के्षत्र, पेरोमलर्म 

पदाथय, प्रदेश गौरवका आर्ोजना, ननस्ज सहकारी सामूदानर्क के्षत्रसँग सहकार्य गन ेबबषर्, 

सावयजननक प्रशासनलाई सक्षम बनाउने बबषर्मा स्थानीर् तहसँग सेवा प्रवाहलाई सहज 

बनाउने आदद बबषर् जो छ र्ी र्सले र्ी बबषर्ले पक्कैपनन न्र्ार्ोधचत ववतरण माफय त 
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आधथयक असमानताको अन्त्र् गदै समाज उन्मुख समदृ्ि अथयतन्त्रको ववकास गनछे भन्न े

ववश्वास लागेको छ । माननीर् सभामुख महोदर्, अन्त्र्मा ५९ जना माननीर्हरुको समान 

सहभाधगता रहँदा प्रदेश सरकार सफल रहनछे । बजेट ववननर्ोजन गदाय त्र्ो बबषर्लाई 

समावेमशतालाई ध्र्ान ददनेछ हामीले आज सरकारको नेततृ्व गरेका छौं केदह रास्ष्रर् इस्रु् 

छ र्सको समािान हामीले नै गनुयपछय  र र्ो बबषर्मा मुख्र्त जनरु्द्ि र जनआन्दोलनका 
घाइते, शदहद, वेपत्ता लगार्तको बबषर्लाई व्र्वस्था गनय जरुरी छ र्सको प्र्ाकेजको 
कार्यक्रम बनाउन जरुरी छ । आिा दहस्सा ओगटेका मदहलाहरु, बालबामलकाहरु र्ो के्षत्रको 
र्ो के्षत्रमा छन ् र वास्तवमा आिा दहस्सा ओगटेका छन ्र्सलाई बबशेष ध्र्ान बजेटमा 
बबशेष ध्र्ान ददन जरुरी छ ।बजेटमा नारा बजेटहरु नारामुखख लोकवप्रर्ता भन्दा पनन 

वास्तववक जनवप्रर् हुन जरुरी छ भन्दै मेरो बबषर् अन्त गदयछु । िन्र्वाद । 

िाननीर् सभािुखिः-  

माननीर् सदस्र् श्री ओमकला गौतमलाई छलफलमा भाग मलन समर् ददन्छु । 

िाननीर् ओिकला गौ ििः- 

माननीर् सभामुख महोदर्, र्ो गररमामर् सभामा आधथयक बषय २०७६/७७ को ववननर्ोस्जत 

वविेर्क माधथ छलफल गन ेसुअवसर प्राप्त भर्ो र्सको लाधग म माननीर् सभामुखलाई 

िन्र्वाद ददन चाहन्छु र र्समा छलफल गरररहँदा ४५ वँुदे मसद्िान्त तथा प्राथममकताको 
बबषर्मा छलफल गरररहँदा हामी ववकास ववरोिी होइनौं, ननर्त ववरोिी हौं र ववकास र 

समदृ्धिको लाधग कुनैपनन दल ववरोिी हुन सक्दैन ननर्नतको ववरोिी हो त्र्सकारणले गत 

बषय पनन हामीले भनेका धथर्ौं र मैले त पदहल्रै् बोल्दा र्ो चादह ं वपठो छरेर परेवा 
डाक्नेखालको बजेट नआइर्ोस ् प्रभावकारी होस ् । समदृ्ि प्रदेशको ननस्म्त लगानी होस ्

भनेर भनेको धथए ंर िेरै कुराहरु मलाई लाग्छ मैले भनेजस्तो मलाई लाग्छ र जुन हामीले 

अपेक्षा गरेका धथर्ौं, जुन हाम्रो अपेक्षा धथर्ो त्र्ो पुरा हुन सकेन । माननीर् सभामुख 

महोदर्, आगामी बषयमा ७६/७७ मा मुलुकले समदृ्धि हामसल गदैगदाय प्रदेशको समदृ्धि 

हामसल गनयलाई र्ो ववकास र्ो बजेट र्हाँ त पोके र बास्केटका नाम ददए कोखे र िोके नहोस ्

। मेरो शुरुमा शुभकामना छ र आसपास र कोखाका माननसलाई मात्रै नहोस ् ।माननीर् 

सभामुख महोदर्, हाम्रो दलको तफय बाट माननीर् कुमार खड्काज्रू्ले थुपै्र कुराहरु 
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सैद्िास्न्तक कुराहरु राखखसक्नुभएको छ त्र्ो कुरामा म पूणय रुपमा सहमत छु र म त्र्सलाई 

ररवपट गनय चाहन्न मेरोपनन िारणाहरु र्समा आइसकेका छन ्तथापी भौनतक पूवायिार 

भननर्ो खोई नर्ाँ र्ोजनाको शुरुवात मैले त्र्ो सरसर हेरें त्र्ो चादह ंसमावेश होस ्माननीर् 

अथयमन्त्रीज्रू्ले अत्र्न्तै मेहनतका साथ प्रस्तुत गनुयभाछ त्र्सलाई प्राथममकताका साथ 

भौनतक पूवायिारमा जोड ददईर्ोस ्ठाउँठाउँमा बाटोघाटो नबनेर उत्पादन भएका धचजहरुलाई 

पनन माकेट सम्म लान नसकेर त्र्हाँचादह ंउत्पादन भएका वस्तुहरुले बजार नपाउदा त्र्दह ं

कुहेर नष्ट हुने अवस्था पनन छ र्सकारणले त्र्ो भौनतक पूवायिारलाई जोड ददइर्ोस ् र 

वववत्तर् अनुशासन कार्म मानव अधिकार र समानुपानतक ववकास । वास्तवमा अधग पनन 

आएको छ । मानव अधिकारको के्षत्रमा,  समानुपानतक ववकासमा अधग पनन कुरा आएको छ 

के भन ेमलाई के लाग्छ भन ेर्ो गररमामर् सभामा मलाई लाग्छ चाहे त्र्ो प्रत्र्क्ष होस ्चाहे 

त्र्ो समानुपानतक होस ्भन्दा एउटै हो । उत्तरदार्ी, वफादारी, स्जम्मेवारी भनेको चाहे प्रत्र्क्ष 

होस ्चाहे समानुपानतक होस ्त्र्सैलै र्ो बजेट ववननर्ोजन गदाय र ववकासका र्ोजना दददंा 
प्रत्रे्क माननीर्जी सँग अदहले चादह ं त्र्ो प्रत्रे्कले एक एक ठेली मलएर मन्त्रालर्गत 

लानुभाकोछ त्र्स्मा ववभेद नगररर्ोस ्। चाहे त्र्ो समानुपानतक होस ्चाहे त्र्ो सत्तापक्ष होस ्

चाहे त्र्ो प्रनतपक्ष होस ्। ल्र्ाएको र्ोजनाहरु कवत्तको उपर्ोगी छ । त्र्ो त हेनय सककन्छ नन 

अनुपर्ोगी र त्र्हाबँाट के्षत्रगत रुपमा आवश्र्क नपरेको र्ोजनाहरु कुनैपनन 

माननीर्ज्रू्हरुले ल्र्ाउनुभाको छैन त्र्समा ववभेद नगररर्ोस ् । ववगतमा प्रत्र्क्ष र 

समानुपानतकलाई अत्र्न्तै ववभेद भाको छ । म अब त्र्ो कुराहरु फेरर दोहोर्र्ाइरहन चाहन्न 

हाम्रो सामु प्रष्ट छ मलाई लाग्छ मैले म के भन्न चाहन्छु भन ेमेरो के्षत्र होस ्अकायको के्षत्र 

होस ् त्र्हाँ भएका कक्रर्ाकलाप, त्र्हाँ भएका ववकासका काम चाहे प्रत्र्क्षले मलएपनन 

त्र्स्को ववरोिी होइन ती पनन त्र्दहकंा जनताले मलनेहुन ् तर समानुपानतकलाई पनन 

अमलकनत मर्ायदा त राखखनुपर्र्ो नन त्र्ो ववगतमा कवत्त भएन अब त्र्सलाई समावेश 

गररर्ोस ्मैले माननीर् सभामुख माफय त मैले सरकारको ध्र्ान आकषयण गराउन चाहन्छु । 
अदहले वतयमान अवस्थामा आएर जनताको ववश्वास टुटेको अवस्था छ । शास्न्त सुरक्षाको 
प्रत्र्ाभुनत गनय नपाएको अवस्था छ । शास्न्त सुरक्षाको प्रत्र्ाभुनत आउनेखालको एउटा 
सुरक्षक्षत खालको कार्यक्रमहरु पनन ल्र्ाइर्ोस जहाँ कक मदहलाहरु अत्र्न्तै दहसंामा परेका 
छन ्बालबामलकाहरु पनन दहसंामा परेकाछन ् मुलुक र र्ो मुलुकमा कानूनी राज्र् छैन कक 

भन्न ेअवस्थामा त्र्सलाई समेत स्थापना गनेखालको कार्यक्रम ल्र्ाइर्ोस ्। भ्रष्टाचार र 



57 

 

महंगीको त के कुरा गन ेर्हाँ वास्तवमा नेपालमा त नर्ाँ रेकडय कार्म भएको अवस्था छ 

अदहले र्ो भन्दा बदढ त के खेप्न ेहो जनताले के थेग्न ेहो भन्न ेमात्रै पररस्स्थनत छ र्सलाई 

पनन ननरुत्सादहत गनेखालको चादह ं र्ोजनाहरु ल्र्ाइर्ोस ् । समानुपानतक ववकास गदै 

लोकतन्त्रको स्थानर्त्व गन े कुरामा मैले र्ो गररमामर् सभामा सरकारको के ध्र्ान 

आकषयण गनय चाहन्छु भन े मुखमा राम राम बगलीमा छुरा चादह ंनहोस ् मैले अधग नै भन े

समावेशी होस सबैलाई समान रुपले जाओस ्भन्न े पुन मेरो र्समा जोड छ ।समतामुलक 

समाज र उच्च आधथयक वदृ्धिदर भन्र्ा छ कार्यक्रम के हो त ल्र्ाएर गनुयपर्र्ो नन ववदेशको 
ऋण ववदेशबाट हात थापेर मात्र हो त हाम्रो देशमा भएका धचजलाई त्र्सलाई जोड ददने हो । 
र्हाँ आइसकेको छ जल, जममन, जंगल, जडडवुटी नर्नको बबषर्मा सोच्नुपर्र्ो नन हामी सँग 

जनत नन जममन छ, जनत पनन जल पनन छ, जडडवुटी पनन छ त्र्स्को लाधग एउटा ठोस 

कार्यक्रम ल्र्ाएर हाम्रो आधथयक प्रदेश िान्न ेआधथयक वदृ्धिदर हामीले र्दह ंगनय सककन्छ न 

कक अकायको ववदेश सँग मात्रै हात थापेर काम गन ेसोचमा हामी जान ेत्र्सलाई पनन बदढ 

जोड गररर्ोस ्। जनताको सावयभौममक अधिकार र स्वामभमान कुस्ण्ठत भएको अवस्था छ 

अदहले र्ो कुस्ण्ठत नगररर्ोस ् । पत्रकारलाई लेख्न ेअधिकार ददइर्ोस,् प्रेस स्वतन्त्रताको 
मर्ायदा गररर्ोस,् न्र्ार्ालर्लाई अकुंश नगररर्ोस ्र्सकारणले मानव अधिकारको समेत 

रक्षा गररर्ोस ् भन्न मैले चाहन्छु । माननीर् सभामुख महोदर्, लक्ष्र् प्रास्प्त, आर्ात 

प्रनतस्थापन, ननर्ायत बढाउने, कुनै र्ोजना ववनाको हामीले सपना देखेर मात्रै हँुदैन हामीले 

एउटा ठोस र्ोजना ल्र्ाएर मात्रै सपना देख्नुपछय  सपना देख्न ेकुरा नराम्रो त हैन तर सपना 
देख्नलाई एउटा र्ोजना ववनाको सपना देखेर त्र्सले लक्ष्र् प्रप्त गनय सक्दैन त्र्सैले र्ोजना 
ल्र्ाएर मात्रै हामीले सपना देख्न ेगरौं र प्रशासननक कमयचारीहरु आस्थाको मशकार बनेको 
कुरा चादह ंअधग माननीर् मुख्र्मन्त्रीज्रू्ले अधग भनेतापनन हामीले बुझ्दा त्र्ो सन्तुस्ष्ट 

छैन त्र्ो सन्तुलन छैन आस्थाकै आिारमा अदहले सम्म ववभेद गररएको छ अब आगामी 
ददनमा त्र्स्तो नहोस ्अत्र्न्तै आस्थाको आिारमा कमयचारीहरु चाहे दहजोको सत्ताले होस ्

म र्ो भन्न चाहन्न चाहे आजको सत्ताले होस ्परम्परागत रुपमा त्र्सले ननरन्तरता पाएको 
छ अझ बदढ चको अदहले त आस्थाकै भरमा र्हाँ त एउटा आस्था राख्ने कमयचारीहरु त 

वास्तवमा बोल्न पनन डराउँछन ्मलाई लाग्छ हामी सँग नस्जक भएका कमयचारीहरु अदहले 

कुनै कार्ायलर्मा छन ्भन ेनमस्कार गदाय पनन अकोले देख्छ कक भनेर डराउने स्स्थनत छ । 
त्र्स्तो चादह ंनहोस ् । सुशासन कार्म होस ्भन्न ेसमेत मैले र्ो सम्माननत गररमामर् 
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सभामा मैले आग्रह गनय चाहन्छु र सरकारको समेत ध्र्ान आकषयण गराउन चाहन्छु । अब 

कृवष आिुननकरण र बबमाको व्र्वस्था भनेको छ । कृवषमा आिुननकरण कतै र्ो कार्यक्रमले 

पनन वास्तवमा सम्बस्न्ित मन्त्रीज्रू् पनन र्दह ंहुनुहुन्छ मैले पटक पटक व्र्स्क्तगत भेट्दा 
पनन मैले अनुरोि गर्र्ाथें माननीर् सभामुख माफय त अदहले पनन आग्रह के गनय चाहन्छु भन े

आफ्नो कार्यकताय पोषण गन,े कार्यकतायलाई प्रोटेक्सन गन,े कार्यकतायलाई पाल्न े चादह ं

र्ोजना आगामी ददनमा नल्र्ाइर्ोस ् मैले सम्बस्न्ित सम्बस्न्ित मन्त्रीहरुलाई र्ो समेत 

मैले ननवेदन गनय चाहन्छु ककनभन े त्र्ो कार्यकतायहरुलाई मात्र पोस्ने त्र्ो पोकाले, त्र्ो 
कोखेले, कोखामा भएकालाई मात्र पोस्नेले त्र्सले िोका मात्रै ददन्छ न त त्र्सले सरकारको 
दहत गछय , न त त्र्सले जनताको दहत गछय  कसैको पनन दहत गनय सक्दैन र्ो मैले आग्रह र 

ननवेदन गनय चाहें । र एकककृत बस्ती ववकास प्रदेश गौरवको र्ोजना भनेर भनेको छ र्ो 
कागजमा मात्रै मसममत भाछ एकककृत बस्ती ववकास भनेको अत्र्न्तै राम्रो कार्यक्रम हो 
र्ल्ले एउटा टापुमा भएका अको टापुमा भएकालाई पानी, मशक्षा, स्वास्थ्र्, खानेपानी 
ददनुभन्दा एकककृत एकै ठाउँमा गरेर गदाय अत्र्न्तै हाम्रो लगानी कम लगानीले िेरै प्रभाववत 

हुनेहुन्छ त्र्सैले र्सलाई कागजमा मात्र मसममत होइन साँस्च्चकै कार्ायन्वर्नमा ल्र्ाइर्ोस ्

र्ो मेरो आग्रह छ र सबैलाई खानेपानी, सबैलाई स्वास्थ्र् भन्न े नाराहरु (माननीर् 

सभामुखज्रू्बाट समर् सककएको जानकारी) भनेर मात्रै नारामा मसममत नहोस ्र्ो पनन मैले 

आग्रह गनय चाहन्छु र बबशेष गरेर र्ो ननवायचन के्षत्र ववकासको बजेट वास्तवमा ननवायचन के्षत्र 

मै काम गन ेहो त्र्सैले समानुपानतक र प्रत्र्क्षलाई ववभेद नगररकन समान रुपले र्ल्लाई 

चादह ं बाडँडनुपछय  ककनभन े हैमसर्त एकै हो जनता प्रनत उत्तरदार्ी सबैखालको 
माननीर्ज्रू्हरु हो र सबैले सबैलाई समान हुनुपछय  र्समा ववभेद हुनुहुन्न भन्न ेमेरा भनाई 

राख्दै अब र्ो चादह ंजनु ककताबमा आएको छ मेरो पूणय रुपले र्सलाई कार्ायन्वर्न गराउन 

सरकार माननीर् अथयमन्त्रीज्रू्ले मेहनत गरेर ल्र्ाएको र्ल्लाई कार्ायन्वर्न गराउन 

लागोस ्आगामी ददनमा सरकारको हाम्ले आलोचना गनय नपरोस ्जनताले आलोचना गनय 
नपरोस ् पूणय रुपमा र्सलाई सफल कार्ायन्वर्न गराउन लाग्नुहुनेछ भन्न े माननीर् 

सभामुख माफय त सरकारको ध्र्ान आकषयण गराउँदै मेरा भनाईहरु अन्त गन े अनुमनत 

चाहन्छु । िन्र्वाद ।जर्नेपाल । 

िाननीर् सभािुखिः-  
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माननीर् सदस्र् श्री पुष्पा के.सी. भण्डारीलाई छलफलमा भाग मलन समर् ददन्छु । 

िाननीर् पुष्पा के.सी. भण्डारीिः- 

माननीर् सभामुख महोदर्, प्रदेशका माननीर् आधथयक माममला तथा र्ोजना मन्त्रीज्रू्ले 

प्रस्तुत गनुयभएको प्रदेश सरकारको आधथयक बषय २०७६/७७ को ववननर्ोजन वविेर्क, २०७६ 

का मसद्िान्त र प्राथममकता माधथ छलफल गनुयपदाय बबहानीले ददन कस्तो हुन्छ भन्न े

बुझाउँछ भनेजस्तै र्ो मसद्िान्त र प्राथममकताले आगामी बषय आउन ेनीनत कार्यक्रम र 

बजेट कस्तो हुन्छ भनेर दशायउँछ । समदृ्ि नेपाल, सुखी नेपाली भन्ने रास्ष्रर् सोचलाई 

केन्िववन्दमुा राखख मसद्िान्त र प्राथममकता तर् गररएको मेरो बुझाई छ ।छ वटा वँुदामा 
वविेर्कका मसद्िान्तहरुलाई प्रस्तुत गररएको छ जसमा पदहलो वँुदा संबबिान प्रदत्त 

मौमलक हक, मानव अधिकार र कानूनी शासनको मूल्र् र मान्र्तामा आिाररत लैङ्धगक 

समानता, समानुपानतक समावेशी सहभाधगता र सामास्जक न्र्ार्को माध्र्मबाट 

लोककल्र्ाणकारी राज्र्व्र्वस्था गन ेभन्न ेरहेको छ । र्दह एक वँुदाले नै मात्र पनन आगामी 
बषयको नीनत कार्यक्रम र बजेटलाई धचबत्रत गनय सक्दछ । बाँकी मसद्िान्तहरुपनन र्वत्तकै 

महत्वपूणय छन ्जस्ले समग्र बजेटलाई मागय प्रशस्त गनेछन ्। त्र्सैगरर रास्ष्रर् अथयतन्त्रको 
ववकासका ननस्म्त स्वदेशी लगानीलाई प्राथममकतामा राख्नु र्ो वविेर्कको अको सुन्दर पक्ष 

हो । उद्र्ोगको स्थापना र लगानीमैत्री वातावरण तर्ार गरर वैदेमशक, ननजी, सहकारी र 

सामूदानर्क के्षत्रहरुलाई पूवायिार देखख उत्पादकत्व बढाउने सम्म लगानी गनय उत्प्रेररत गन े

र्ो वविेर्कको प्राथममकता रहेको छ ।र्ो राम्रो कुरा हो र र्दद कुनै उद्र्ोग कलकारखाना र्ा 
आर्ोजनाहरुको स्थापना गदाय स्थानीर् बासीको पनन लगानीमा सहभाधगता रह्र्ो भन ेत्र्ो 
प्रोजेक्ट प्रनत स्थानीर्को मार्ा हुने र सुरक्षक्षत तवरले कार्यक्रमहरुले ननरन्तरता पाउन ेपनन 

हुन सक्दछ भन्न ेलाग्दछ र्तापट्दट पनन ध्र्ान ददन सके अझ बसे हुन्छ कक भन्न े मेरो 
सुझाव छ । र्ो ववननर्ोजन वविेर्कको मसद्िान्त र प्राथममकताले हरेक नागररक र हरेक 

पक्षले आफुलाई छोएको पाउन सक्छ ।म छुटेको छु भन्न ेआभास हुन ददएको म पाउँददन 

।कृषक, कमयचारी, उद्र्ोगी, व्र्वसार्ी, लगानीकताय, नागररकका अनेक स्वरुपहरु जस्त ै

मदहला, दमलत, ववपन्न, मसमास्न्तकृत, दहसंापीडडत आदद हरेकले आँफूलाई र्हाँ भेट्दछ 

त्र्सैले आगामी नीनत कार्यक्रम एवं बजेट सबैले अपनत्व महसुस गनय सक्ने खालको हुनेछ 

भन्न ेपनन र्सबाट प्रष्ट हुन्छ । त्र्सैगरर र्ो वविेर्कको अको सुन्दर पक्ष कृवष बबमा पनन 
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हो अनावसृ्ष्ट र अनतवसृ्ष्टले मारमा पने ककसानहरुलाई ध्र्ानमा राखख समग्र कृवष के्षत्रलाई 

नै ओगटी बबमा गररने कुराले कृषकमा ठूलो राहत हुनेछ । एकककृत बस्ती ववकासलाई सफल 

बनाउन आवश्र्क नै छ र्सो हँुदा देशले ववकासको फड्को मानेछ भन ेजनताले समुन्नत 

जीवनर्ापन गनय पाउनेछन ्।कदठन छ तर आवश्र्कतालाई सरकारले बुझेको कुरा र्हाँ प्रष्ट 

हुन्छ । त्र्सैगरर आधथयक, भौनतक ववकास देखख मशक्षा, कला, सादहत्र् र अनुसन्िानलाई 

पनन र्हाँ प्राथममकतामा राखखएको छ । मलाई लाग्छ र्हाँ समेट्न पने सबैकुरा समेदटएको 
छ र गत बषयका मसद्िान्त र प्राथममकतालाई पनन ननरन्तरता ददएको छ जुन आवश्र्क 

पनन हो । आधथयक बषय २०७५/७६ ऐन, कानून, ननर्मावली, कार्यववधिहरु बनाउँदा नै लगभग 

खचय भर्ो । र्ो बषय गत बषय थामलएका र र्ो बषय शुरु हुने सब ैकार्यक्रमहरुले समर्मा नै गनत 

मलन े सबैको सोच रहेको पाइन्छ । र्हाँ त्र्दह बाटोमा र्ो वविेर्कका मसद्िान्त र 

प्राथममकता पनन देखखन्छन ् ।अथयमन्त्रीज्रू्ले चौतफी ध्र्ान पुर्र्ाएर ववननर्ोजन 

वविेर्कका मसद्िान्त र प्राथममकता तर् गनुयभएको छ । उहाँ र उहाँको दटमलाई िन्र्वाद 

पनन ददन चाहन्छु र कामलदासले क धचनेजस्तै मैले पनन वनको व धचन्नेहुनाले वैज्ञाननक वन 

व्र्वस्थापनलाई पनन र्हाँ उल्लेख गररएको छ।वन प्राववधिक भएर वनै रोप्न ेवनै गोड्ने, 

हुकायउने भएको आफ्नो लामो अनुभवले वन रोप्न ेबेलामा माननसहरुलाई वन जोगाउन भन्न 

िेरै गाह्रो धथर्ो िेरै दखु र कष्ट गरेर हामीहरुले वन जोगाउँ वन जोगाउँ भनेर भन्र्ौं वन 

जोगाइसकेपनछ र्नत िेरै माननसहरु वन प्रनत मोदहत हुनुभर्ो कक वन गोडौं भन्दा मान्दै 

मान्नुभएन त्र्नतखेर हामीहरुले कुटो नछन ेघैर्ा, डोको नछन ेमकै हुनुपछय  त्र्स्तै घाम नछन े

वन हुनुपछय  र त्र्सो भर्ो भन ेतलदेखख नर्ाँ ववरुवाहरु हुककय न पाउन ेअवस्था हुन्छ नत्र भन े

जंगल राम्रो हँुदैन त्र्सैले गोड्नु पछय  भनेर भन्र्ौं आजको ददनमा आइपुग्दा हामीहरुले अब 

खेती थन्क्र्ाउने बेला भर्ो । जसरी िानको वोटमै रहन ददर्ो भन ेझरेर जान्छ त्र्स्तै गरर 

र्दद हामीले अदहले जगंलमा उमेर पुगेको रुखहरुलाई हाभेस्ट गरेन भन ेनतनीहरुको वदृ्धि 

त हुन्छ तर घट्दो रुपमा हुन्छ र एकददन नतनीहरु कुदहएर ढल्ने अवस्थामा हुन्छन । 
आजको ददनमा हामीहरु त्र्सो भनेर वन प्राववधिकहरु आजको ददनमा त्र्ो कुरा भन्दै 

र्सलाई वैज्ञाननक वन व्र्वस्थापनलाई मुतय रुप ददन लाधगरहेका छन ्। सरकारको ध्र्ान 

र्सतफय  पुगेको छ र र्ो जरुरी पनन हो भन्दै र्ो अथयमन्त्रीज्रू्को दटमले ल्र्ाएको र्ो जुन 

वविेर्क छ र्समा सरकार र आफ्नो पनन ए सरकार हैन नन पादटय र आफ्नो पनन पूणय 
सहमनत रहेको अवगत गराउँदै र्हाँबाट आज्ञा चाहन्छु । िन्र्वाद ।  
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िाननीर् सभािुखिः-  

माननीर् सदस्र् श्री प्रभा कोइरालालाई छलफलमा भाग मलन समर् ददन्छु । 

िाननीर् प्रभा कोइरालािः- 

सभामुख महोदर्, २०७६ जेष्ठ १७ गते र्स सभामा माननीर् आधथयक माममला तथा र्ोजना 
मन्त्री श्री ककरण गुरुङज्रू्ले पेश गनुयभएको ववननर्ोजन वविेर्क, २०७६ का मसद्िान्त र 

प्राथममकताबारे केदह बबषर् राख्न चाहन्छु ।माननीर् सभामुख महोदर्, गण्डकी प्रदेश 

सरकारको आधथयक बषय २०७६/७७ को नीनत तथा कार्यक्रम र बजटे ननमायणका क्रममा 
प्रदेशमा ननर्मावली, २०७४ को ननर्म १३३ को उपननर्म २ बमोस्जम ववननर्ोजन वविेर्क, 

२०७६ को मसद्िान्त र प्राथममकता र्स गररमामर् सभामा गण्डकी प्रदेशका प्रदेश सभामा 
आधथयक माममला तथा र्ोजना मन्त्री माननीर् ककरण गुरुङज्रू्ले पेश गररसक्नु भएको छ 

।सवयप्रथम त म वहाँ र वहाँको दटमैलाई हाददयकतापुवयक आभार व्र्क्त गनय चाहन्छु 

।लोककल्र्ाणकारी राज्र् स्थापना गनय संघीर् लोकतास्न्त्रक गणतन्त्रात्मक शासन प्रणाली 
सुदृढ गनय संघीर् इकाई बबच सहकाररता, सहअस्स्तत्व र समन्वर्को आिारमा 
समतामुलक समाज ननमायण गनय, समाजवाद उन्मुख समदृ्ि अथयतन्त्रको ववकास गनय, 
स्वतन्त्रता, सावयभौममकता, भौगोमलक अखण्डता स्वाधिनता र स्वामभमान अकु्षण राख्न, 

के्षबत्रर् असन्तुलन र गररबी असमानताको न्रू्ननकरण तथा वस्ञ्चनतकरणको अन्त्र् गनय, 
स्रोत र सािनको सामान्र् सामान्र् न्र्ानर्क पररचालन गदै गण्डकी प्रदेश समदृ्ि 

समदृ्धिका लाधग बनाइएका र्ोजना र्ोजनाले सरकारले गहन स्जम्मेवारी महसुस गरेको 
ठानेकी छु । सभामुख महोदर्, गण्डकी प्रदेश सरकारले आफ्नो लक्ष्र् प्रास्प्तका लाधग 

पूवायिार ववकास, आर्ात प्रनतस्थापना र ननर्ायत प्रवद्यिनका लाधग स्वदेशी तथा ववदेशी पँुजी 
लगानी प्रववधिमैत्री प्रववधि हस्तान्तरण र संस्थागत ववकासका लाधग प्राथममकता दददैं 

पूवायिार ननमायणमा तथा सेवा प्रवाहमा संघ र स्थानीर् तहसँग वववत्तर् पहँुच ववस्तार गन े

क्रममा ननजी सहकारी समूदार् के्षत्रसँग सहकार्य गदै जान ेबबषर् प्राथममकता मभत्र पारेको छ 

।नीनतगत ननरन्तरता सुमिुर श्रम सम्बन्ि र स्तरीर् भौनतक पूवायिार र उजायको ववकासमा 
बजेट ववननर्ोजन गने बबषर्, सेवा प्रवाहलाई प्रवविीमैत्री पारदशी र जवाफदेही बनाउने 

बबषर्, प्रदेश स्तररर् लोक सेवा आर्ोग, प्रदेश स्तररर् प्रहरी सेवा, प्रदेश अनुसन्िान व्रू्रो 
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गठन, संरचना ननमायण, शास्न्त सुरक्षा कार्यक्रम जस्ता कार्यक्रमहरु बालबामलकाको सवोपरी 
दहत, बालश्रम सडक बालबामलकाको पुनस्थायपना तथा बबद्र्ालर् भनाय जस्ता कार्यक्रम 

प्राथममकता मभत्र पनुय आफैमा राम्रा बबषर् महसुस गरेको छु ।सभामुख महोदर्, सामास्जक 

सद्भाव, ऐक्र्बद्िता, सामञ्जस्र् कार्म गरी रास्ष्रर् एकता सुदृढ गने बबषर्ले समाज 

ववकास गदै सावयभौममक समानताका आिारमा अन्तरास्ष्रर् सम्बन्ि कार्म गदै 

सावयजननक, ननजी र सहकारी के्षत्रको सहभाधगता र स्वतन्त्र ववकास माफय त रास्ष्रर् 

अथयतन्त्र सुदृढ हुन्छ भन्न े ववश्वास मलएकीछु । उज्र्ालो प्रदेश, होमस्टे कार्यक्रम, कृवष 

मुख्र्मन्त्री जलवारू्मैत्री नमुना कृवष गाउँ, एकककृत बस्ती ववकास, आिुननक शहर र 

उपशहरहरु भननरहँदा सहकारी ग्राम समेत समेट्दा राम्रो हुन्छ र सावयजननक ननजी र 

सहकारी के्षत्रको सहभाधगता तथा ववकास माफय त उपलब्ि सािन स्रोतको अधिकतम ्

पररचालनद्वारा आधथयक वदृ्िीद्वारा वदृ्धिदर हामसल गदै ददगो आधथयक ववकास गनय तथा 
प्राप्त उपलब्िीहरुको न्र्ार्ोधचत ववतरण माफय त आधथयक असमानताको अन्त्र् गदै शोषण 

रदहत समाजको ननमायण गदै रास्ष्रर् अथयतन्त्रलाई आत्मननभयर र स्वतन्त्र तथा उन्नतीमशल 

बनाउँदै हामीले चाहेको समाजवाद उन्मुख स्वतन्त्र र समदृ्ि अथयतन्त्रको ववकास सम्भव 

हुन्छ भन्न ेमेरो ठहर हो । सभामुख महोदर्, र्नत भन्दैगदाय आज देशका ववमभन्न ठाउँमा 
ववमभन्न प्रकारका उद्र्ममशलता माफय त व्र्स्क्त व्र्स्क्तत्वहरु, संघ संस्थाहरु अगाडड 

बदढरहेको र्ो सन्दभयमा हामीले अझैपनन करको दार्रामा िेरै भन्दा िेरै जनसमुदार्हरुलाई 

ल्र्ाउन नसककरहेको र्ो अवस्था छ र्ो बबषर्लाई ध्र्ानमा राख्दै प्रदेशको पँुजी वदृ्धि 

गनयका लाधग सब ैसंघ संस्थाहरु, उद्र्ोगी व्र्वसार्ीहरुलाई, सब ैके्षत्रलाई करको दार्रामा 
फराककलो करको दार्रमा ल्र्ाउन सककर्ो भन ेप्रदेशले एउटा राम्रो आर् वदृ्धि हुन्छ भन्न े

मेरो ठहर हो र्नत भन्दै र्नत भन्दै मसद्िान्त र प्राथममकताको आिारको र्ो बबषर्लाई मेरो 
दल र मेरो तफय बाट समथयन गदै हाददयक िन्र्वाद व्र्क्त गदयछु । िन्र्वाद । 

िाननीर् सभािुखिः-  

माननीर् श्री डोबाटे ववश्वकमायलाई छलफलमा भाग मलन समर् ददन्छु । 

िाननीर् डोबाटे ववश्वकिायिः- 

माननीर् सभामुख महोदर्, आधथयक माममला तथा र्ोजना मन्त्री माननीर् ककरण 
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गुरुङज्रू्ले प्रस्तुत गनुयभएको मसद्िान्त र प्राथममकता आिारमा हामी छलफल गदै छम ्र 

वास्तवमा आज हामी चौंथो अधिवेशन र तेस्रो बजेट चादह ंसन्दभयमा हामी सहभागी भएका 
छौं र वास्तवमा र्ो छलफलमा भाग मलदैं गदाय जुन संघ सरकारले प्रदेशहरुलाई अधग नै पनन 

कुरा आइसकेको छ प्रदेश सरकारहरुमा छुट्र्ाएको बजेटमा जसरी एउटा बडो अपमाननत 

ढंगबाट प्रस्ततु बजेटहरु छुट्टीएको छ र हामी ननश्चर् पनन र्ो प्रदेशलाई ननश्चर् नै र्ल्ले  

धचस्न्तत तुल्र्ाएको छ भन्न े मलाई लाग्दछ ककनभन े सम्माननीर् प्रिानमन्त्रीज्रू्ले 

वक्तव्र्मा प्रदेश सरकार भनेको रू्ननट हो र इकाई हो भनेर जुन शुरुवात गनुयभाको छ 

त्र्स्ले गदाय कतै र्ो प्रदेशको औधचत्र् माधथ नै प्रश्न उठेको हो कक भन्ने धचन्ता चासोको 
बबषर् परेको कारणले गदायखेररमा पनन ननश्चर् पनन प्रदेशलाई त्र्ल्ले धचस्न्तत तुल्र्ाएको 
छ भन्न ेमलाई लाग्दछ । बबशेष गरेर गत बषयको बजेटको खचयको सन्दभयमा ननश्चर् पनन 

पूवयवक्ता माननीर्ज्रू्हरुले भनेजस्तै हाम्रो लक्ष्र् अनुसारबाट खचय गनय नसकेको अवस्था 
हामीलाई ववददतै छ तथापी आगामी बषयका बजेटहरु ववननर्ोजन भैसकेपनछ समर्मा खचय 
हुने वातावरण होस ्भन्न ेपनन म आग्रह गनय चाहन्छु ।जस्तो हाम्रो र्ो जुन मसद्िान्त र 

प्राथममकतामा जुन थुपै्र कुराहरु आएका छन ्ननश्चर् पनन र्ो आगामी बषयमा सन्तोषजनक 

ढंगबाट कार्ायन्वर्न हुनेछ भन्न े मैले ववश्वास मलएको छु।बबशेष गरेर अव्र्वस्स्थत 

बस्तीको व्र्वस्थापन र बस्तीको व्र्वस्थापन गन ेभननएको छ तथापी र्समा बबशेष गरेर 

दमलत समूदार्लाई लगार्त ववपन्न र मसमास्न्तकृत सम्पूणय समूदार्लाई एकै ठाउँमा राखरे 

एउटा भेधगर् दहसाब ककताबबाट र्ो बजेटमा प्रस्तुत भएको छ।त्र्स्ले गदाय अदहले पनन र्ो 
गण्डकी प्रदेशमा हामीले पटक पटक मैले र्ो प्रदेश सभामा उठाएको पनन छु र अदहले पनन 

थुपै्र र्ो गण्डकी प्रदेशमा झण्ड ैझण्ड ैपौन ेचार लाख जनत दमलतहरु छन ्त्र्ो मध्रे्मा थुपै्र 

दमलतहरु अदहले पनन सुकुम्बासी र ववपन्न अवस्थामा छन ्त्र्स्ले गदाय सुकुम्बासीहरुको 
सन्दभयमा ठोस बजेटको व्र्वस्था गरेर सुकुम्बासीहरुको तथ्र्ांक मलएर उनीहरुलाई आवास 

र भूमीको व्र्वस्था गनयका लाधग पनन र्ो बजेटमा व्र्वस्था होस ् र उनीहरुलाई मशक्षा 
स्वास्थ्र् देखख मलएर थुपै्र कार्यक्रम र्हाँ आएको छ तथापी गत बषयमा नन केदह बँुदाहरु 

झस्ल्कएको तर त्र्समा बजेटको व्र्वस्था हुन नसकेको कारणले गदायखेररमा पनन गत साल 

दमलतहरुको सम्बन्िमा ननराशा छाएको धथर्ो त्र्सकारणले र्सपामलको बजेट दमलतमैत्री 
दहसाब ककताबले पनन सम्बोिन होस ्भन्न ेम आग्रह गनय चाहन्छु र अको जुन र्ो पोके बजेट 

र िोके बजेटमा अझै र्ो ढोके बजेट पनन होकक भन्न ेलागेको छ ककनभन ेजल्ले ढोकामा 
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िाउन सक्र्ो त्र्सैले पार्ोकक भन्न े पनन लागेको छ त्र्स्ले गदायखरेरमा आगामी बषयमा 
र्स्लाई कमसेकम संशोिन र पररमाजयन गरेर हुनत र्हाँ आइसकेको छ तथापी त्र्स्तो 
नहुने हुनेछैन भन्ने कुरापनन म र्हाँ राख्न चाहन्छु। जब सम्म र्ो क्रसर उद्र्ोग, ढुङ्गा, 
धगदट, बालुवा, इट्टा उद्र्ोग र काठको कुराहरु र्हाँ माननीर् मन्त्रीज्रू्ले बजेटमा प्रस्ततु 

गदायखेररमा कडाईका साथ लागु गन ेभन्नुभाको छ तर मलाई लाग्छ म र्ो अथय ववकास 

सममनतको सदस्र्को नाताले हामी र्ो क्रसर उद्र्ोगको थुपै्र ठाउँमा अनुगमनमा नन गर्ौं 
मलाई लाग्छ र्ो जबसम्म मन्त्रीज्रू्ले भनेजस्तै गरेर कडाईका साथ गनय सककर्ो भन ेज्र्ादै 

राम्रो हुन्छ तर त्र्ो सक्ने आिारहरु िेरै कम भाको अनुभुनत भाको छ।ककनभन े क्रसर 

उद्र्ोग देखख मलएर िेरै उद्र्ोगहरु िेरै िेरै ठूला ठूला व्र्स्क्तहरुको सहर्ोग र समथयनमा ती 
उद्र्ोगहरु चलेको कारणले गदाय हाम्रो पहँुचले नभेट्ने र उनीहरुले अननर्ममत ढंगले 

सञ्चालन गरेपनन हामीले बन्द गनय नसक्ने अवस्थाहरु त्र्हाँ देखखएको छ ।त्र्सले गदाय कक 

अब हाम्रो र्ो असार १ गतेबाट हाम्रो र्ो उद्र्ोगहरु क्रसर उद्र्ोगहरु खोलामा जान ेक्रम बन्द 

हुन्छ र हाम्रो असोज १ गतेबाट शुरु हुन्छ कक हामीले अब कार्यववधिलाई संशोिन गनुयपने 

हुन्छ कक भन ेर्ो हामीले र्ो पूणय रुपबाट रोकेर चादह ंउनीहरुलाई अब आगामी ददनमा चादह ं

त्र्ो कुरालाई हामीले ननरुत्सादहत गन ेवातावरण मसजयना होस ् हैन भन ेहामीले चादह ंर्ो 
कार्यववधि र हामीले  कानूनलाई संशोिन गरेर चादह ंहामीले र्ी क्रसर उद्र्ोग र ववमभन्न 

उद्र्ोगहरुलाई चादह ं व्र्वस्स्थत रुपले सञ्चालन गनयको ननस्म्त पनन अब र्ो नीनत र 

कार्यक्रम अगाडड बढोस ्भन्नेपनन म आग्रह गनय चाहन्छु।जुन करको दार्रालाई फराककलो 
गराउने कुरा छ र्ो ननश्चर्पनन हामीले करको दार्रालाई फराककलो सम्पूणय नागररकलाई 

करको दार्रामा ल्र्ाउनु हाम्रो कतयव्र् हो तथापी हामीले हाम्रो प्रत्रे्क लाउने करमा चादह ं

अझ ै न्रु्नतम कम बनाएर चादह ं कमसेकम जनतालाई त्र्ोनतर हामीले चादह ं आकषयण 

बढाउनको लाधग पनन सहज होस ्र त्र्ो कार्यववधिले र आगामी बजेटले त्र्तानतर पनन पनन 

पररलक्षक्षत गरोस ्भन्ने म आग्रह गनय चाहन्छु ।जब सम्म कृवषको अनुदानको कुरा छ ववगत 

गत बषयको र्ो बजेटले अनुदानले गदाय मान्छेलाई िेरै आशामुखी र िेरै कसरी हामीले चादह ं

त्र्ो अनुदान प्राप्त गनय सक्छौं भन्न ेमात्रै उद्देश्र् भएर आफ्नो कुनैपनन लगानी नभएको 
कारणले गदायखेररमा मान्छेहरुलाई एउटा त्र्सको कुनै दानर्त्वबोि नभएको कारणले गदाय 
आगामी ददनमा र्ो अनुदानको सन्दभयमा हामीले पुनववयचार र सोच्नपछय  भन्न े मलाई 

लाग्दछ त्र्सले गदाय र्ो बजेटमा हामीले पूणय अनुदान हामीले राख्न हँुदैन भन्ने म आग्रह 
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गनय चाहन्छु र अको कुरा अदहले पनन तमाम ् र्दह प्रदेशमा पनन भ्रष्टाचारका कुराहरु 

उदठराखकेा छन ्त्र्सले गदाय आगामी ददनमा हामीले भ्रष्टाचारलाई ननरुत्सादहत र र्ल्लाई 

चादह ंननर्न्त्रण गने कुरामा पनन अब र्ो हाम्रो प्रदेशले त्र्तानतर पनन ध्र्ान ददओस ्भन्न ेम 

आग्रह गनय चाहन्छु।अको र्ो बजेट खचय गन े सम्बन्िमा जुन हामीले आगामी बषयको 
बजेटलाई चादह ंअब हामीले बजेट चादह ंहाम्रो पाररत भैसकेपनछ भदौ, असोजबाट नै हामीले 

चादह ंखचय गन ेवातावरण मसजयना गर्र्ौंभन ेहामीले खचय जुन हाम्रो लक्ष्र् छ त्र्ो खचय गनय 
चादह ंहामी सम्भव छ भन्न ेमलाई लाग्छ त्र्स्ले गदायखरेरमा हामीले भदौ, असोजबाट नै 

हामीले बजेटलाई चादह ंखचयको वातावरण मसजयना गरेर त्र्ल्लाई चादह ंकाम गनुयपछय  भन्न े

म राख्न चाहन्छु र अको कुरा र्ो अब र्ो धचडडर्ाखानाको सम्बन्िमा पनन थोरै कुरा राखें 
जुन र्ो पचभैर्ा धचडडर्ाखाना र्ो प्लाम उद्र्ोग भनेर जुन हामी र्ो माननीर् मन्त्रीज्रू्ले 

राख्नुभएको छ हामीले गत सालमा नन राखकेा धथर्ौं र्ो जुन तनहँुको भानुमा रहेको चादह ं

धचडडर्ाखाना छ भानुको त्र्ो धचडडर्ाखानालाई पनन र्सपालीको कार्यक्रममा राखरे 

कार्यक्रममा समावेश गरेर चादह ं बजेटको व्र्वस्था गररर्ोस ् भनेर म आग्रह गनय 
चाहन्छु।अको र्ो जुन ननवायचन के्षत्र कार्यक्रम छ मुख्र्मन्त्रीज्रू्ले पनन िेरै पटक पटक 

सम्बोिन गररसक्नु भाको छ र्ो ननवायचन के्षत्र कार्यक्रम ववननर्ोजन छुट्र्ाउँदाखरेरमा 
प्रत्र्क्ष र समानुपानतकलाई कुनै ववभेद नगररकन समानजनक ढंगबाट त्र्ो बजेटहरु 

छुट्र्ाइर्ोस ्भन्नेपनन म आग्रह गनय चाहन्छु र अको कुरा जुन र्ो होमस्टेको कुरा छ र्ो 
होमस्टेको कुरा थोरै मैले जोड्न चाहें र वास्तवमा हामीहरुले र्ो होमस्टे चलाउने हो भन े

झण्ड ैझण्ड ै२५ रोपनी भन्दा बदढ जग्गा होमस्टे सञ्चालन गनेहरुलाई हामीले त्र्ो जग्गाको 
व्र्वस्थापन गरेर हामीले कृवषमा अगायननक खतेीमा हामीले त्र्ल्लाई लगानी गनय सककर्ो 
भन ेमात्रै ती होमस्टेहरु राम्रोसँग सञ्चालन हुन सक्छ जस्तो लाग्छ हैन हामीले होमस्टे 

चलाईददर्ो त्र्स्को हाम्रो कार्यववधि र त्र्हाँ जुन चलाउनुपने जुन हाम्रो दानर्त्व हो त्र्ो 
अनुसारबाट चल्न नसकेर िेरै होमस्टेहरु बन्दहुने अवस्था हुन्छ त्र्स्ले गदायखरेरमा हामीले 

र्ो होमस्टेहरुलाई कृवषमा नन जोड्न सक्र्ौं भन े ननश्चर् पनन होमस्टेहरुले आफ्नो जुन 

एउटा हामीले सोचेको लक्ष्र् हो त्र्ो लक्ष्र्मा पुग्न सक्छ भन्न ेमलाई लाग्दछ।नर्नै कुराहरु 

राख्दै आगामी बषयको बजेट ननश्चर् पनन सम्पूणय माननीर् सांसदहरुले र्ोजना गनुयभएको 
र्हाँचादह ंबजेटहरु र्ोजनाहरु पेश गनुयभाको छ त्र्स्लाई कुनै सत्तापक्ष र प्रनतपक्ष नभननकन 

सम्मानजनक ढंगबाट ती बजेटहरु चादह ंसमावेश गरेर आगामी बषयमा चादह ंर्ो प्रदेशमा 
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सम्पूणय ठाउँमा बजेटहरुले चादह ंआफ्नो चादह ंजनु लक्ष्र् छ त्र्ो पुरा गनय सकोस ्र्दह कुराको 
भनाई राख्दै आफ्नो भनाई टुङ्ग्र्ाउँछु ।िन्र्वाद।जर्नेपाल।  

िाननीर् सभािुखिः-  

माननीर् सदस्र् श्री जुना देवी नेपालीलाई छलफलमा भाग मलन समर् ददन्छु । 

िाननीर् जुना देवी नेपालीिः- 

माननीर् सभामुख महोदर्, म ववननर्ोजन वविेर्क, २०७६ को मसद्िान्त र प्राथममकतामा 
छलफल र समथयन गनय म र्स गररमामर् सदनमा उपस्स्थत भएको छु।गण्डकी प्रदेशको 
ववकास र समदृ्धि, समदृ्ि नेपाल सुखी नेपालीको रास्ष्रर् सोच पुरा गन,े सब ैप्रकारका 
ववभेद, भेदभाव, अभाव, गररबी, असमानता र पछौटेपनको अन्त्र् गदै समाजवाद उन्मुख 

अथयव्र्वस्थाको लक्ष्र् उद्देश्र् हामसल गनय, ववकासबाट प्राप्त लाभको समन्र्ानर्क ववतरण 

हुने, आम नागररकको पहँुच पुग्ने कुरा सुननस्श्चत हुने ददशा ननदेश गरेको छ त्र्सकारणले 

म र अथयमन्त्रीले मेहनतका साथ ल्र्ाउनुभएको र्ो मसद्िान्त र प्राथममकता ववननर्ोजन 

वविेर्कको म समथयन गदयछु।पर्यटनको ववकास त्र्सबाट प्राप्त हुने आर्को न्र्ार्पूणय 
ववतरण जनसािारण पनन त्र्सबाट लाभास्न्वत होउन ् र त्र्सप्रनत पनन ध्र्ान जानुपने 

आवश्र्कता छ।ग्राममण पर्यटन ववकास नेपाल गाउँ नै गाउँको देश हो प्रत्रे्क गाउँका आ-

आफ्न ैबेग्लाबेग्लै प्रकारका प्राकृनतक, साँस्कृनतक, ऐनतहामसक, िाममयक बबशेषताहरु छन ्ती 
सब ै पर्यटनका बबषर्हरु हुन ् ।व्र्वस्स्थत र ववकमसत गरेर पर्यटनको िेरै ववकास गनय 
सककन्छ सो कुरामा हाम्रो ध्र्ान जान जरुरी देखखन्छ। पर्यटन र उद्र्ोगमा प्राथममकता, 
सुरक्षक्षत र भरपदो हवाई सेवाको सुननस्श्चतता गन,े पूवायिारमा लगानी वदृ्धि गन,े पर्यटन 

वववविकरण तथा गुणस्तरमा वदृ्धि र परम्परागत मौमलक सँस्कृनतहरुको संरक्षण, 

सम्बियन र व्र्वसानर्क र दक्ष जनशस्क्त ववकास गन ेर गन्तव्र्हरुको जुन पदहचान भएको 
छ नतन्लाई बजारीकरण गनयमा जोड दददैं जानुपदयछ र अथयतन्त्रको मुख्र् के्षत्र कृवष अझैपनन 

पूणयत मौसममा ननभयर छ।कृवष उत्पादन प्रणालीमै असर परेको छ।उत्पादन र उत्पादकत्व 

उल्लेखखत रुपमा बढाउन नसक्नुमा परम्परागत खेती प्रणाली, आकाशे पानीमा ननभयर, 

मसचंाई सुबबिाको भूममका छ।कृवषलाई सम्माननत पेशाका रुपमा व्र्वस्स्थत गनय, 
समाजवादको आिार तर्ार गनय उत्पादनको स्वाममत्व मसममत व्र्स्क्तमा मात्र नभई 
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जनसािारणमा पुर्र्ाउन सावयजननक, ननजी र सहकारी के्षत्रको सहभाधगता ववकासमा 
प्राथममकता दददैं अझ ै सहकारी मभत्रपनन उस्त्पडडत, दमलत र अनतववपन्न गररबलाई 

उत्पाददत वस्तुमा सहभाधगता सुननस्श्चत र लाभास्न्वत हुने कृवष तथा पशुपालन 

व्र्वसानर्क पररर्ोजनामा, पूवायिारमा सडक, मसचंाई लगार्त आवश्र्क कार्यमा 
प्राथममकता दददैं जानुपने जरुरी देखखन्छ।कृवषमा र्ास्न्त्रकककरण,आिुननकककरण र 

प्रववधिकरण गरेर ववमशस्ष्टकरणमा अझ ैजोड ददनुपने देखखन्छ र त्र्समा आवश्र्क मल, 

बीउ र अझ ैमुख्र्मन्त्री जलवारु्मैत्री नमुना कृवष गाउँ कार्यक्रमलाई प्रवद्यिन गनय आवश्र्क 

देखखन्छ र ववकासमा रु्वाशस्क्तलाई पररचालन, दमलत तथा मदहला सशस्क्तकरण, 

उद्र्ममशलतामा वदृ्धि, दमलत समूदार्को परम्परागत पेशा व्र्वसार्को आिुननकीकरण 

गन ेर परम्परागत सीपहरुको चादह ं संरक्षणमा जोड दददैं र ग्राममण बबद्रु्त जुन प्रसारण 

लाइनमा क्षमता वदृ्धि गदै त्र्समा थप गदै जान े तथा साना तथा मझौला उद्र्ोग 

सञ्चालनमा सहज वातवरण मसजयनामा जोड ददनुपने देखखन्छ र ननवायचन के्षत्र पूवायिार 

कार्यक्रम सञ्चालनमा प्रत्रे्क माननीर् सदस्र्हरुको ववकास आर्ोजना तथा कार्यक्रम 

छनौट र कार्ायन्वर्नमा तथा अनुगमनमा प्रभावकारी भूममका रहनुपछय  र्ो आवश्र्कता छ 

र ववकास प्रकक्रर्ामा जनप्रनतननधिहरुको भूममका स्थावपत गनय जरुरी देखखन्छ।एक अकायमा 
घननष्ठ सम्बन्ि र सहकार्य आवश्र्क देखखन्छ र गणुस्तरीर् उच्च मशक्षा, प्राववधिक र 

व्र्वसानर्क बबद्र्ालर्हरु पर्ायप्त सािन स्रोतले रु्क्त र पूवायिारको ववकास गनय आवश्र्क 

देखखन्छ। र्नत भन्दै म र मेरो पाटीको तफय बाट समथयन गदै मेरो भनाईहरु र्दह ंअन्त गदयछु। 
िन्र्वाद। नमस्कार। 

िाननीर् सभािुखिः-  

माननीर् सदस्र् श्री ववनोद के.सी.लाई छलफलमा भाग मलन समर् ददन्छु । 

िाननीर् ववनोद के.सीिः- माननीर् सभामुखज्रू्, हामी भखयरै र्ो आधथयक ववननर्ोस्जत बजटे 

२०७६/७७ को मसद्िान्त र प्राथममकताको छलफलको क्रममा छौं।बबशेषत मलाई एउटा र्ाद 

आर्ो पदहला घरमा खाना खान गर्ो एउटा आमाले एउटा ताउलोमा भात एक ठाउँमा आटो 
पकाउनु हुन्थ्र्ो पदहला आटो खाएर भात खाँदा मीठो अनुभुनत हुन्थ्र्ो कदहलेकाहीीँ फेरर त्र्ो 
भात खाएर आटो खाँदा नममठो जस्तो अनुभुनत हुन्थ्र्ो त्र्स्तै त्र्स्तै भर्ो बोल्न ेक्रममा 
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पदहल्रै् अब माननीर् मूख्र्मन्त्री लगार्त बोमलसकेपनछ हाम्रो बोमल कादह ंकादह ं कफक्का 
कफक्का जस्तो अनुभुनत भर्ो तैपनन अब आँफूलाई लागेको आफ्ना बबषर्हरु म राख्न 

चाहन्छु।बजेटमा बबशेष गरर र्ो पषृ्ठमा हाम्रो गण्डकी प्रदेशमा लगभग लगभग २५ लाख 

भन्दा बदढ जनताहरु ११ वटा भन्दा बदढ स्जल्लाहरु रहेको र सबैलाई र्हाँको भौगोमलक, 

आधथयक, सामास्जक सब ै स्स्थनतलाई समेट्ने गरर ल्र्ाउनुपने र्ो पषृ्ठ पुस्तकमा ४५ वटा 
बँुदामा आएको चादह ं छ र हामीहरुलाई अथयमन्त्रालर्ले िेरै मेहनत गरेर िेरै समर्का 
बाबजुद हामी सब ैमाननीर्हरुलाई पनन हाम्रा िारणाहरु राख्न ेअवसर ददएको छ हामीले 

आफ्ना िारणाहरु पनन राखेका धथर्ौं र आफ्ना िारणा राख्न ेबेलामा आफ्ना प्रनतबबम्बहरु 

मैले र्स पुस्तकमा देखेको चादह ंछु र सवयप्रथम त अथय मन्त्रालर् सब ैमन्त्रीज्रू्, मन्त्रालर् 

पररवार प्रनत म हाददय आभार व्र्क्त गनय चाहन्छु।िेरै मेहेनते गरर ल्र्ाउनुभएको चादह ंछ र 

िेरै अब बबषर्हरुमा म जान खोस्जन ककनभन ेर्ो बबषर्मा मैले बबशेष गरर सम्भावनाका 
कुराहरु हामीले पर्यटनलाई हामीले पदहलो प्राथममकतामा राखकेा छौं र त्र्सै आिारमा बजटे 

आउन ेतररकाले मन्त्रीज्रू्ले गरेझैं छ र मैले बबशेष गरर सम्भावना र चुनौनत हामी सँग 

सँगसँग ै रहन्छ, सम्भावना हामीसँग पर्यटनको छ भन्दै गदाय हामीसँग िेरै छन ्

सम्भावनाहरु िेरै कुराहरु सम्भावना आवश्र्कता र अनतआवश्र्कता के हो सबैभन्दा 
प्राथममकककरण के मा गन ेहो मेरो चादह ंध्र्ान र मेरो सोचाईको भन्नुहुन्छ भन ेमैले बबशेष 

गरर पूरवािारको के्षत्रमा र्ातार्ातको के्षत्रमा र्ातार्ात नै हाम्रो पूवायिारको प्रमुख के्षत्र हो र 

हामीले र्ातार्ातलाई राम्रो, सहज र व्र्वस्स्थत र एउटा चादह ंबाहै्र मदहना अथवा सम्पूणय 
सुरक्षक्षत खालको र्ातार्ात बनाउन सककर्ो भन ेपक्कै पनन हाम्रो ठाउँको पर्यटन मभत्रन 

अथवा हाम्रो ठाउँको जनताहरुमा पक्कै पनन राम्रो प्रभाव पनय सक्छ त्र्सै मध्रे्मा पनन अझ 

मैले बबशेष गरर हाम्रो गण्डकी प्रदेशको र्ातार्ातको एउटा मेन मेरुदण्डको रुपमा र्ो जुन 

कामलगण्डकी कररडोर चादह ंछ र्सलाई अझ नेपाल सरकारले प्रमुख उसमा राखेता पनन 

हाम्रो गण्डकी प्रदेशले अझ र्स्को चादह ंमशर देखख टुप्पो त जरो त गण्डकी प्रदेशमा रहन े५५३ 

ककलोममटरमा मात्र र्ो बाटो फैमलएको चादह ंछ र मैले देखेको सम्भावना र्ो बाटोले बबशेष 

गरर पर्यटक मभत्र्र्ाउन पनन िाममयक पर्यटनलाई महत्वपूणय रुपले र्सले चादह ंग्रहण गरेको 
चादह ंछ िाममयक पर्यटन मभत्र्र्ाउन हाम्रो र्स्तो ठाउँमा र्ो ठाउँ रहेको छ र्ता दक्षक्षणमा गर्ो 
भन े१ अबय भन्दा जनसंख्र्ा बदढ चादह ंभएको त्र्हाँको जनसंख्र्ाले अधिकतम ्रुपबाट र्ो 
दहन्द ूिमयलाई प्राथममकताको रुपमा राख्न ेर उनीहरु र्ो हाम्रो चादह ंिाममयक संस्कृनत मभत्र 
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भएको ठाउँ मुस्क्तनाथ जान ेउनीहरुको  चरम एउटा चादह ं महत्वाकाकं्षी इच्छा देखकेो अझ 

बबशेष गरर गत बषय त त्र्हाँका प्रिानमन्त्री नै मुस्क्तनाथ गैसके पनछ त्र्हाँको एउटा चाम 

बढेको स्स्थनत त्र्हाँ,  दोस्रो उत्तरनतर रहेको जुन चीन छ त्र्हाँ पनन १ अबय भन्दा बदढ 

जनताहरु बबशेष गरेर शास्न्तको के्षत्र बुद्ि जन्मेको के्षत्र नेपाल भनेर धचननने र हामीले त्र्ो 
धचजलाई धचनाउन हामीले िेरै मेहनत गनुयपने रहेको हुनाले पनन र्ो बाटोबाट जम्मा ५५३ 

ककलोममटरको बाटो मभत्रबाट हाम्रो पदहलो र्ो हामीसँग जोडडएको ५ नं के्षत्रको र्ो बौद्ि के्षत्र 

अथवा बुद्ि जन्मेको के्षत्र  शास्न्त के्षत्र रहेको हुनाले र्ो दइुटालाई ममतेरी पुलको रुपमा र्ो त 

ममतेरी बाटोको रुपमा ववकमसत गनय सककर्ो भन ेहामीले र्हाँ भएका अन्र् पर्यटनहरु चाहे 

ढोरपाटन भन्नुस चाहे गोरखाका भनौं अन्र् ववमभन्न ठाउँहरुमा हाम्रो र्ो ५५३ 

ककलोममटरमा मरू्र नाच्न े देखख मलएर आएर डाँफे नाच्न े जस्ता ठाउँहरुमा हामीले आ-

आफ्नो ठाउँबाट आ-आफ्नो गाउँपामलक आ-आफ्नो स्जल्लाले चादह ं ती ठाउँहरुमा लान 

सककन ेभएकोले र्ो ठाउँलाई बबशेष ध्र्ान ददनुपछय  बाटो मभत्रने भन्न े मैले भन्न चाहें र 

बबशेषत गरर मैले चुनौतीको रुपमा अदहले आउन त र्ो एकककृत बस्तीको रुपमा आर्ो मैले 

ठोस रुपमा म के भन्न चाहन्छु भन ेअदहले अदहले सबैभन्दा चुनौतीको रुपमा हाम्रो प्रदेशमा 
देखखएको ठूलो रुपमा बसाई सराई चादह ंअत्र्ाधिक ठूलो एउटा चादह ंसमस्र्ाको रुपमा मैले 

देखेको चादह ं छु अन्र् स्जल्लाहरुको त मलाई त्र्नत सारो थाहा छैन म्र्ाग्दीको हकमा 
भन्नुहुन्छ भन ेप्रत्रे्क बषय प्रत्रे्क ठाउँ गाउँहरु खाली हुने अवस्था चादह ंछ र त्र्ो गाउँहरुमा 
अदहले हामीले राज्र्ले खानेपानीको पनन माग गनुय परेको छ, बाटोको नन माग गनुयपरेको छ, 

स्वास्थ्र्को नन माग गनुयपरेको छ, मशक्षाको नन माग गनुयरेको चादह ं छ तर जनसंख्र्ा 
अमलकनत केदह भर्ो भन े त्र्हाँ बस्न,े आँफू त्र्ो ठाउँमा बसेर सुरक्षक्षत छु भन्न ेजनताले 

महसुस गनय सककराखकेो चादह ंछैन त्र्सको लाधग हामीले एउटा उपरु्क्त वातावरण बनाएर 

उपरु्क्त ठाउँ खोजेर पदहलो एउटा नमुनाको रुपमा म्र्ाग्दीको ताकम गाववसलाई एउटा 
चादह ंएकककृत बस्तीको नमुनाको रुपमा एउटा बस्ती गनय सककर्ो भन ेपनन एउटा नमुना 
ठाउँको रुपमा हामीले ववकास गनय सककन्छ ता कक दहमालको जरामा पने गुजाय जस्ता 
ठाउँहरुमा कुनै राज्र्को सेवा सुबबिा नभएका ठाउँका जनतालाई त्र्ो ठाउँमा ववकमसत गरेर 

एक ठाउँमा एकककृत गन ेर त्र्ो अदहले रहेको जनताहरुको ठाउँलाई एउटा कृवष पकेट के्षत्र 

घोषणा गरेर त्र्ो ठाउँमा कृवषको के सम्भावना छ सामूदहक रुपबाट कृवष गन े एउटा 
वातावरण गनय सककर्ो भन ेपक्कै पनन एउटा ठोस रुपमा त्र्ो हुन्छ भन्न े मैले अनुभुनत 
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गरेको चादह ंछु  र बबशेष गरर र्ो कार्यक्रममा रोजगारीका कुराहरु पनन िेरै आएका चादह ंछन ्

मैले फेरर भने बसाई सराई र्ो हुनुमा सबैभन्दा ठूलो एउटा समस्र्ा चुनौतीको रुपमा फेरर 

रु्वा ववदेश जान ेरु्वा पलार्नको पनन ठूलो चादह ंसमस्र्ा चादह ंछ। रु्वालाई र्दह ठाउँमा 
राख्न ेर्दह माटोमा रहन ेर्दह ठाउँमा म सुरक्षक्षत छु भन्न ेवातवरण बनाउनलाई बबशेषत 

गरर रु्वा स्वरोजगारका कार्यक्रममा ठोस रुपमा चादह ंपदहलो त र्ो कृवष सँगै जोड्ने हो भन े

कृवष र रु्वा सँगसँगै जोड्ने हो भने हामीले हाम्रो माटो सुहाउँदो, हाम्रो भूगोल सुहाउँदो, हाम्रो 
पररवेश सुहाउँदो एउटा कार्यक्रम गनय सक्छौं र्ो कुरा पनन हाम्रो प्रदेश सरकारको बबशेषत 

ध्र्ान जानेनैछ भन्ने मैले उ गदै अन्तमा मैले आफ्नो ठाउँको मैले बारम्बार राखखरहेको छु 

र्ो एउटा चादह ंर्ो उसको समर्मा पनन र्ो बबशेषत गरर र्ो भूमी नीनत सम्बन्िमा र्ो गुठी 
समस्र्ा  बबशेषत गरर र्ो हाम्रो म्र्ाग्दीमा एउटा एकदम ववकराल रुपमा छ अस्स्त भखयर 

पनन हामीहरु अथय ववकास सममनतका सदस्र्हरु त्र्ो ठाउँमा गएका चादह ं धथर्ौं र अथय 
ववकास सममनतका माननीर् सदस्र्हरुले त्र्हाँको अवस्था आत्मसात गनुयभएको चादह ंछ 

मलाई लाग्छ कुनै ददन उहाँहरु पनन बोल्नुहुने चादह ंछ।र्ो बबषर् खास नीनतगत कुरा हो 
हामीले बजेट को कुरा हैन नीनतगत कुरा ननणयर् गदाय पनन जनताहरु िेरै लाभास्न्वत हुने र 

प्रदेश सरकारको गणुगान गाउन सक्ने र प्रदेश सरकार हो भन्न ेएउटा अनुभुनत गनय सक्ने 

भएको हुनाले र्ो बबषर् पनन र्ो हाम्रो र्ो नीनत तथा कार्यक्रममा नछरोस ्भन्न ेम अपेक्षा गनय 
चाहन्छु र अन्तमा मैले के भन्न चाहन्छु भन े िेरै माननीर् सदस्र्हरुको र्ो छलफल 

समानुपानतक तफय को बजेटमा पनन िेरै कुराहरु आर्ो म समानुपानतकको ववरोिी अथवा 
समानुपानतक हुनुहुन्न भन्न ेबबषर्मा म छैन तर मैले बजेटमा के मात्र भन्न चाहन्छु भन े

समानुपानतक व्र्स्क्त होइन समानुपानतक बजेट हुनुपछय  समानुपानतक बजेटनतर हामी 
सबैले आत्मसम्मान गनुयपछय  कदहकंतै हामीले समानुपानतक बजेटको रुपमा ववतरण गन ेहो 
भन े र्सो हेर्र्ो भन े एउटै स्जल्लामा कस्म्तमा ८-१० वटा माननीर्हरु हुन सक्छन ् कुनै 

स्जल्लामा खामल माननीर् हुनसक्छन ्र ती व्र्स्क्तको आिारमा ददइर्ो भन ेफेरर त्र्ो बजेट 

एकै ठाउँमा गएर डल्लो पनय सक्ने स्स्थनत हुने भएकोले बरु सबैलाई समेटी सबैको  अपनत्व 

गन ेवातवरण त गनुय पर्र्ो नै तर फेरर व्र्स्क्तलाई समानुपानतकको रुपबाट हेररर्ो भन े

समावेशी बजेट नजान सक्छ।त्र्हाँ पनन सरकारको ध्र्ान जाओस ्भन्दै अन्तत र्ो चादह ं

सम्पूणय बँुदाहरु एकदम एउटा मेहनतका साथ, उत्साहका साथ आएको चादह ंछ कादहकंत ै

मैले र्नतमात्र के भन्न चाहन्छु भन ेर्ो त एउटा कफल्मको टेलर जस्तो मात्र हो कफल्म आउन 



71 
 

अथवा स्पष्ट बजेट आउन अझ बाँकी नै छ त्र्सपनछ हामीले िेरै कुरा गने चादह ंछौं र्ो बजटे 

प्रनत मेरो पूणय समथयन भएको जानकारी गराउँदै मेरो भनाई अन्त गदयछु ।हवस ्त िन्र्वाद। 
नमस्कार। 

िाननीर् सभािुखिः-  

माननीर् सदस्र् श्री ववन्द ुकुमार थापालाई छलफलमा भाग मलन समर् ददन्छु । 

िाननीर् ववन्त्द ु कुिार थापािः- सभामुख महोदर्, आधथयक माममला तथा र्ोजना मन्त्री 
माननीर् ककरणज्रू्ले ववननर्ोजन वविेर्क,२०७६ का बबषर्मा र्दह जेष्ठ १७ गते 
मसद्िान्त र प्राथममकताका सवालमा सम्माननत सदनमा प्रस्तुत बबषर्मा आज हामी 
छलफलमा जुदटरहेका छौं। प्रस्तुत ४५ बँुदाको ववननर्ोजन वविेर्कमा प्रार् अधगल्लो बषयकै 

कुराहरुलाई ननरन्तरता ददइएको छ। मसद्िान्तमा मौमलक हक, मानव अधिकार र कानूनी 
शासनको मुल्र् र मान्र्तामा आिाररत लैङ्धगक समानता, समानुपानतक समावेशी 
सहभाधगता र लोककल्र्ाणकारी राज्र्व्र्वस्था स्थापना गन ेभन्न ेछ।चालु बषयको चालु 

बषयको नीनत तथा कार्यक्रम तथा बजेटमा राम्रो भएर पनन हामी र्ो दश मदहनामा र्ो वैशाख 

मसान्त सम्ममा पँुजीगत खचय २१ प्रनतशत मात्र खचय गनय सकेका छौं र्ो भनेको ज्र्ादै न्रु्न 

हो। ववकास खचय गनय सक्ने क्षमताको बढावा गनय नसक्दा र ववकास खचय सही रुपमा 
सदपुर्ोग गन ेसंर्न्त्रको ववकास हुन नसक्नुमा ववमभन्न झन्झदटला लेन्दी र लेन्दी कानूनी 
प्रकक्रर्ाहरु छन ्र्सले गदाय लगानीमैत्री वातावरण बन्न सकेको छैन। र्स्ता ऐन, कानून, 

नीनत, ननर्म पररमाजयन गनुय अपररहार्य छ। सावयजननक खररद ऐनको भखयरै आएको 
ननर्मावली झनै झन्झदटलो र कडा आएको छ। जस्को ननमायण व्र्वसार्ी महासँघले पनन 

ववरोि गदै आन्दोलनमा उत्रेको अवस्था छ। अदहले आएको ननर्मावलीमा पनन तीस ददन 

त्र्सपनछ र्ो इभ्र्ालुएशनको लाधग दश ददन त्र्सपनछ एधग्रमेन्टको लाधग दश ददन र 

मोववलाइजेशनको लाधग दश ददन गरेर साठी ददन अदहलेपनन र्ो ननर्मावलीले सावयजननक 

खररद ऐनले चादह ंत्र्ो भननराखकेो छ ननर्मावलीमा त्र्ो खालको आएको छ र्ल्ले गदायखेरर 

ववकास ननमायणमा िेरै समर् अदहलेको र्ो प्रववधिरु्क्त र्ो समर्मा पनन िेरै लामो समर् 

लाग्न ेहुन्छ।सभामुख महोदर्, सभामुख माफय त प्रदेश सरकारलाई म अनुरोि गनय चाहन्छु 

कक हामीकहाँ अदहलेपनन एउटा ननमायण कम्पनीले ठेक्का पान ेअनन उस्ले अको कम्पनीलाई 
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आँफुले १५-२० प्रनतशत मास्जयन राखेर अको कम्पनीलाई स्जम्मा ददने र उसले पनन फेरर 

अको सामान्र् व्र्स्क्तलाई पेटी ठेक्का ददने प्रचलन बबद्र्मान छ।र्ो पररपाटीको अन्त्र् 

नगदायसम्म स्तरीर् काम र ननिायररत समर्मा र्ोजना नसककन े हुन्छ। सभामुख महोदर्, 

ववकास आर्ोजना समर्मा नसककन,े स्तरीर् काम हुन नसक्नुमा ववकासको बािकको 
रुपमा रहेको ऐन कानुनको पररमाजयन तथा समर् समर् सापेक्ष संशोिन अपररहार्य हो। फेरर 

बढ्दै गएको बन्द हड्ताल, सावयजननक खररद ऐन, श्रम ऐन, जग्गा प्रास्प्त ऐन, वन सम्बन्िी 
कडा व्र्वस्था, इआइए र इआइईको लेन्दी र झन्झदटलो प्राविान अस्ख्तर्ार दरुुपर्ोग 

अनुसन्िान कार्ायलर् र ट्र्ाक्स कार्ायलर्को रवैर्ा, बजारमा तरलताको अभाव, आकामशदंो 
बैंक व्र्ाजले गदाय हामीले अपेक्षाकृत ववकास हामसल गनय सकेका छैनौं।र्सको एड्रसे अथवा 
सम्बोिन वविेर्कमा आउनुपछय।पर्यटनलाई समदृ्धिको आिार मानेकाछौं, पर्यटन 

व्र्वसार्लाई उद्र्ोगको रुपमा मान्र्ता ददएर सेवा सुबबिा बैंक व्र्ाजमा राहत सरकारले 

ददन सकेको छैन।बबद्रु्त महसुलमा सहुमलर्त दक्ष जनशस्क्तको उत्पादन गरर उपलब्िता 
गनय सककएको छैन। कम्पनी दताय र खारेज गदाय वन डोर मसष्टम एकद्वार प्रणालीको 
शुरुवात र ट्र्ाक्स फ्री जोनको व्र्वस्थाको ननस्श्चतता वविेर्कमा आउनुपछय।सभामुख 

महोदर्, हाम्रो ववकासको प्रमुख बािकको रुपमा रहेको करप्सन नै हो।भ्रष्टाचार र्नत िेरै 

मौलाएको छ कक पैसा अगाडड नसाररकन सेवाग्राहीले सेवा पाउन सक्दैनन।सामान्र् भन्दा 
सामान्र् कामको लाधग पनन िेरै दुुःख पाउनु परेको अवस्था छ।अत ववधिको शासन, 

पारदमशयता, सजारँ् र पुरस्कारको व्र्वस्था कडाईका साथ कार्ायन्वर्न गरर स्जरो 
टलरेन्समा झानुयपदयछ।पँुजीगत खचय बढाउने संर्न्त्रको ववकास गरर स्तरीर् काम आजको 
आवश्र्कता हो र्सको स्पष्ट खाका वविेर्कको प्राथममकतामा आउन सकेन। सभामुख 

महोदर्, गण्डकी प्रदेशले अधगल्लो बषय बबशेषगरर भूमी तथा कृवष र सामास्जक ववकास 

मन्त्रालर्ले शीषयक नखुलेको बजेट र्ो बास्केटमा राखखए र्ी बजेटका पोका कदहले खोमलर्ो 
कहाँ कहाँ पुग्र्ो हामीलाई थाहा नै भएन र्समा व्र्ापक रुपमा प्रनतपक्षी साँसदहरुलाई 

पक्षपात गररएको छ राज्र्को ढुकुटी आफ्ना कार्यकतायहरुलाई खुशी पाने कार्यक्रमको रुपमा 
दरुुपर्ोग भएको हाम्रो बुझाई छ अतुः र्सपालीको बजेटमा कुनैपनन मन्त्रालर्मा र्स्ता 
शीषयक नखुलेका बजेट नराखखर्ोस ् भन्न े हाम्रो आग्रह छ। भूमी तथा कृवष र मन्त्रालर् 

अन्तरगत मोडले कृवष फामयलाई र सामास्जक ववकास मन्त्रालर् अन्तरगत सामूदानर्क 

बबद्र्ालर्हरुलाई ववतररत नगद अनुदानमा िेरै पक्षपात र अननर्ममतताको गन्ि पाएका 
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छौं।र्सलाई नगदको सट्टा आवश्र्क पूवायिार सामाग्री तथा बैंक व्र्ाजमा राहत तथा कृवष 

औजार र र्ास्न्त्रकरणमा सहुमलर्त दददंा राम्रो हुन्छ अतुः गण्डकी प्रदेशको राजिानी 
पोखरालाई पर्यटकीर् राजिानीको रुपमा ववकास गनय र गण्डकी प्रदेशको राजिानी जस्तो 
बनाउन साथै पोखरा र्सको आसपासको के्षत्रलाई कफल्मी मसटीको रुपमा ववकास गनय, 
सुरक्षक्षत शहरको रुपमा प्रवद्यिन गनय आवश्र्क प्रवविीरु्क्त स्टुडडर्ोको ननमायण, छार्ांकन 

सेन्टरको ववकासको थालनी अबको बजेटमा पानुयपदयछ।पथृ्वीचोकमा रहेको बसपाकय लाई 

मसटी बसपाकय  र लेखनाथको लामेआहालमा लामो दरुीको बसपाकय  ननमायण अपररहार्य 
छ।र्सको लाधग त्र्हाँ अवस्स्थत अव्र्वस्स्थत बसोबासीहरुलाई उधचत व्र्वस्थापन गनय 
जरुरी छ त्र्ो गरर सुबबिा सम्पन्न बसपाकय  आजको आवश्र्कता हो र्ो कुरा वविेर्कको 
मसद्िान्त र प्राथममकतामा आउनुपदयछ। पोखराको अव्र्वस्स्थत बसोबासी तथा सुकुम्बासी 
समस्र्ा एउटा ठूलो समस्र्ाको रुपमा आएको छ।वास्तववक सुकुम्बासीको पदहचान गरर 

कुनैपनन नेपाली नागररकलाई भूमीदहन नहुने ऐन कानून ननमायण गरर व्र्वस्थापन गनय र्ो 
वविेर्कमा आएन।र्स्तै राजिानी पोखरामा बढ्दो सवारी चाप, खराब बबधग्रएका सडक, 

पाककय ङको समस्र्ा, राकफक जामको समस्र्ा, डरलाग्दो सवारी दघुयटनालाई न्रू्ननकरण गनय 
तफय  पनन ववननर्ोजन वविेर्क मौन छ र्सलाई सम्बोिन गनुयपदयछ।अन्तमा आधथयक 

माममला तथा र्ोजना मन्त्रीज्रू्को जुन टीमले मन्त्रीज्रू् र उहाकँो टीमले िेरै मेहेनतका साथ 

र्ो चादह ंववननर्ोजन वविेर्क आएको छ र्ो वविेर्क भनेको चादह ंनीनत तथा कार्यक्रम र 

अब आउन ेबजेटलाई पनन र्स्को ऐनाको रुपमा पनन हामीले मलएकाछौं।आउने बजेटमा र्ो 
चादह ंजुन वविेर्कमा आएको छ र्ो चादह ंराम्रो मसत कार्ायन्वर्न हुन सकोस ्र पदहलाको 
कममकमजोरी अधगल्लो बषयको कममकमजोरीलाई मशक्षाको रुपमा मलएर अब आउन ेबजेट, 

अब आउने नीनत तथा कार्यक्रम चादह ंसफल हुन सकोस ्र्दह शुभकामना राख्दै मेरो भनाई 

टुङ्ग्र्ाउँछु। िन्र्वाद।जर्नेपाल। 

िाननीर् सभािुखिः-  

माननीर् सदस्र् श्री रास्जव पहारीलाई छलफलमा भाग मलन समर् ददन्छु । 

िाननीर् राजीव पहारीिः- माननीर् सभामुख महोदर्, बननबनाउ बाटोमा गाडी चलाउन 

सस्जलो हुन्छ तर बषायदको बेला दहजो अस्ती जस्तै िरिरी पानी परररहेको बेलामा रातो 
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माटोको दढस्कोलाई फोड्दै बाटो बनाउँदै गाडी चलाउने कुरा अत्र्न्तै कदठन र अप्ठ्र्ारो कुरा 
हो त्र्ो कदठन र अप्ठ्र्ारो कुरालाई नछचोल्दै कार्यवविी, नीनत, ननर्म, कानून बनाएर 

अदहले बजेट गन ेकार्ायन्वर्न गन ेकाम जुन रफ्तारमा भैरहेको छ त्र्सले गण्डकी प्रदेशमा 
ववकास ननमायणको कामले तीव्र गनत मलएको छ ।अरु के के जागरण जनजागरण अमभर्ान 

चलेकोछ त्र्ो त मलाई थाहा भएन तर ववकास ननमायणको माध्र्मबाट गण्डकी प्रदेशको 
समदृ्धिको महाजागरण अमभर्ानको शुरुवात भएकोछ  र जनतामा लामो समर् पछाडड 

जुन उत्साह, उमंग आएको छ त्र्ो ल्र्ाउने वातावरण संघीर्ता कार्ायन्वर्न भएको छोटो 
समर्मै जुन प्रदेश सरकार सफल भएकोछ र्समा माननीर् मुख्र्मन्त्री र प्रदेश सरकारलाई 

हाददयक िन्र्वाद र आभार व्र्क्त गनय चाहन्छु। २०७६ साल जेष्ठ १७ गते माननीर् आधथयक 

माममला तथा र्ोजना मन्त्री ककरण गुरुङ जो आँफैमा पररपक्व नेता हुनुहुन्छ केन्िको मन्त्री 
भएर स्जम्मेवारी पुरा गररसक्नुभको व्र्स्क्तत्व हुनुहुन्छ उहाँले ववननर्ोजन वविेर्क, २०७६ 

का मसद्िान्त र प्राथममकता जुन पेश गनुय भएकोछ।र्सले लोककल्र्ाणकारी राज्र्को 
मुलभुत मान्र्तालाई आत्मसात गरेकोछ।त्र्नत मात्र होइन समतामुलक सभ्र् समाज 

ननमायण गन,े समाजवाद उन्मुख समदृ्ि अथयतन्त्रको ववकास गन ेमात्र होइन र्ो वविेर्कले 

जनताका जनप्रनतननधिहरुको गररमा र प्रनतष्ठालाई पनन उचो पाने र जनता सँगका 
जनताका प्रत्र्क्ष समस्र्ालाई सम्बोिन गन े गरर र्स्ले चादह ं जनतालाई जनतासँग 

अन्र्ोन्र्ाधश्रत सम्बन्ि राख्न ेगरर त्र्ो व्र्वस्था पनन ममलाएको छ र सँग सँगै गररब र 

िनी बीचको खाडललाई पनन र्ल्ले त्र्ो खालको दरुीलाई पनन कम गन ेगरर र्ो मसद्िान्त र 

प्राथममकता आएका छन।्कास्स्टङ त र्नत िेरै राम्रो आएको छ र्सको ररर्ल वपक्चर कनत 

राम्रो आउला केदह समर् त िैर्य गनुयपलाय भोमल बबहान हुन्छ भन्न ेसवयमान्र् हँुदाहँुदै पनन 

त्र्ो प्रमाखणत हुन आजको रातन ै प्रमाखणत हुनुपछय  भन्नेकुरा अमल सुहाउँदो कुरा भएन 

कक।र्ो ववननर्ोस्जत वविेर्कमा छ वटा मसद्िान्त छन,् सत्ताइस वटा प्राथममकता छन,् 

र्सको बारेमा म िेरै बब्रकफङ गनय चाहन्न तर माननीर् कुमार खड्काले २१ नं बँुदाको कुरा 
उठाउँदा म पनन झल्र्ास्स भएं।सार्द माननीर् अथयमन्त्रीज्रू्को गस्म्भरतापूवयक ध्र्ान 

आकृष्ट गराउन चाहन्छु २१ को र्ो कोलम हेदाय फेवाताल भन्न ेशब्द टेस्क्नकल प्राववधिक 

गडबडीले छुटेको हो कक जस्तो लाग्छ त्र्सो भएर अब असार १ गते आउन े बजेटमा 
फेवाताललाई एक नम्बरमै उच्च प्राथममकतामा राखेर आओस ् ककनकी लोकतन्त्र भनेको 
वविीको शासन हो, कानूनको शासन हो, नीनतको शासन हो। सवोच्च अदालतले फेवातालको 
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बारेमा फैसला गरेको छ।त्र्ो फैसला कार्ायन्वर्न गनयको ननस्म्त बजेट त्र्स्को चादह ंउधचत 

व्र्वस्थापन हुनुपछय। र्ो फेवातालको बबषर्मा न र्हाँ सत्तापक्ष छ न प्रनतपक्ष छ।सवयपक्षक्षर् 

छौं।र्सो भएर र्ो सवयपक्षक्षर् भएको बबषर् एक नम्बरमै समेदटएर आउँछ भन्नेकुरामा म 

ढुक्क छु।अको प्रसंग पनन मैले र्हाँ िेरै घेरा लगाएको धथए ं िेरै बबषर्मा बोलौं कक भनेर 

लागेको धथए ंतर त्र्ता बोल्न भन्दापनन र्हाँ कुरा िेरै उठे अदहले सरकारले चाहे संघमा होस ्

चाहे प्रदेशमा होस ्भ्रष्टाचारलाई सरकारले कारवाही गनय थालेपनछ कारवाहीमा परेका र पने 

डोरमा भएका भ्रष्टाचारीहरुले स्र्ाल हुईर्ाँ गरेकोले भ्रष्टाचार बढेको हो कक भन्न े हामी 
भ्रममा परेका साँचो अथयमा तथ्र्ाङ्कले मुलुकको भ्रष्टाचार घटेको देखाउँछ अको कुरा 
ठूल्ठूला आर्ोजनाको रकम ठूलै हुन्छ र्समा हामीले शंका गनय हँुदैन जमेा पनन शकंा गररर्ो 
भन ेशंकाले लंका जलाउँछ। भदौमा आँखा फुटेको गोरुले सिैं हररर्ो देख्छ भनेजस्तो पनन 

हाम्रो चादह ंगनयहँुदैन भन्न ेमलाई लाग्छ र्ो बजेट नै पीठो छन ेहोइन बीउ छन ेकाम गछय  
भन्नेमा ववश्वस्त छु र बीउ पनन ववकासको समदृ्धिको बीउ र्ो बजेटले छरोस ् त्र्ो बीउ 

छदायखरेर मान्छे लगाएर छदायखरेर भ्र्ाइएन भन े हेमलकप्टर हार्र गरेर भएपनन माधथबाट 

त्र्ो बीउ छनुयपछय।त्र्ो बीउ सब ैठाउँमा गण्डकी प्रदेशभरर समानुपानतक दहसाबले सब ैठाउँमा 
पुग्ने गरेर ववकासको, समदृ्धिको बीउ थप्न े कुरामा प्रदेश सरकार चादह ंसफल हुनेछ र् 

बजेटबाट भन्नेकुरा म राख्न चाहन्छु।खोट लगाउँदै जानेहो भन ेत चन्िमामा पनन दाग 

भेदटन्छ कनतपर् र्ो र्समा िेरै कुराहरु आएका छन ्र्ो एउटा कुरा आएको भएपो त्र्दह 

फेवाताल बाहेक अरु सब ै कुरो समेदटएकैछ।त्र्ो चादह ं टेस्क्नकल ममस्टेकले हो त्र्ो 
मुख्र्मन्त्री केरे अथयमन्त्रीज्रू्ले त्र्समा हुन्छ अब हेनुयस ्त प्रनतव्र्स्क्त ऋण घटाउन र्ो १४ 

मा वविेर्कका प्राथममकताको १४ मा प्रनतव्र्स्क्त ऋण घटाउन, रास्ष्रर् अथयतन्त्रलाई 

बमलर्ो बनाउन परननभयरतालाई अन्त गराउनको ननस्म्त आएको छ।२० मा िनी र गररब 

बीचको खाडललाई घटाउने कुरामा आएको छ। समावेशीकरणलाई आत्मसात गरेको छ अब 

हामीले दहजो ३ खम्बे अथयनीनत भन्थ्र्ौं त्र्समा पनन अको एउटा थपेकोछ र्ो चारवटा 
कुरालाई र्सले उ गरेको छ सावयजननक ननस्ज सहकारी मात्रै होइन अब सामूदानर्क के्षत्रको 
पनन सहलगानी भन्ने कुरालाई र्सले जोडकेो छ। पोखरा चक्रपथको कुरा छ।छैन के कुरा 
भनेजस्तो छ क्र्ा।अब प्रेसकै कुरा हेनुयहुन्छ भन े ३६ मा प्रेस स्वतन्त्रता तथा सञ्चारको 
हकलाई सम्मान गदै आम सञ्चार माध्र्मलाई स्वस्थ, मर्ायददत र स्जम्मेवार र 

व्र्वसानर्क रुपमा ववकास गन ेकार्यक्रमलाई उच्च प्राथममकता ददएकोछ। अब छुटेको चादह ं
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के छ र जस्तो मलाई लाग्छ हैन त्र्सोभएर र्ो ववननर्ोस्जत र्ो चादह ंववननर्ोजन वविेर्क, 

२०७६ का मसद्िान्त र प्राथममकता जुन छन ् र्सको जगमा बजेट आउने भएकोले त्र्ो 
बजेटले चादह ंसुखी, समदृ्ि प्रदेश सुखी प्रदेशका जनता बनाउने लक्ष्र्लाई भेदन गनय सक्छ 

जहाँसम्म अधगल्लो बजेटको बारेमा त तपाईं हामी सबैले अनुभव गरेका हौं नन मैले अधग नै 

भन ेनन नर्ाँ जुत्ता लगाउँदा डस्छ भनेर जुत्ता फाल्ने होइन।त्र्ो जुत्ता लगाउँदाखेरर बानी पनय 
पनन २-४ ददन लाग्छ कार्यववधिको कारणले, नीनतको कारणले, ननर्मको कारणले, 

कानूनको कारणले चादह ं दढलो भर्ो।र्ो सरकार र्नत िेरै सत्तापक्ष भन्दापनन र्नतिेरै 

प्रनतपक्ष मैत्री छ कक साँसदको बबषर्मा कुरा उठाउनुभर्ो ल भनेर मुख्र्मन्त्रीज्रू्ले पनन 

कममटमेन्ट गररसक्नुभर्ो, अथयमन्त्रीज्रू्ले नन गररसक्नुभर्ो अरु कुराहरुमा नन त्र्सो भएर 

हामीले चादह ं सबैले अबको र्ो बजेटलाई राम्रो जनमुखी र्ो बजेट जनमुखी मैले अब 

अस्न्तममा भन ेर्ो बजेट िोके बजेट पनन होइन, ढोके बजेट पनन होइन, पोके बजेट पनन 

होइन र्ो त जनमुखी बजेट आउँदैछ।त्र्ो बजेटलाई जनमुखी बजेट जनु आउँदैछ त्र्सलाई 

कार्ायन्वर्न गनय हामी सब ै ममलेर सहर्ोग गरौं अदहलेलाई म र्नत नै कुरा राख्दै र्हाँबाट 

ववदा हुन चाहन्छु िन्र्वाद। नमस्कार।लाल सलाम। 

  

िाननीर् सभािुखिः-  
माननीर् सदस्र् श्री मीना गुरुङलाई छलफलमा भाग मलन समर् ददन्छु । 
 

िाननीर् िीना गुरुङिः- माननीर् सभामुखज्रू्, आधथयक माममला तथा र्ोजना मन्त्री 
माननीर् ककरण ककरण गुरुङज्रू्बाट ववननर्ोजन वविेर्क, २०७६ का आधथयक बषय २०७६/७७ 

को मसद्िान्त र प्राथममकताको र्ो छलफलमा भाग मलन ेअवसर ददनुभएकोमा म हाददयक 

िन्र्वाद ददन चाहन्छु।िेरै कुराहरु माननीर्ज्रू्हरुले उठाइसक्नु भएको छ र बबशेष गरेर 

हाम्रो मुख्र्मन्त्रीज्रू्बाट पनन सम्बोिन भैसकेको कुराहरु छ तर मैले केदह बँुदागत कुराहरु 

आज जोड्न उपरु्क्त ठान्दछु।बबशेष गरेर र्ो एक बषयको अवधिमा राज्र्पुनसंरचनाका 
कानूनी आिार, संगठन संरचना, संघीर् ववत्त प्रणाली तथा कार्य सञ्चालन ववधि ननमायण र 

कमयचारी समार्ोजन गन े कार्य सम्पन्न गदै हामीले बबशेष र्ो चालु आधथयक बषयको र्ो 
अस्न्तम समर्सम्ममा आफ्नो र्ोजनाहरुलाई गत बषयको र्ोजनाहरुलाई कार्ायन्वर्न गन े

तफय  तदारुकताका साथ लाधगरहेका छौं र र्समा मलाई अदहले उठेका िेरै सवालहरुमा भन्न 
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मन लागेको कुरा के भन ेअदहले हामीले एउटा औलंाले अरुलाई देखाउँदा तीनवटा औलंा 
फकय न्छ भन्न े िारणा म र्हाँ राख्न चाहन्छु।बबशेष गरेर अदहले हामीले बबशेष बबशेष 

सम्बस्न्ित मन्त्रीज्रू्हरु र मन्त्रालर् तफय  पनन केदह कुराहरु गुनासोहरु पनन उठाइरहेको छ 

तर म भन्न चाहन्छु हामी सब ै ममलेमात्रै हाम्रो ववकास सम्भव छ।हाम्रो र्ोजना हामीले 

भनेजस्तो बनाउन सक्छौं र अदहलेको हाम्रो जुन मसद्िान्त र प्राथममकताको कुरा छ 

मसद्िान्त वास्तवमा एउटा र्स्तो महत्वपूणय बबषर् छ जस्को आिारबाट आज ववश्व 

ब्रम्हाण्ड नै चल्छ भन्नुमा र्समा अत्रु्स्क्त नहोला।प्राथममकताका बबषर्हरु र्हाँ िेरै 

व्र्ाख्र्ा भैसकेको छ र मसद्िान्त मभत्र हामीले मसद्िान्तलाई अझ ैबदढ छलफलमा लानुपने 

बबषर्हरु पनन र्हाँ उठाइएको छ र मसद्िान्तको आिारमा प्राथममकतालाई हामीले महत्व 

पनन ददएका छौं त्र्स्मा म के भन्न चाहन्छु भन ेनीनत र ववधि नै सवयशे्रष्ठ बबषर् हो।नीनत र 

ववधि नममलेसम्म कानूनी जुन हामीले राज्र्को पररकल्पना गरेका छौं त्र्स्लाई साकार 

गनयको लाधग सबैभन्दा ठूलो मसष्टमको कुरा हुन्छ मसष्टम बन्र्ो भन े सब ै कुरा बन्न 

सक्छ।मसष्टम नबन्दा एकले अकोलाई दोषारोपण गनुय मसवार् अरु समर् ववायद हुने कुरा 
मात्र हो र अदहले र्ो जनु हामीले प्राथममकतामा पारररहेका बबषर्हरु छन ्त्र्ो प्राथममकतामा 
पारेका बबषर्हरुमा पनन म के जोड ददन चाहन्छु भन ेप्राथममकता मभत्र पनन अदहले भखयरै 

हाम्रो माननीर् रास्जव पहारीज्रू्ले भन्नुभएजस्तो फेवाताल छुट्र्ो भनेजस्तै कदह ंत्र्स्ता 
बबषर्हरु र्हाँ हुनसक्छ त्र्स्लाई हामीले ध्र्ान ददन जरुरी छ र समर् हामीसँग अमलकनत 

छँदै नै छ तर र्ो प्राथममकता मभत्र हामी जो पर्यटन, कृवष र र्सै गरेर हामीले स्वास्थ्र् अनन 

मशक्षा जस्ता महत्वपूणय महत्वपूणय जुन ववकासको हाम्रो एजणे्डाहरु छर्समा चादह ं मशक्षा, 
स्वास्थ्र्, रोजगारीको साथमा चादह ं र्ो कृवषलाई पनन िेरैले र्हाँनेर अदहले आवाज 

उठाइरहेको बबषर् छ र त्र्स्मा चादह ंहामी सबैले एउटै कुरालाई मनन ्गनुयपलाय कक बबशेष 

गरेर र्ो प्राथममकता मभत्रपनन हामीले के कुराले हाम्रो उत्पादन हुनसक्छ केबाट हाम्रो 
आर्आजयन हुनसक्छ भन्नेकुरामा हामी कनत सजग हुनसक्छौं र र्तानतर हाम्रो माननीर् 

आधथयक मन्त्री ककरण गुरुङज्रू्ले अझैपनन बबश्लेषण गनुयहुनेछ र्सलाई छलफलमा उहा ँ
अझ ैअगाडड नै बदढरहनुभएको छ र र्सको ननचोड राम्रो भएर आउँछ भन्ने मलाई ववश्वास 

लागेको छ र अदहले नीनत र ववधिको कुरा गरररहँदाखेरर र्नत नीनत र ववधि सदह छैन भन े

हामी जनत नै बडबडाएपनन जनत नै एकले अकायलाई हामीले ववमभन्न ककमसमको उपनामहरु 

ददएर कुराहरु गरररहेता पनन त्र्ो अथयहीन हुनसक्छ र संसारमा अथयको नै ठूलो महत्व छ 
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अथय ववना हामी कुनैपनन सपना साकार बनाउन सक्दैनौं र र्ो असाध्रै् अत्र्न्त महत्वपूणय 
आधथयक क्रास्न्तको समर्मा हामी सबजैना के सत्तापक्ष के प्रनतपक्ष एकजुट हुनु अननवार्य छ 

त्र्समा पनन र्ो गण्डकी प्रदेश एउटा नमूना प्रदेशको रुपमा स्थावपत गनयको लाधग पनन 

अदहले प्रनतपक्षज्रू्हरुले खेल्नुभएको भूममकालाई पनन हामीले सकारात्मक दृस्ष्टकोणबाट 

नै हेरररहेका छौं र हेनुयपनन पदयछ भन्न ेमेरो मान्र्ता छ र अदहले र्ो मलाई एकदम ैभन्न मन 

लागेको चादह ं आज सोधचहाल्न हालेको भननहालेको एउटा बबषर् छ र्ो सेफ्टी रोडको 
अविारणालाई म मन्त्रीज्रू्लाई जोड ददन चाहन्छु।बाटो बनाएका छौं तर हामी सेफ्टीरड 

कवत्तको बनाएका छौं भन्नेकुरामा म बबशेष अनुरोि गनय चाहन्छु।मैले काहँूडाँडाकै एउटा 
उदाहरण मलएर भन्न चाहन्छु काहँूडाँडामा बाटो धचल्लै भएर अदहले हाम्रो माधथसम्म पुगेको 
छ काहँू माधथ िरहरा सम्म तर त्र्ो बाटो असाध्रै् डने्जर छ त्र्समा हाम्रो रु्वाहरु रानतमा 
दहडं्ने हाम्रा त्र्हाकँा नागररकहरुलाई असाध्रै् त्र्ल्ले असुबबिा हुन सक्छ हरेक ठाउँमा जहा ँ
बन्ने रोड छ त्र्ो सेफ्टी रोड बनाउनुपछय  भन्न ेछ।त्र्सको साथै मैले एकदमै चाहेको बबषर् र 

जनताहरुबाट पनन सुनेको एउटा बबषर् छ त्र्समा चादह ंप्राथममकता र्ो पनन अझ ैपनुयपछय  
भन्न े ववचार हुनत स्वास्थ्र्लाई एकदम प्रथम प्राथममकतामै आउँछ तर त्र्समा चादह ं

अदहले बबशेष गरेर र्ो हाम्रो गण्डकी प्रदेशमा एउटा क्र्ान्सर सम्बन्िीको हस्स्पटल हामीले 

खोल्नुपछय  भन्न ेमेरो मान्र्ता छ र हाम्रो िेरै जनताहरुको पनन त्र्ो माग छ र त्र्सलाई पनन 

मैले अझ ैर्ो बषय कसो हुन्छ नभए पनन आउन ेकेदह बषय मभत्र हामीले सम्बोिन गनुयपछय  र 

र्सो गनय सक्र्ो भने एउटा उदाहरखणर् काम हुनसक्छ र त्र्स्तै अरु पनन बबस्तारै बबस्तारै 

हामीले र्ो ठूला रोगहरु छन ् हामी माननसलाई लाग्न े त्र्स्को बारेमा एउटा प्रववधिरु्क्त 

एउटा हस्स्पटलको संरचनामा पनन ध्र्ान जाओस ् भनेर म जोड ददन चाहन्छु र एउटा 
पर्यटकको कुरा गदाय पर्यटककर् गन्तव्र्मा त्र्स्लाई पनन प्राथममकतामै लानुपछय  कुन चादह ं

पर्यटककर् गन्तव्र् प्राथममकतामा पछय  त भन्दा मैले एउटा बबषर्लाई जोड ददन चाहें हुन त 

म आफैं  बसेको वडा भनेर र्स्लाई मैले भन्न खोजकेो होइन तर अदहले हामीले र्दद 

काहँूडाँडाको त्र्ो िरहरालाई ननमायण गरररहँदाखेरर एकदम ै त्र्स्लाई उपरु्क्त पर्यटकको 
गन्तव्र्स्थल बनाउन सक्छौं अमल राम्रोसँग लगानी गरेर र त्र्सको साथमा त्र्हाँ भएको 
सावयजननक जग्गामा साँस्कृनतक ग्रामको ननमायण गनय सक्र्ौं भन ेत्र्स्ले र्ो हाम्रो पोखरा 
हाम्रो राजिानीलाई नै त्र्स्ले चादह ंपर्यटकीर् गन्तव्र्को आकषयणको केन्िववन्द ुबनाउन 

सक्छ भन्न ेकुरामा मैले जोड ददएँ र र्तानतर पनन हाम्रो अब आधथयक माममला तथा र्ोजना 



79 

 

मन्त्रीज्रू्को ध्र्ान जाओस ्र त्र्सको साथमा बबशेष गरेर अब अदहले मलाई अझ ैजोड्न 

मन लागेको बबषर् चादह ंर्हाँननर अदहले र्ो श्रम बबशेष गरेर र्ो हामीले श्रमको के्षत्रमा काम 

गन े श्रममकहरुकोबारेमा सामास्जक सुरक्षाको बारेमा हाम्रो अदहलेको बजेटले कसरी 
सम्बोिन गनय सक्छ र्ो कुरालाई मैले छुटाउनै नहुने बबषर्को रुपमा ठानेकोछु र र्ो 
असाध्रै् अत्र्न्त जरुरी छ र सामास्जक सुरक्षामा हुनत हामीले जेष्ठ नागररकहरुलाई हाम्रो 
संघीर् सरकारले सरकारबाट पनन अदहले वदृ्धि भएको छ भत्ता तर त्र्स्मा मेरो एउटा 
चाहना छ र हामी िेरैको त्र्ो एउटा उपरु्क्त चाहना हो जस्तो लाग्छ र्समा जेष्ठ 

नागररकलाई ननशुल्क स्वास्थ्र् र ननशुल्क सेवाको हामीले अविारणा बनाउनुपछय  भन्न े

मेरो एउटा सोच छ।र्दह कुराहरूको साथमा अब बबशेष गरेर अदहले एउटा उधचत ल्र्ावको 
पनन आवश्र्कता छ र्ो गण्डकी प्रदेशमा त्र्स्को बारेमा पनन मैले थोरै कुराहरु टु दद 

पोइन्टमा मात्रै म कुरा गदैछु र त्र्सको साथमा चादह ं बबशेष गरेर र्ो ववकासलाई चादह ं

अदहले बदढ ननवायचनको आँखाले हेररएको छ र्ो ववकासको अदहलेको चार बषयको अवधिमभत्र 

र्ो ननवायचनको आखँाले नहेररददनुहुन पनन म बबशेष अनुरोि गनय चाहन्छु।ववकासमा तपाईं 

हामी सब ै ममल्र्ौं भन ेमात्रै हामीले र्ो देशलाई सुन्दर र र्ो देशको समदृ्धि र समाजवाद 

उन्मुख हाम्रो लक्ष्र् प्राप्त गनय सक्छौं अन्र्था हामी असफल हुन्छौं र्दह कुराहरुको साथमा 
मलाई मौका ददनुभर्ो त्र्स्को लाधग माननीर् सभामुखज्रू्लाई िन्र्वाद दददैं ववदा हुन्छु। 
हवस ्त िन्र्वाद।  
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